
دبیر برگزاری جشنواره ملی قرآن و عترت دانشجویان کشور گفت 
:سی امین جشنواره ملی قرآن و عترت دانشجویان کشور روزهای 19 

تا 21 آبان ماه سال جاری در قم برگزار می شود. 
علی اصغر شعاعی  پیش از ظهر دیروز در جمع خبرنگاران  
اظهارداشت : این جشنواره روز سه شنبه نوزدهم آبان ماه آغاز و 
مراسم اختتامیه نیز عصر روز پنجشنبه 21 آبان ماه از ساعت 19 
برگزار می شود. علی اصغر شعاعی با اشاره به این که این جشنواره 
توسط دانشگاه علوم و معارف قرآن کریم، در مدرسه امام موسی 

کاظم)ع( قم ترتیب می یابد گفت: مسابقات قرآن دانشجویان کشور 
در مرحله های شهرستانی، استانی، منطقه ای و کشوری در دانشگاه 
برگزار شده است و  از آذرماه سال گذشته  های مختلف کشور 
نمایندگان هر دانشگاه چون علمی – کاربردی، دانشگاه آزاد، دانشگاه 
های وزارت علوم، پیام نور، دانشکده های علوم پزشکی، دانشگاه 
فرهنگیان، علوم و معارف قرآن کریم و دانشگاه فنی و حرفه ای به 
مرحله سراسری راه یافته اند. وی با اشاره به این که در مرحله های 

پیش از مرحله سراسری...

سوی  از  شکایت ها  افزایش  از  قضایی  دستگاه  سخنگوی 
دستگاه های مختلف کشور از رسانه ها خبر داد.

حجت الاسلام و المسلمین غلامحسین محسنی اژه ای در 
هشتاد و هفتمین نشست خبری خود با اهالی رسانه از دستگیری 
سارقین مسلح در مشهد و خوزستان خبر داد و گفت: سرقت 
مسلحانه ای در مشهد و خوزستان صورت گرفته بود که با کمترین 

زمان ممکن عوامل آن دستگیر شدند و ...

بارها گفتیم که دیرکردی که توسط بانک ها از مردم اخذ می شود، ربا و حرام است اما متأسفانه مسئولان به این امر توجه 
نکرده اند. این ها گوشه ای از سخنان آیت الله نوری همدانی در دیدار رئیس سازمان اوقاف و امور خیریه کل کشور با ایشان 

است که فرمودند و قبلًا هم ایشان در مورد اخذ جریمه معوقات بانکی یا دیرکرد توسط بانک های کشور تذکراتی داده بودند.
ایشان پیش تر هم در این مورد گفته بودند: "دیرکرد در بانک ها حرام است و نوعی رباخواری محسوب می شود، مگر اینکه 
از ابتدا شرط شود که اگر درزمانی معین اقساط پرداخت نشد این میزان جریمه می شوید، نه اینکه بابت هر ساعت یا روز تأخیر 

جریمه در نظر گرفته شود...
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در حاشیه انتقادهای مراجع از عملکرد بانک ها 

بانک ها صدای مراجع 
را خواهند شنید؟

در جلسه مدیریت بحران آبفای استان قم تاکید شد؛

اتحاذ تدابیر لازم برای مواجهه با »ال نینو«

آیا تجربه تلخ سیل سال 88 در قم دوباره تکرار می شود؟

روستاهای بخش مرکزی قم درمعرض خطر سیلاب

 به مدت دو روز برگزار می شود:

سی امین جشنواره ملی قرآن و عترت
 دانشجویان کشور در قم 

صدور ویزای اربعین در ۱۵ نقطه کشور

8

2

8

8

»علی آقا« از تهران 
می آید یا قم؟

محسنی اژه ای اعلام کرد

نیازی نیست 
بگوییم »ب.ز«
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ایجاد یاس بزرگترین عمل
 ضد انقلابی است

دادگاه انتظامی قضات، دادگاه کیفری استان و نهایتا دادگاه کارکنان دولت، مقصدهایی هستند که مسیرهای 
پنج ساله دادستان سابق به آنها ختم شده یا می شود. سعید مرتضوی که همچنان باید راهروهای دادگاه های مختلف 
را برای به سرانجام رسانیدن پرونده های خود طی کند همواره با یک عنوان مواجه بود. »عامل اصلی به تاخیر انداختن 
بررسی دادگاه ها« این بار در حالی به سمت دادگاه دیگری در حرکت است که هنوز دو پرونده در دیوان عالی کشور 
در دست بررسی دارد. حکم دادگاه بدوی رسیدگی به اتهامات سعید مرتضوی در پرونده سازمان تامین اجتماعی و 
کهریزک که در اواخر مرداد ماه اعلام شد، دادستان سابق را از اتهام معاونت در قتل، در پرونده کهریزک تبرئه و در 
پرونده سازمان تامین اجتماعی نیز به رد وجوه دریافتی و یک سال حبس محکوم کرده است که البته شش ماه از آن 
تعلیقی و شش ماه دیگر آن اجرا می شود. همچنین طبق این حکم میزان مالی که مرتضوی به رد آن محکوم شده 

است، مبلغ برای هر ماه حدود هفت میلیون و 9٠٠ هزار تومان است که فقط نسبت به شش ماه پایانی که مرتضوی 
سرپرست بودند، صادر شده است. پرونده کهریزک و تامین اجتماعی پس از صدور حکم اولیه خود در دادگاه کیفری 
استان، منتظر شکایت هر سه طرف دعوا ماند تا راهی دیوان عالی کشور شوند. اما همین مسیری که برای آن تنها 2٠ 
روز تعیین وقت شده بود، با اتلاف وقت متهم اصلی به دو ماه رسید. سعید مرتضوی در آخرین روزها از تابستان امسال 
یعنی درست پس از یک ماه از اعلام حکم به دادگاه رفت تا با رویت دادنامه، 2٠ روز دیگر را بر روزشمار فرصت اعتراض 
خود اضافه کند. نهایتا او در 1٨ مهر با ثبت اعتراض خود به تمام تاخیرهای خود پایان داد. اما با تاخیر مرتضوی، باز هم 
فرصت های بررسی به تاخیر افتاد. با گذشت یک ماه از ارسال اعتراضات به دیوان عالی کشور، سرنوشت آن را از وکیل 

یکی از قربانیان کهریزک جویا شده ایم...

گفت وگو با وکیل یکی از قربانیان کهریزک؛

سرنوشت پرونده های مرتضوی همچنان مبهم است

7

سرمقاله :  سید محمود میرلوحی

جلب  در  رسانه ها  نقش 
برای  مردم  عمومی  مشارکت 
حضور در انتخابات، بسیار مهم و 
حیاتی است. معتقدم اگر رسانه ها 
بتوانند با تزریق امید به جامعه و 
پرهیز از ترساندن جامعه فضای 
و  مسائل  تحلیل  برای  مناسبی 

مطالبات و همچنین ...

نقش رسانه ها 
در جلب مشارکت عمومی دکتر روحانی  در مراسم گشایش نمایشگاه مطبوعات و خبرگزاری ها
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رئیس کمیته فناوری اطلاعات و شهر هوشمند شورای اسلامی شهر قم: 

از توان بخش خصوصی بومی استان استفاده شود 
رئیس کمیته فناوری اطلاعات و شهر هوشمند شورای اسلامی شهر قم گفت: تسهیلاتی 
برای شرکت ها و سرمایه گذاران غیربومی و توانمند در نظر گرفته شده است تا از توان بخش 

خصوصی بومی استان نیز استفاده شود.
عباس کمال زاده با اشاره به نقش اصناف در توسعه شهر هوشمند گفت: به منظور حمایت و 
ایجاد تحرك اقتصادی، تقویت بنیه شرکت ها و پیمانکاران بومی 1٠ تا 1۵ درصد از امتیاز ارزیابی 
کیفی پروژه ها برای پیمانکاران بومی در نظر گرفته شده است. رئیس کمیته فناوری اطلاعات و 
شهر هوشمند شورای اسلامی شهر قم ادامه داد: تسهیلاتی برای شرکت های بزرگ غیر بومی، 
که در اجرای پروژه های شهرداری از پیمانکاران بومی استان قم استفاده کنند و نسبت به 
انتقال دانش های نوین به این شرکت ها اقدام کنند در نظر گرفته شده است. وی تمام از فعالان 
حوزه رایانه استان قم، برای سرمایه گذاری و اجرای پروژه های تعریف شده در زمینه هوشمند 
سازی فرایندهای ترافیکی، دعوت به همکاری و خاطرنشان کرد: با هدف انتقال دانش روز به 
شرکت های بومی استان تسهیلاتی برای شرکت ها و سرمایه گذاران غیر بومی و توانمند در 
نظر گرفته شده است تا از توان بخش خصوصی بومی استان استفاده شود. کمال زاده خواستار 
پررنگ تر شدن نقش مشاوره ای اعضای صنف رایانه استان قم برای کمیته فناوری و اطلاعات 
شورای اسلامی شهر شد و بیان کرد: باید نسبت به رفع محدودیت ها و مشکلات موجود در این 
زمینه بتوانیم به سرعت حرکت کنیم. رئیس کمیته فناوری اطلاعات و شهر هوشمند شورای 
اسلامی شهر قم در ادامه بر ماموریت کمیته فناوری اطلاعات شورای اسلامی شهر مبنی بر 

حمایت و تقویت توان متخصصین، پیمانکاران و سرمایه گذاران بومی استان قم تاکید کرد.

سرپرست سازمان مدیرت پسماند شهرداری قم :

از تفکیك های غیر مجاز زباله جلوگیری می شود 
سرپرست سازمان مدیرت پسماند شهرداری قم از اجرای برنامه ای در راستای جلوگیری از 

تفکیك های غیر مجاز زباله خبر داد. 
سید عبدالله میرابراهیمی با اشاره به اهمیت تفکیك زباله گفت: سازمان پسماند در این 
زمینه تلاش های خود را داشته تا تفکیك زباله در مبدا انجام بگیرد و شهروندان و مسئولین 

شاهد پیامد های مثبت این امر باشند.
سرپرست سازمان مدیرت پسماند شهرداری قم با بیان مزایای انجام این اقدام خاطرنشان 
کرد: با تفکیك زباله در مبدا حجم زباله ها کاهش پیدا می کند و همچنین می توان از زباله های 

خشك استفاده کرده و آن را وارد چرخه بازیافت کرد.
وی جلوگیری از تفکیك های غیر مجاز در مبدا را امری ضروری برشمرد و اظهار کرد: برای 
جلوگیری از این اقدام به زودی به جمع آوری دوره گرد ها و ساماندهی آن ها خواهیم پرداخت 
و جمع آوری و ساماندهی گاراژ ها طبق قانوان مدیریت پسماند در دستور کار قرار گرفته است.

میرابراهیمی با بیان اینکه انجام این اقدام نیازمند همکاری و مشارکت سازمان های دیگر 
است تصریح کرد: جلسات اولیه با نیروی انتظامی و خدمات شهری شهرداری قم برگزار شده 

تا برای اجرای این طرح برنامه ریزی های لازم انجام گیرد.
سرپرست سازمان مدیرت پسماند شهرداری قم خواستار همکاری و مشارکت مردم شد و 
عنوان کرد: در ابتدا مردم مهم ترین نقش را در مدیریت برنامه ها دارند و اگر همکاری لازم را 
داشته باشند می توان به نحوی مطلوب اقدامات لازم را در راستای ارائه خدمات به شهروندان 

انجام داد.

نقش رسانه ها 
در جلب مشارکت عمومی

نقش رسانه ها در جلب مشارکت عمومی مردم برای 
حضور در انتخابات، بسیار مهم و حیاتی است. معتقدم اگر 
رسانه ها بتوانند با تزریق امید به جامعه و پرهیز از ترساندن 

جامعه فضای مناسبی برای تحلیل مسائل و مطالبات و همچنین نیازهای مردم فراهم کنند 
می توانند نقش اول را در جلب مشارکت عمومی ایفا کنند.

از سوی دیگر، امسال به جهت مجموعه شرایطی که کشور با آن مواجه است ازجمله 
مسائل بین المللی، برجام، مسائل اقتصادی و همچنین انتخابات پیش روی مجلس شورای 
اسلامی و مجلس خبرگان رهبری، نمایشگاه مطبوعات می تواند بسیار تاثیرگذارتر و مهمتر 

از نمایشگاه های دوره های گذشته باشد.
اینکه برخی از رسانه ها اقدام به تحریم حضور در نمایشگاه مطبوعات کرده اند هم به 
نوبه خود جالب است. در این باره هم می توان شاهد لبخندها و هم شاهد اشک ها بود، 
برخی رسانه ها از آن جهت که سالیان اخیر بلندگوهای بلندی در اختیارشان بوده اما امروز 
آن تریبون ها از دستشان گرفته شده احساس ناله می کنند اما عده ای دیگر که مشاهده 
می کنند دورانی که از بیان نقد جلوگیری می شد و با تندی و خشونت مواجه می شد پایان 

یافته است، لذا احساس خشنودی و رضایت می کنند.
برگزاری انتخابات های مجلس و خبرگان رهبری در اسفندماه سال جاری بسیار مهم 
است، چرا که در این دریای پرتلاطم جمهوری اسلامی ایران به پشتوانه مردم امنیت و 
ثبات خود را حفظ کرده است، مهمترین مصداق پشتیبانی مردم از نظام، انتخابات است و 
همان طور که همواره نیز تاکید شده است مشارکت حداکثری مردم در انتخابات این مهم 

را رقم می زند.
همانطور که در سال 92 مشاهده کردیم مردم با حضور خود معجزات وآثار ارزشمندی 
را خلق کردند و کشور با حضور پرشور مردم از شرایط سرشار از نومیدی و مشکلات خارج و 
تبدیل به محیطی سرشار از امید بدور از هرج و مرج و فضای امنیت شد، در آستانه انتخابات 

پیشرو نیز قطعا این اتفاق رخ خواهد داد.
در این میان به نقش رسانه ها در جلب مشارکت حداکثری مردم برای حضور در 
انتخابات های پیش رو بسیار پررنگ است. سانه های مختلف اعم از رسانه ملی، رسانه های 
مکتوب و همچنین رسانه های فضای مجازی نقش اساسی در جلب مشارکت حداکثری 

مردم و دعوت از آنها برای حضور در انتخابات های پیش رو دارند.
چنانچه رسانه ها بتوانند امید را به جامعه تزریق کنند و با پرهیز از ترساندن جامعه، 
فضای مناسبی برای تحلیل مسائل و همچنین طرح مطالبات و نیازهای مردم فراهم نمایند 
قطعا می توانند نقش بسزایی در جلب مشارکت عمومی مردم داشته باشند؛ اما اگر رسانه ها 
اینگونه عمل کنند قطعا می توان نقش اول در جلب مشارکت عمومی مردم را حضور و 

فعالیت رسانه های مختلف دانست.
معتقدم نقش رسانه های مکتوب و همچنین خبرگزاری ها در این زمینه بسیار حساس و 
تاثیرگذارتر از سایر رسانه است. رسانه ملی می تواند نقش بسیار تاثیرگذارتری نسبت به سایر 
رسانه ها داشته باشد اما در شرایطی که امروز هنوز در کشور شاهد انحصار در رسانه های 
صوتی و تصویری هستیم باید بدانیم مطبوعات، خبرگزاری ها، سایت ها و در کل فضای 

مجازی نقش بسیار تاثیرگذارتری در جلب مشارکت عمومی در انتخابات ها دارد.
* فعال سیاسی اصلاح طلب

آسیب های اجتماعی شعار 
»فرزند کمتر زندگی بهتر«

یکی از ره آورد فناوری های نوین توجه بیشتر به رفاه 
و مادیات و فاصله گرفتن از عواطف و احساسات و به نوعی  

در معرض تهدید قرارگرفتن بنیان خانواده و اجتماع است.
با پایان یافتن جنگ جهانی دوم، کشورهای مختلفی و ازجمله کشورهای اروپایی به 
دلیل افزایش آمار کشته های خود در طول این شش سال توجهی را مبنی بر کنترل 
جمعیت نداشته و طی یک دهه با آمار بسیار بالایی از جمعیت جوان و جویای کار مواجه 

شدند و به دنبال این موضوع سعی در کنترل جمعیت خود نمودند.
آن ها ابتدا با شعار)توجه به خود و رفاهیات(به دنبال زندگی بهتر و مطلوب تر با اوج لذت 
مادی بیشتری بودند و در کشورهای اسلامی و علی الخصوص کشور جمهوری اسلامی 
ایران دیدیم که تعداد زیادی از خانوارها و حتی سازمانهای دولتی به تبعیت از این فرهنگ 
با شعار)فرزند کمتر زندگی بهتر(به کاهش نسل و کوچک شدن اساسی ترین اجتماع یعنی 

کانون های گرمی بنام خانواده دامن زدند.
اما پس از سال ها می بینیم که ره آورد این شعار برای خانواده ها و جامعه ایرانی چیزی 
جز وجود خانواده های تک فرزند و از سویی کاهش میل عاطفی در بین خانواده ها و توجه 
بیشتر به مادیات و رفاهیات و فاصله گرفتن زنان و مادران از وظیفه اصلی مادری و توجه 
به تجمل گرایی و رفاه طلبی، کاهش آستانه تحمل زوجین و خانواده¬ها، افزایش طلاق، 
گرایش نوجوانان و جوانان به مصرف مواد مخدر و داروهای روانگردان، خود کم¬بینی و 

احساس حقارت، خودکشی و...نبوده است.
آیا تا به حال از خود این سوال را پرسیده ایم که با آن شعار)فرزند کمتر زندگی بهتر(

به معنای واقعی شعار یعنی رفاه و کاهش استرس و ناراحتی و...با داشتن فرزندان کم 
رسیده ایم؟

اما اگر منطقی به این سوال جواب دهیم بایستی اذعان داشت که نتیجه پیروی از آن 
سوال بوجود آمدن نسلی است که فقط به دنبال برقراری روابطی هستند که به نفع آنان 
می باشد و احساساتشان را جریحه دار نکند و اگرهم به احساسات آنان جواب داده نشود 
و یا برآورده نشوند افرادی درونگرا بوده که با کسی غیر از خودشان راحت نبوده و حتی با 
خانواده هایشان مسائل و مشکلات را در میان نگذاشته و برای حل مشکلات شخصاً دست 
به کار شده و راه حل را متاسفانه در گرایش به جمع های دوستان ناباب و مصرف مواد مخدر 
و...می جویند و به واسطه درون گرا بودن، در بعد از ازدواج هم شریک زندگی و خواسته 
های او را نادیده گرفته و در نتیجه این عدم هماهنگی با خانواده جدید چیری جز جدایی 

و طلاق نصیب آنان نمی شود.
دلیل اصلی این آسیبها و تهدیدات اجتماعی این است که فرزندان خانواده های تک 
فرزند فرد دیگری را برای رقابت یا بازی و...در محیط زندگی کودکانه نداشته و فاقد هرگونه 
دوست و همدم در منزل در زمان کودکی شان بوده اند و برخی از احساسات مثبت یا منفی 
از جمله شکست و تحنل فشارهای روانی را تجربه نمی کنند و کمتر فرصتی را برای کنترل 

و مدیریت اینگونه احساسات مختلف پیدا می کنند . 
زیرا فرزندان در کنار بلوغ جسمی بایستی به بلوغ روحی و روانی یعنی آمادگی پذیرش 
شکست ها و موفقیت ها و...هم برسند ولی فرزندان تک فرزند این موضوع بلوغ روحی و 
روانی را تجربه نمی کنند و این تنها بخشی ار آسیب-های اجتماعی این شعار بوده است که 

برای جامعه ما به ارمغان آورده است.
* معاون تربیت و آموزش فرماندهی انتظامی استان قم

استاندار خواستار شد:

ایجاد ایستگاه مرکزی حمل و نقل مسافر در قم
استاندار قم با اشاره به نیاز قم به ایستگاه مرکزی حمل و نقل مسافر اظهار کرد: در 

جانمایی این ایستگاه باید نیازهای فرااستانی در نظر گرفته شود.

سید مهدی صادقی در جلسه شورای قطاری شهری استان که در سالن امام 
و  جامع  ایستگاه  توسعه  و  ایجاد  برگزار شد، طی سخنانی  استانداری  )ع(  جواد 
مرکزی برای حمل و نقل مسافر در قم را مورد توجه قرار داد و گفت: علاوه بر 
مباحث فنی و عملیاتی این پروژه باید به ابعاد اجتماعی در کنار تأثیرات اقتصادی 

آن در استان توجه ویژه کرد.
استاندار قم مزیت های ایجاد گذرگاه ارتباطی در ایستگاه مرکزی قم را مورد 
توجه قرار داد و افزود: باید با حضور مشاوران و کارشناسان و با استفاده از مطالعات 
ابعاد  تمام نظرات کارشناسی شده و در همه  بروز در زمینه مکان یابی،  و  جامع 

بررسی شوند.
وی با تاکید بر تلاش برای تأمین زیرساخت های فرااستانی قم در بحث حمل 
و نقل اضافه کرد: برنامه های مدیریت شهری باید به صورت هماهنگ و در مسیر 

توسعه استان در قالب یک طرح جامع و مورد توافق همه اجرا شود.
پروژه های  اجرای  در  تعامل دستگاه های مسئول  بر ضرورت  تأکید  با  صادقی 
حمل و نقلی ریلی استان ادامه داد: در خصوص جانمایی ایستگاه مرکزی، کمیته ای 
مشترک از مشاوران قطار شهری، راه آهن و نمایندگان استانداری و شهرداری و 
سایر دستگاه های مجری تشکیل شده و طی سه هفته آینده طرحی مشترک و 

عملیاتی تهیه شود.

اخبار
برخورد تویوتا با گاردریل در آزادراه قم – کاشان حادثه آفرید

قطع عضو پدر و مادر یک خانواده
رئیس مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی قم گفت: بر اثر برخورد یک دستگاه 
خودرو تویوتا با گاردریل در آزادراه قم - کاشان، پدر و مادر خانواده قطع عضو شدند و فرزند 

خانواده مجروح شد.

محمدرضا حسنی افزود: این حادثه ساعت 6:۵6 دیروز به مرکز اورژانس قم اطلاع 
داده شد که با توجه به گزارش وضعیت جسمانی مجروحان حادثه و با وجود شرایط جوی 

نامساعد بالگرد اورژانس کمتر از 1٠ دقیقه به محل حادثه اعزام شد.
وی اضافه کرد: در این حادثه پدر و مادر خانواده از ناحیه پا دچار آسیب دیدگی و قطع 

عضو شدند و فرزند سه ساله خانواده نیز مجروح شد.
حسنی تصریح کرد: متاسفانه با توجه به بررسی های انجام شده و وضعیت جسمانی 

مجروحان، امکان عمل پیوند وجود ندارد. 
اورژانس هوایی قم تاکنون با انجام 1۵6 پرواز، 3۵6 مجروح که 33۵ تن مربوط به 

تصادف ها بوده را به مراکز درمانی قم منتقل کرده است.
وی به حادثه دیگری اشاره و بیان کرد: ساعت ٠٠:1٠ دیروز خروج یک دستگاه اتوبوس 
از مسیر محور دلیجان – سلفچگان منجربه مجروح شدن پنج تن شد. وی افزود: سه 

دستگاه آمبولانس جهت انتقال مجروحان به بیمارستان نکویی قم اعزام شد.

رئیس پلیس فتا استان قم هشدار داد:

رشد خیره کننده باج افزارها
رئیس پلیس فتا فرماندهی انتظامی استان قم در خصوص رشد خیره کننده باج افزارها 

در سال های اخیر هشدار داد.
سرهنگ علی موالی در گفتگو با خبرنگار پایگاه خبری پلیس، اظهارداشت: باج افزارها 
از جمله تهدیدات سایبری هستند که به طرق مختلف مانع دسترسی کاربران به اطلاعات 

گوشی موبایل یا کامپیوترهایشان می شوند.
به گفته وی سپس خلافکاران سایبری که اقدام به انتشار باج افزار کرده اند، کاربران و 
قربانیان خود را تهدید می کنند که در صورت عدم پرداخت مبلغی به عنوان باج از طرف 
قربانی، کاربر آلوده شده به ویروس باج افزار دیگر نمی تواند به اطلاعات خود دسترسی 

داشته باشد.
سرهنگ موالی بیان کرد: براساس گزارش های کمپانی های امنیتی، ویروس های باج 

افزار در سالهای اخیر رشد خیره کننده ای داشته اند.
رئیس پلیس فتا استان قم رعایت 2 نکته برای جلوگیری از آلوده شدن به باج افزارها 
را ضروری دانست و گفت: یکی استفاده از نسخه های اصلی و معتبر نرم افزارهای آنتی 
 Cloud ویروس و دیگری تهیه نسخه های پشتیبان مطمئن مخصوصاً به صورت کلود

Storage)( از اطلاعات حیاتی و ارزشمند است.

کارشناس پیش بین اداره کل هواشناسی قم اعلام کرد:

ثبت 25 میلی متر بارش باران
کارشناس پیش بین اداره کل هواشناسی قم گفت: 2۵ میلی متر باران در ایستگاه 

کهندان واقع در بخش خلجستان این استان به ثبت رسید.
محمدرضا قاضی روز یکشنبه در گفت و گو با ایرنا با اشاره به بارش بی وقفه باران از عصر 
و اواخر شنبه شب، افزود: خوشبختانه بارش های روز شنبه بیشتر از پیش بینی ها بود و 

بیشتر قسمت های کوهستانی در جنوب و غرب استان را تحت پوشش قرار داد.
وی با بیان اینکه بیشترین میزان بارش در ایستگاه کهندان به ثبت رسیده، اضافه کرد: 
در ایستگاه های سلفچگان، نیروگاه حرارتی قم در جاده سلفچگان، سالاریه، 1۵ خرداد، 
جمکران، شکوهیه، جعفریه و فرج آباد واقع در بخش مرکزی به ترتیب 1۵.3، 14.4، 9.۵، 

٨.1، 7، 3.٨، 3.٨ و 2.2 بارش باران به ثبت رسیده است.
وی حداکثر دمای هوای روز گذشته را 1۵ درجه عنوان و برای امروز و فردا 14 و 12 

درجه سانتیگراد پیش بینی کرد و افزود: حداقل دمای هوای شب گذشته 1٠ درجه بود.
قاضی با ارزیابی وضعیت جوی استان، گفت: آسمان برای امروز نیمه ابری تا ابری، اوایل 

شب بارش باران، گاهی وزش باد، همراه با مه صبحگاهی است.
وی با بیان اینکه آسمان برای سه شنبه، ابری همراه با بارش باران پیش بینی می شود 
افزود: اواخر هفته جاری هوا صاف می شود و در روزهای پنجشنبه و جمعه احتمال وارونگی 

دما، غبار صبحگاهی، افزایش آلودگی هوا و افزایش دما دور از انتظار نیست.
به گفته وی، اوایل هفته آینده هوا صاف می شود و با توجه به الگوی نقشه های 
هواشناسی و سامانه بارش زایی که در حال نزدیک شدن به کشور است، ممکن است اواخر 

هفته آینده بارش باران را پیش رو داشته باشیم.

مدیرعامل شرکت گاز استان قم:

به زودی دو روستای بخش خلجستان
 از نعمت گاز برخوردار می شوند

مدیرعامل شرکت گاز استان قم گفت: بزودی دو روستا در بخش خلجستان استان قم 
به شبکه سراسری گاز متصل میشوند.

مهندس غلامرضا فرجی درهیجدهمین جلسه بررسی اعتبارات بند )ق( اظهارداشت: 
هدف از برگزاری جلسات هفتگی را بررسی اعتبارات بند )ق(، آخرین اقدامات انجام شده در 
خصوص تسریع در روند اجرائی و رفع مشکلات گاز رسانی به روستاهای باقیمانده بالای 2٠ 
خانوار و فرایند تقاضای گازرسانی به صنایع و کارخانجات متقاضی در سطح استان می باشد.

وی افزود: بزودی گازرسانی به دو روستا در بخش سردسیرخلجستان تکمیل وآماده بهره 
برداری خواهند شد. گفتنی است: هیجدهمین جلسه بررسی اعتبارات بند )ق( با حضور 
سرپرست امور مهندسی و اجرای طرحها، مدیر مالی، رییس امور قراردادها، رییس برنامه 

ریزی و کنترل و رییس روابط عمومی در دفتر مدیر عامل برگزار شد.

همزمان با شصت و هشتمین سالروز تاسیس سازمان جوانان هلال احمرصورت گرفت:

راه اندازی کانون جوانان و دادرس 
در شهر قنوات

معاون امور جوانان جمعیت هلال احمر استان قم، از برنامه ریزی و هماهنگی برای 
ایجاد کانون جوانان  هلال احمر در شهر قنوات و همچنین اجرای طرح دادرس در این 

شهر خبر داد.
 محمد مصباحی از برنامه ریزی برای ایجاد کانون جوانان هلال احمر شهر قنوات و 
همچنین کانون دانش آموزی به منظور اجرای طرح دادرس در شهر قنوات خبر داد و اظهار 
کرد: همزمان با سالروز تاسیس سازمان جوانان جلسه مشترکی در شهر قنوات برگزار شد.

وی با بیان اینکه  اجرای برنامه های آموزشی هلال احمر مبتنی برنیاز محلی در شهر 
قنوات برنامه ریزی شده است افزود: با وجود جوانان علاقمند به فعالیت و همکاری با 
جمعیت هلال احمر در شهر قنوات قم، به مناسبت شصت و هشتمین سالروز تاسیس 

سازمان جوانان، کانون جوانان  برادران و خواهران  در این شهر ایجاد  شد.
معاون امور جوانان جمعیت هلال احمر قم تصریح کرد: با توجه به اجرای طرح دادرس  
در مدارس همچون سالهای گذشته برنامه ریزی لازم جهت اجرای طرح دادرس در شهر 
قنوات نیز انجام گرفته و هدف از برگزاری این نشست مشترک که با حضور کارشناسان 
مرکز امور جوانان و جمعی از جوانان و دانش آموزان شهر قنوات، برنامه ریزی برای فعال 
سازی کانون های آزاد به جهت برگزاری کلاس های امداد و کمک های اولیه و  برگزاری 

کلاسهای آشنایی با نهضت بین اللملی صلیب سرخ وجمعیت هلال احمر است.
گفتنی است، جمعیت هلال احمر در نظر دارد با هدف ترویج و همه گیرسازی فرهنگ 
ارائه خدمات بشردوستانه و آموزش های امدادی و با فعال سازی کانون ها هلال احمر در 

شهرهای استان قم این امر ار محقق کند.

رئیس اداره توسعه کارآفرینی و اشتغال اداره کل تعاون، 
کار و رفاه اجتماعی استان قم از ابلاغ بیش از ۵ میلیارد تومان 
برای توسعه مشاغل خانگی طی سال جاری در قم خبر داد. 
محمد بختیاری اظهار داشت: طی سال جاری مبلغ پنج 
میلیارد و 6٠٠ میلیون تومان برای توسعه مشاغل خانگی 

ابلاغ شده است.
وی گفت: 2 بانک عامل در استان شامل بانک صادرات با 
مبلغ 36 میلیارد ریال و بانک رفاه کارگران مبلغ 2٠ میلیارد 

ریال وام برای مشاغل خانگی در نظر گرفته اند.
اجرایی  دستگاه های  میان  مبلغ  این  داد:  ادامه  وی 
استان شامل اداره کل جهاد کشاورزی، اداره کل آموزش 
فنی و حرفه ای، اداره کل میراث فرهنگی، صنایع دستی و 
گردشگری، اداره کل بهزیستی، کمیته امداد امام خمینی)ره(،   
اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی، اداره کل بنیاد شهید و امور 
ایثارگران، اداره کل صنعت، معدن و تجارت توزیع شده است.

رئیس اداره توسعه کارآفرینی و اشتغال اداره کل تعاون، 

کار و رفاه اجتماعی استان قم بیان کرد: 194 طرح به مبلغ 
6٨۵ میلیون تومان تاکنون برای مشاغل خانگی ارسال شده 

که به بانک های رفاه و صادرات ابلاغ شده است.
وی با بیان اینکه مددجویان کمیته امداد و بهزیستی در 
این طرح در اولویت هستند، افزود: طی سالجاری علاوه بر 
بودجه ای که برای این دستگاه ها اختصاص داده می شود، 
مبلغ ۵٠٠ میلیون تومان به بهزیستی و ۵٠٠ میلیون تومان 

به کمیته امداد برای مشاغل خانگی داده شده است.

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان 
قم گفت: باید تمهیدات لازم برای مدیریت 
بحران سرمای شدید و یخبندان اندیشیده 

شود.
در  بینا  توکلی  عبدالحمید  مهندس 
و  آب  شرکت  بحران«  »مدیریت  جلسه 
فاضلاب استان با اشاره به پیش بینی های 
صورت گرفته مبنی بر احتمال وقوع پدیده 
»ال نینو« اظهار داشت: سرما و یخبندان 

شدید از اثرات این پدیده به شمار می رود.
واحدها،  تمام  آمادگی  لزوم  بر  وی 
تجهیزات و ماشین آلات آبفا برای مقابله با 
مشکلات ناشی از این پدیده تاکید کرد و 
یادآور شد: باید تمهیدات لازم اندیشیده شود 
تا اگر این پدیده اتفاق افتاد بتوانیم مدیریت 
مدیرعامل  باشیم.  داشته  مناسبی  بحران 
همچنین  استان  فاضلاب  و  آب  شرکت 
تاکید کرد: پیمانکاران نیز باید از هم اکنون 
برنامه ریزی  بحران  این  با  مواجهه  برای 
لازم را داشته باشند و تجهیزات مورد نیاز 

را آماده کنند. وی اطلاع رسانی و بالابردن 
آگاهی مردم برای مواجهه با سرما و یخبندان 
شدید را ضروری دانست و گفت: نقش تمام 
رسانه ها از جمله خبرگزاری ها و نشریات به 
ویژه صداوسیما در این زمینه بسیار مهم و 
تأثیرگذار است که باید از ظرفیت های آن ها 

به نحو مطلوب استفاده کنیم.

توکلی بینا همچنین با اشاره به تجربه 
بحران سرما و یخبندان سال ٨6 در قم 
اظهار داشت: در آن سال، 1۵ هزار کنتور 
و  زدگی  یخ  دچار  شدید  سرمای  اثر  بر 
ترکیدگی شد که به دنبال آن قطع آب 

مشترکان را به همراه داشت.
 وی تصریح کرد: امروز باید از تجربیات 

احتمالی  بحران  مدیریت  برای  گذشته 
به نحو مطلوب استفاده کرده و تمام توان 
خود را برای خدمت رسانی هر چه بهتر به 
شهروندان به کار ببریم. در این جلسه که 
با حضور معاونین و مدیران شرکت آب و 
فاضلاب برگزار شد ضمن بررسی پیامدهای 
احتمالی وقوع »ال نینو«، راهکارهای مناسب 

برای مدیریت بحران ارائه شد.
خصوص  در  گسترده  اطلاع رسانی 
از  اتصالات  و  لوله  کنتور،  عایق بندی 
سامانه 122  آمادگی  مختلف،  روش های 
برای پاسخگویی به مشترکین با 3٠ خط 
لزوم،  شرایط  برای  کنتور  تأمین  تلفن، 
بحرانی،  مواقع  برای  لجستیکی  آمادگی 
حوادث  به  رسیدگی  برای  عمل  سرعت 
احتمالی، ارائه آموزش های لازم به کارکنان 
و... از جمله موضوعاتی بود که در این جلسه 
بر روی آن بحث و تبادل نظر انجام و تکالیف 
و مصوباتی برای عبور اثربخش از بحران های 

احتمالی اتخاذ شد.

رئیس اداره توسعه کارآفرینی و اشتغال اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان قم  اعلام کرد:

ابلاغ بیش از 5 میلیارد تومان برای توسعه مشاغل خانگی

در جلسه مدیریت بحران آبفای استان قم تاکید شد؛

اتحاذ تدابیر لازم برای مواجهه با »ال نینو«

رییس سازمان جهاد کشاورزی استان قم گفت: ٨ درصد 
تخم مرغ و 4 درصد گوشت قرمز کشور در استان قم تولید 

می شود.
مهندس محمدرضا طلایی در مورد وضعیت دامداری 
استان قم اظهارداشت : این استان با برخورداری از پنج 
مجتمع دامداری بزرگ، موقعیت خوبی به لحاظ دامداری 
دارد به طوری که دام 21 استان کشور برای خرید و فروش 

به استان قم می آید.
وی  افزود: 4 درصد گوشت قرمز کشور در این استان 
تولید می شود و به علت موقعیت خوب دامداری و وجود 

کاروانسراها، قیمت گذاری علوفه نیز در قم انجام می گیرد.
رئیس سازمان جهادکشاورزی قم به ظرفیت تولید مرغ 
تخم گذار و مرغ گوشتی این استان نیز اشاره و اعلام کرد: ٨ 

درصد تخم مرغ کشور در این استان تولید می شود.
وی افزود: در این استان ۵66 واحد مرغ تخم گذار گوشتی 

فعالیت می کند. طلایی بیشترین میزان اشتغال را در بخش 
صنایع تبدیلی و تکمیلی استان قم دانست و اذعان داشت: 
این استان در زمینه تولید عرقیجات و آب میوه و همچنین 

بسته بندی پسته، ظرفیت های خوبی دارد.
وی همچنین گفت: در حال حاضر 1٠ تا 1۵ تن گوشت 
ماهی خاویارپرورشی نیز در استان قم تولید می شود و تلاش 
می کنیم با کمك سازمان شیلات ایران بخشی از این محصول 

به خارج صادر می شود.
وی میزان صادرات خاویار پرورشی فیل ماهی استان 
قم به دبی و اروپا در سال 93 را 12٠ کیلوگرم عنوان و 
خاطرنشان کرد: طی سه سال اخیر 319 کیلوگرم خاویار 

پرورشی در این استان تولیدشده است.
طلایی با اشاره به اینکه پرورش ماهیان خاویاری از سال 
٨1 در استان قم آغاز شده است، اظهارداشت: یك مزرعه 
با 2۵ استخر بتونی به قطر 4 تا 7 متر برای تولید ماهیان 

خاویاری مشغول به کار است.
وی آب شور این استان را از مزایای تولید و پرورش 
ماهیان خاویاری دانست و در عین حال کیفیت خاویار 

پرورشی را خوب ارزیابی کرد.
رییس سازمان جهادکشاورزی استان قم افزود: به علت 
کم آبی و شور بودن آب این استان، به سمت توسعه فعالیت 

های شیلاتی گام برمی داریم.
پروژه جدید در حوزه پرورش ماهیان  به احداث  وی 
خاویاری نیز اشاره کرد و گفت: این پروژه جدید پرورش 
هزار  یك  تولید  ظرفیت  استخر،  با 2۵  خاویاری  ماهیان 
کیلوگرم خاویار و تولید نزدیك به 2٠ تن گوشت ماهیان 
خاویاری را دارد. طلایی میزان تولید ماهیان گرم آبی را 
در سال گذشته 71٠ تن و ماهیان سرد آبی را 72٠ تن 
عنوان کرد و اذعان داشت: تولید و پرورش این ماهیان در 

استخرهای دومنظوره صورت می گیرد.

رئیس حوزه هنری استان قم گفت :معضل و آسیبی که 
همه ی رشته های هنری درگیرش هستند، نوعی فرم زدگی 

و تکنیک زدگی است. 
مجد الدین معلمی در مراسم اختتامیه جشنواره کارگاهی 
این  برگزاری  ایده ی  و  علت  درخصوص  تجربه«  »اولین 
جشنواره گفت: اساس شکل گیری دوره ی فراگیر آموزش 
تئاتر و جشنواره کارگاهی این بود که احساس کردیم ضعف ها 
و خلاء هایی در هنر استان و به ویژه هنرهای نمایشی است 
که می بایست برای رفع آنها تلاش جدی کنیم . احساسمان 
این بود که دو نقطه ضعف جدی در فضای هنری استان 

وجود دارد .
وی در ادامه متذکر شد: اولین ضعف این است که بین 
نسل پرتلاش، پرافتخار و نسلی که هنر تئاتر قم را ملی کرد 
و نسل جدید بسیار فاصله افتاده است. که می توان به آن 
خلاء نسلی یا شکاف نسلی اطلاق کرد. احمد سلیمانی با 
همتی خستگی ناپذیر، حرکتی را شروع کرد وهنرجویانی را 
در مرحله مبتدی جذب کرد و آموزشی هدفمند را شروع 

کرد. ایشان صرفاً به اسم تئاتر، به نام تئاتر و برای تئاتر تلاش و 
حضوری شبانه روز داشت، با انرژی بسیار زیادی تلاش داشت 

کرد تا از پایه حرکت نویی را آغاز کند. 
معلمی در ادامه به نتایج این جشنواره اشاره کرد و گفت: 
یکی از نتایج این جشنواره پیوندی است که بین اساتید تئاتر 
قم و نوآموزان ایجاد شد. امیدوارم با این پیوند حرکت های 
اصولی تر را در تئاتر قم شاهد باشیم و نسل درخشان جدیدی 

وارد عرصه نمایش شود. 
وی در ذکر آسیب هایی که تئاتر قم درگیر آن است 
گفت: دومین معضل و آسیبی که همه ی رشته ها و شاید 
رشته های نمایشی  بیشتر درگیرش هستند، نوعی فرم زدگی 
و تکنیک زدگی است که دارد بر فضای هنری غالب می شود. 
به همین خاطر هم بین هنر و مردمی که مخاطب اصلی هنر 
هستند فاصله می افتد. اینکه پرخرج ترین فیلم ها و تئاترها با 
کمترین مخاطب و بیننده مواجه است بخشی از آن بخاطر 
این است که ما به عنوان متولیان امر هنر، چه در عرصه اجراء 

و مدیریت، نتوانستیم ارتباط درستی با مردم برقرار کنیم. 

رئیس حوزه هنری استان قم به روزگار گذشته ی تئاتر 
قم اشاره کرد و گفت: فراموش نمی کنم که زمانی در همین 
سالن مصلی قدس یا مجتمع نور چه صف هایی برای دیدن 
نمایش راه می افتاد و چقدر علاقمندان زیادی به تئاتر وجود 
داشت. فکر می کنم تکنیک زدگی باعث شده که مردم خیلی 
حرف ما را  متوجه نشوند. بعضی وقت ها توجه نداریم که داریم 
چه می گوئیم، صرفا هنری را اجراء می کنیم، این باعث شده 

فاصله ایجاد شود.
داشت؛  هنرجویان  برای  توصیه ای  همچنین  معلمی 
توصیه من و مجموعه همکارانم این است که شما که تازه 
وارد این عرصه شده اید به حرفی که می زنید و پیامی که در 
قالب اثر هنری ارائه می دهید ، توجه بیشتری دااشته باشید.

و  داوران  جشنواره،  دبیر  از  سخنانش  پایان  در  وی 
کارشناسانی که در طول برگزاری جشنواره حوزه هنری 
را یاری نمودند و همچنین مخاطبانی که طی برگزاری 
جشنواره از آثار استقبال نمودند و باعث شدند تا هنرجویان 

تجربه جدی را پشت سر بگذارند، تشکر نمود

رییس سازمان جهاد کشاورزی استان قم خبرداد:

تولید 8 درصد تخم مرغ و 4 درصد گوشت قرمز کشور در قم 

رئیس حوزه هنری استان قم  عنوان کرد:

فرم زدگی و تکنیک زدگی معضل رشته های هنری 

سرمقاله

یادداشت

خبر

مدیر زراعت سازمان جهاد کشاورزی 
قم از افزایش تولید بذر زراعی جو و گندم 
در سال 94 و تأمین نیاز کشاورزان استان و 

دیگر استان ها خبر داد.
برنامه ریزی  گفت:  حمیدی  مجید 
برای کشت استان در سال 94 براساس 
سیاست های استان مبنی بر افزایش کارایی 
سبب  که  گرفت  صورت  آب  راندمان  و 
کاهش اراضی کم بازده از جمله یک هزار 
و ۵٠٠ هکتار سطح زیرکشت و افزایش 

عملکرد در واحد سطح شد.
آبیاری در  نوین  افزود: روش های  وی 
آبیاری  پیشرفته  ویژه روش  به  و  زراعت 
میکرو از امسال آغاز شده که افزایش راندمان 
آب در استان نسبت به گذشته را به همراه 

داشته است.
مدیر زراعت سازمان جهاد کشاورزی 
قم یادآور شد: افزایش راندمان آب به بالای 
٨٠ درصد با سیاست گذاری و پیگیری مرکز 
زراعت و باغبانی و نظارت و اجرای مرکز آب 

و خاک انجام می شود.
و  آبیاری  افزایش  کرد:  تصریح  وی 
راندمان آب از جمله سیاست گذاری ها در 
زمینه زراعت است که تأمین درآمد و اقلام 

مورد نیاز کشاورزان را شامل می شود.
حمیدی ادامه داد: کشاورزان می توانند 
با مراجعه به تعاونی های استان کود و دیگر 

اقلام مورد نیازشان را تحویل بگیرند.
وی خاطرنشان کرد: استان قم امسال 
توانست رتبه اول تولید جو و گندم را نسبت 

به برنامه ابلاغی وزارتخانه کسب کند.
مدیر زراعت سازمان جهاد کشاورزی قم 
ادامه داد: استان قم 2٠ درصد مازاد نیاز خود 
در این زمینه تولید داشته که در اختیار دیگر 

استان ها قرار گرفته است.
زراعی  سال  در  کرد:  خاطرنشان  وی 
پاییزی اجرا خواهد شد و  جاری کشت 
تاکنون 1۵ تا 2٠ درصد از سطح زیرکشت 

را با تعامل کشاورزان کاهش داده ایم.
حمیدی با توجه به ابلاغیه موجود درباره 
گیاه کلزا خاطرنشان کرد: استان قم افزایش 
عملکرد را در کشت گیاه کلزا نسبت به دیگر 
استان ها داشته و تولید این گیاه در استان 
نسبت به گذشته ٨٠ درصد رشد داشته 

است.
وی ادامه داد: سطح سبز مراتع در استان 
البته  است،  برخوردار  خوبی  وضعیت  از 
امیدواریم تا سال آینده این میزان افزایش 

پیدا کند.
مدیر زراعت سازمان جهاد کشاورزی قم 
با توجه به کشت دو برابری جو و افزایش 
تولید گندم گفت: استان قم در نظر دارد در 
سال آینده نیز بذر جو و گندم مورد نیاز سایر 

استان ها را تامین کند.

سیدمحمود میرلوحی *

مراد حسین جعفریان *

مدیر زراعت سازمان جهاد کشاورزی قم خبر داد:

تولید گندم و جو مازاد بر نیاز استان قم

ارتباط مردمی با روزنامه ایمان
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3 اقتصادی

نگاهی به بازار بزرگ سس و اد ویه د ر ایران

خانوارهای شهری چقد ر پول
 سس و اد ویه د اد ند ؟ 

گزارش/زهرا علي اكبري

 سس ها و اد ویه ها هزینه اي هزار و 500 ميليارد  توماني روي د ست خانوارهاي شهري 
گذاشتند  .

 طي سال هاي اخير مكمل هاي غذایي مانند  سس ها و اد ویه ها جایگاه ویژه اي د ر سبد  
غذای��ي خانوار از آن خود  كرد ه اند  به طوري كه برآورد ها نش��ان مي د هد  3 د هم د رصد  از 
هزینه هاي سالانه هر خانوار شهري صرف خرید  انواع سس و اد ویه مي شود  . این گزارش تنها 
چرخش مالي بازار سس ها و اد ویه ها د ر بخشي از بازار بزرگ شهرها را نشان مي د هد  این 
د ر حالي است كه خوراكي هاي مذكور د ر سال هاي اخير جایگاه قابل توجهي د ر روستاها 
پيد ا كرد ه است به این ترتيب گرد ش مالي این بازار بيش از 1500 ميليارد  تومان است . بازار 
سس ها با توجه به افزایش قابل توجه مصرف فست فود  د ر ایران با افزایش قابل توجهي روبرو 
شد ه است د ر حاليكه بررسي بانك مركزي تنها ميزان خرید  سس و اد ویه از سوي خانوار 
شهري را شامل مي شود  . حضور برند هاي متعد د  توليد  كنند ه سس و انواع اد ویه و ... تبليغات 
وسيع تلویزیوني نشان د هند ه رونق و سود آور بود ن این بازار است . بخش مهمي از بازار سس 
ایران د ر اختيار توليد كنند گان د اخلي است و سس ها و اد ویه هاي خارجي جایگاه كوچكي 
د ر بازار ایران د ارند  . د ر سال هاي اخير با افزایش تبليغات د ر خصوص مضر بود ن برخي از 
سس ها براي سلامتي، انواع جد ید ي از سس ها با تركيبات سالم تر راهي بازار شد ه است تا 
سهم بازار این ماد ه غذایي از د ست نرود  .   براورد ها حاكي از آن است كه د ر سال گذشته هر 
خانوار شهري نزد یك به صد  هزار تومان صرف خرید  سس و اد ویه و ... كرد ه است . رقم د قيق 
این هزینه د ر سبد  غذایي خانوار د ر حد ود  99 هزار و 515 تومان گزارش شد ه است . هر چند  
سهم این هزینه د ر سبد  خانوار تغييري نكرد ه است اما رشد  قيمت ها سبب شد ه است قيمت 
این گروه كالایي د ر سال گذشته نسبت به مد ت مشابه سال قبل 18.5 د رصد  افزایش یابد  .   
بر اساس این گزارش د ر سال 1392 سس ها و اد ویه ها 83 هزار و 972 تومان هزینه روي 

د ست هر خانوار باقي گذاشت.

آخرین نرخطلا د ر ایران 

4,025,000یک مثقال طلا

929,170یک گرم طلای 18

آخرین نرخانواع سکه

9,080,000سکه بهار آزاد ی

9,085,000سکه امامی

4,600,000نیم سکه

2,430,000ربع  سکه

1,660,000سکه یک گرمی

قیمت   نمایندگینام خود رو

 20635,000,000 تیپ 5

 206SD36,000,000وی 8

GLX 405 28,000,000پژو 

SLX 405 28,000,000پژو 

 33,000,000پژو پارس ELXسال

 34,000,000پژو پارس سال

E2 90 36,000,000تند ر 

LX 30,000,000رانا 

TU5 33,300,000رانا 

 29,000,000سمند LX سال

LX EF7 28,000,000سمند 

ELX 32,000,000سورن 

قیمت  نمایندگینام خود رو

300 S 55,000,000زوتی 

 15,600,000سایپا کارا 151

 20,000,000سایپا 111

 19,000,000سایپا 131

 19,500,000سایپا 132

SX 23,000,000تیبا 



قیمت   نمایندگینام خود رو

315 MVM34,000,000 

550 MVM44,000,000 

MVM X33 66,460,000 

 MVM X3365,000,000 جد ید اتومات

 MVM11018,000,000 چهار سیلند ر

پيش بينی ریيس اتاق بازرگانی از آیند ه كسب و كار د ر ایران؛

 د ر مورد  یارانه ها باید  تصمیم شجاعانه بگیریم 
گفت و گو /مریم فکری

 د رآمد هاي كلان نفتي د ر د هه 1380، به خصوص 
نيمه د وم آن و بي تابي سياستگذاران براي تزریق این 
د رآمد ها به اقتصاد  كشور، بد ون توجه به الزامات رشد  
با كيفيت اقتصاد ي، تصویري شكنند ه از اقتصاد  ایران 
براي پایان این د هه ساخت. د ر اثر تزریق این د رآمد ها، 
نفت  به  عمومي كشور  بود جه  و  اقتصاد   وابستگي 
افزایش یافت، رقابت پذیري توليد ات د اخلي به د ليل 
انبوه  سياست كنترل نرخ ارز كاهش یافت، حجم 
وارد ات روابط بين بخشي را د ر اقتصاد  د اخلي تضعيف 
كرد  و د ر نهایت ظرفيت اقتصاد  براي مقاومت د ر برابر 

تكانه هاي برون زا به شد ت محد ود  شد .
د ر چنين ساختاري، اعمال تحریم هاي اقتصاد ي و 
كاهش د رآمد هاي ارزي حاصل از صاد رات نفت سبب 
شد  كه د ر سال هاي 1391 و 1392 وارد ات كشور 
به خصوص وارد ات كالاهای واسطه اي و سرمایه اي 
كاهش یابد ، هزینه توليد  از كانال هاي مختلف از جمله 
افزایش نرخ ارز افزایش یابد  و عرصه اقتصاد  تحت فشار 
قرار بگيرد . همچنين توان مالي د ولت و به تبع آن 
تقاضاي كل اقتصاد  نيز به سطوح پایين تر منتقل شود . 
این شرایط د ر مجموع اقتصاد  كشور را با رشد  منفي 

قابل توجه مواجه كرد .
و  هسته اي  مذاكرات  د ر  پيشرفت  فضا،  این  د ر 
د ستاورد هاي ناشي از توافق هسته ای د ر كنار ظرفيت 
فعاليت هاي  افت  به د نبال  كه  كشور  اقتصاد   خالي 
اقتصاد ي ایجاد  شد ه بود ، آثاري مثبتی د ر اقتصاد  ایران 
برجاي نهاد  و سبب مثبت شد ن رشد  اقتصاد ي د ر 
سال 1393 شد ، تا جایی كه حتی د ر همان د وران 
پيش بينی های اميد واركنند ه ای از وضعيت اقتصاد ی 
سال 1394 وجود  د اشت، اما به یك باره كاهش قيمت 
نفت، تمام پيش بينی ها و تصویر خوشبينانه ای كه از 
سال 1394 وجود  د اشت را برهم زد  و حتی ركود  د ر 

اقتصاد  شد ت یافت.
مسعود  خوانساری، ریيس اتاق بازرگانی، صنایع، 
معاد ن و كشاورزی تهران د ر گفت وگو با خبرگزاری 
خبرآنلاین د ر این باره می گوید : »هم اكنون بخش 
عمد ه ای از بود جه كشور وابسته به نفت است و این 
د رآمد  با كاهش توليد  و قيمت نفت به 25 ميليون د لار 
كاهش یافته است؛ این د ر حالی است كه د ر سال های 
قبل ما سالانه 100 ميليارد  د لار د رآمد  نفت د اشتيم.«

كه  شد   باعث  موضوع  »همين  وی،  اعتقاد   به 
پيش بينی ها از رشد  اقتصاد ی محقق نشود . بر این 
اساس، برای سال 1394 خوشبينانه ترین پيش بينی ای 
كه می توان د اشت، رشد  اقتصاد ی بين صفر تا یك 

د رصد  خواهد  بود .«
وی متذكر می شود : »به د ليل این كه د ر حال حاضر 
تغييری د ر متغيرهای اقتصاد ی صورت نگرفته، من 
فكر می كنم د ر نيمه د وم امسال هم از نظر صاد رات 
و  هم از جهت توليد ، وضعيت بهتر از 6 ماهه اول سال 

نخواهد  بود .«
گفت وگوی  مشروح  می خوانيد ،  اد امه  د ر  آنچه 
خبرگزاری خبرآنلاین با مسعود  خوانساری، ریيس 

اتاق بازرگانی و صنایع و معاد ن تهران است.
* از د و سال گذشته، ركود  اقتصاد ی عمیقی 
د ر اقتصاد  كشور حکم فرماست و همین موضوع 
باعث شد ه كه د ولت برای خروج از ركود  نسبت 
به رونمایی از بسته تحریک تقاضا اقد ام كتد .  د ر 
حال حاضر به عنوان رییس اتاق بازرگانی تهران، 
شرایط را برای بخش تولید  و بازار كشور چطور 

می بینید ؟
د ر سال 1391 با تورم 40 د رصد ی و رشد  اقتصاد ی 
منفی 6.8 د رصد ی مواجه بود یم. سال 1392 نرخ 
رشد  اقتصاد ی تقریبا منفی 1.9 د رصد  شد ، اما د ر سال 
1393 خوشبختانه نرخ رشد  اقتصاد ی 3 د رصد ی 
د اشتيم. با توجه به نرخ رشد  منفی سال های قبل و 
رشد  3 د رصد ی سال 1393، همه اميد وار بود ند  كه 
سال 1394 سال خوبی باشد ؛ به خصوص د ر اواخر 
سال 1394 با توجه به مذاكراتی كه با گروه 1 + 5 
صورت  گرفت. توافق هسته ای د ستاورد  بزرگی است 
كه می توانيم از آن بهره ببریم، ولی مشكل اصلی فعلی 
اقتصاد  كشور، یكی كاهش د رآمد های نفتی و به د نبال 
آن كاهش د رآمد  د ولت و از سوی د یگر، بحران تقاضا 

د ر اقتصاد  ایران است.
هم اكنون بخش عمد ه ای از بود جه كشور وابسته به 
نفت است. ما د ر سال های قبل سالانه 100 ميليارد  
د لار د رآمد  نفت د اشتيم، اما یك مرتبه این د رآمد  به 
25 ميليون د لار كاهش یافت و یك چهارم شد ، چون 
هم توليد  نفت نصف شد ه بود  و هم قيمت آن كاهش 
یافته بود . این باعث شد  كه پيش بينی ها محقق نشود .

بر این اساس، برای سال 1394 خوشبينانه ترین 
پيش بينی ای كه می توان د اشت، رشد  اقتصاد ی بين 
صفر تا یك د رصد  خواهد  بود . به هرحال د ر 5ماهه 
ابتد ای امسال هم وارد ات حد ود  20 د رصد  كاهش 
یافت و هم صاد رات 16 د رصد  كاهش یافت. از سوی 
د یگر، توليد  و فروش نيز با افت محسوسی روبه رو بود . 
با توجه به همه این آمارها، به نظر می رسد  كه وضعيت 

نرخ رشد  اقتصاد ی مناسب نباشد .
* چه نرخ رشد  اقتصاد ی  را برای امسال پیش 

بینی می كنید ؟
من د ر شرایط خيلی خوشبينانه پيش بينی نيم 
د ارم.  سال  د وم  نيمه  برای  را  مثبت  رشد   د رصد  
متاسفانه د ر حال حاضر توليد  8 د رصد  و فروش 12 
د رصد  كاهش یافته است. این نشان می د هد  كه سمت 
تقاضا و خرید  با كاهش قابل توجهی روبه رو بود ه است. 
د ر واقع امكان د ارد  كه توليد  وجود  د اشته باشد ، اما 

مشكل اصلی د ر سمت تقاضا است.
* یعنی شما این موضوع را كه برخی عنوان 
می كنند  ركود  د ر بخش تقاضا باعث خوابید ن 

كالاها د ر انبارها شد ه است، تایید  می كنید ؟
ركود  از د و جنبه ایجاد  می شود ؛ امكان د ارد  ركود  
از سمت توليد  و عرضه ایجاد  شد ه باشد  و یا از محل 
صورت  توليد   یعنی  عرضه  محل  از  ركود   تقاضا. 
نمی گيرد . ركود  از محل تقاضا یعنی خرید  صورت 
نمی گيرد . د ر حال حاضر هم بحران تقاضا د ر اقتصاد  
ایران جد ی است. د ولت هم بر همين اساس بسته د وم 

خروج از ركود  یا همان رونق اقتصاد ی را برای تحریك 
تقاضا ارائه د اد ه است. اميد  اصلی این است كه این بسته 
نقش موثری د ر تحریك تقاضا ایجاد  كند ؛ هرچند  كه 
د ر مورد  كاركرد ها و نتایج این بسته ترد ید های جد ی 

وجود  د ارد .
* شما معتقد ید  كه هم اكنون تقاضای موثر 

وجود  ند ارد .
بله، ما هم اكنون د ر هر د و سمت مشكل د اریم. د ر 
رابطه با یك سری از كالاها كاهش توليد  د اشته ایم و 
آمارهای سه ماهه اول سال از شركت های بورسی 
نشان می د هد  كه توليد  كاهش یافته است، بنابراین 
توليد  د ر ركود  است. از سوی د یگر، فروش 12 د رصد  
كاهش یافته است. این نشان می د هد  كه توليد  صورت 
می گيرد ، اما كالاها به انبارها می رود . بنابراین د ر حال 
حاضر تقاضا بيشتر وارد  ركود  شد ه تا عرضه. این خيلی 
خطرناک است. متاسفانه ما این ركود  را حتی د ر مورد  
كالای مصرفی و مهمی برای سلامتی مرد م مانند  شير 
هم می توانيم ببينيم. مصرف شير كه مورد  نياز مرد م 
است، كاهش یافته؛ حالا چه برسد  به كالاهای مصرفی 

باد وام مانند  خود رو.
* البته موضوع افزایش قیمت د ر كالای به 

خصوصی مانند  شیر اثر د اشته است.
د رصد   متوسط 20  به طور  گذشته  سال  طی 2 
از قد رت خرید  مرد م كاسته شد ه است. یعنی 40 
این  است.  یافته  مرد م كاهش  قد رت خرید   د رصد  
نشان می د هد  كه بخش تقاضا با بحران جد ی روبه رو 
است. اثرات كاهش مصرف برخی كالاها مانند  شير و 
مواد غذایی د یگر هم صنایع را با بحران مواجه می كند  و 
هم اینكه سلامت جامعه را به خطر می اند ازد . برهمين 
قد رت  بهبود   و  ركود   از  خروج  برای  تلاش  اساس 
خرید  مرد م هم ابعاد  اقتصاد ی و هم ابعاد  اجتماعی 
د ارد . به همين د ليل موضوع ركود  را باید  به شد ت 
جد ی بگيریم. به طور حتم امروز بحث خروج از ركود  

اقتصاد ی باید  به د غد غه ملی تبد یل شود .
د ر  تقاضا  كنونی  د ر شرایط  نظر شما  به   *

اقتصاد  كشور را چطور می شود  تحریک كرد ؟
باید  پول د ر د ست مرد م باشد ، یعنی قد رت خرید  
آنها افزایش پيد ا كند . اگر ما د و مرتبه بخواهيم پمپاژ 
پول د ر جامعه كنيم، این باعث می شود  كه اتفاقاتی 
مشابه سال های گذشته بيفتد  و پول د ارها پول د ارتر 
شوند  و فقرا فقيرتر شوند . علت آن هم این است كه 
چاپ اسكناس صورت می گيرد  یا پول بد ون پشتوانه 
وارد  بازار می شود ، بنابراین هر تصميمی باید  با این 
پيش فرض اجرایی شود  كه حجم نقد ینگی از اند ازه 

طبيعی آن بالاتر نرود .
راه حل این است كه بتوان توليد  را به حركت د ر 
آورد . برای این كار، ما باید  پول هایی كه د ر جامعه 
هزینه می شود ، مثل پرد اخت یارانه به بيش از 70 
ميليون ایرانی، را به سمت توليد  هد ایت كنيم. سوال 
این است كه آیا ما واقعا 70 ميليون آد م نيازمند  به 
یارانه د ر كشور د اریم؟! پول یارانه ها به جامعه تزریق 
نمی رود .  توليد   به سمت  به هيچ وجه  اما  می شود ، 
این پول اگر به چرخه توليد  بيفتد ، هم اشتغال ایجاد  
می كند  و هم این كه پولی كه معلوم نيست د ر كجا 
حركت می كند ، به سمت بخش توليد  می رود . توجه 
د اشته باشيد   د ر همين د وره زمانی 20 هزار ميليارد  
تومان هزینه انواع یارانه ها مانند  یارانه نقد ی و یارانه 
حامل های انرژی كرد ه ایم، ولی تنها 8 هزار ميليارد  

تومان بود جه پروژه های عمرانی محقق شد ه است.
از سوی د یگر، د ر حال حاضر سوبسيد ی كه روی 
سوخت د اد ه می شود ، د ود  می شود  و به هوا می رود . 
اگر به جای این سوبسيد ، بد هی د ولت به پيمانكاران 
و صنایع پرد اخت شود ، با این كار پيمانكاران و صنایع 
بد هی خود  را به بانك ها می پرد ازند  و د ر نهایت د وباره 
این  بانك ها تسهيلات به صنعتگران می د هند . د ر 
چرخه افراد  متنوعی از این منابع بهره مند  می شوند  
و تقاضا حركت می كند . بالاخره د ر یك سری از جاها 

می شود  اقتصاد  را تحریك كرد .
د ر عين حال، با واقعی كرد ن قيمت ارز و واگذاری 
طرح های نيمه تمام به بخش خصوصی، می توان بخش 

تقاضا د ر اقتصاد  را تحریك كرد .
را  راه حلی  یک  شما  خوانساری،  آقای   *
كه برای حل مشکل سمت تقاضا د ر اقتصاد  
پیشنهاد  كرد ید  و آن هم، قطع پرد اخت یارانه 
از كارشناسان معتقد ند  كه  بود . برخی  نقد ی 
حذف یارانه های نقد ی و صرف این پول ها برای 
پرد اخت بد هی های د ولت نیز می تواند  د ر خروج 

از ركود  موثر باشد .
بله، د ر قانون هم پيش بينی شد ه است كه د رصد ی 
از د رآمد  حاصل از افزایش قيمت حامل های انرژی به 
توليد  پرد اخت شود ، اما توليد  د ر سال های گذشته مورد  
حمایت قرار نگرفت. یعنی ما افزایش قيمت حامل های 
انرژی را د اشتيم، اما د رآمد  حاصله را به صورت نقد ی 
بين اقشار مرد م توزیع می كرد یم. نكته اصلی این است 
كه د ولت باید  د ر مورد  د و حوزه تصميم گيری قاطع 
د اشته باشد . اول اینكه موضوع اد امه پرد اخت یارانه ها را 
مشخص كند  و د وم هم د ر مورد  نرخ ارز تصميم گيری 
قاطعانه ای برای واقعی سازی نرخ ارز صورت گيرد . ما 

می گویم نرخ ارز واقعی و تك نرخی شود .
* امسال باید  6 میلیون نفر از د ریافت یارانه 
نقد ی حذف شوند . به نظر شما، آیا می شود  یارانه 

نقد ی 70 میلیون نفر را حذف كرد ؟
باید   نفر  نقد ی 70 ميليون  یارانه  من نمی گویم 
حذف شود . می گویم كه آیا واقعا از جمعيت ایران، 70 
ميليون نفر نيازمند  هستند ؟ به هرحال اگر صاد قانه به 
مرد م توضيح د اد ه شود  كه با هزینه كرد ن این یارانه ها 
و  د رآوریم  به حركت  را  توليد   می توانيم چرخ های 
نرخ بيكاری را كاهش د هيم، به طور حتم مرد م هم 
می پذیرند . امروز یكی از مشكلات بزرگ اقتصاد ی و 
اجتماعی كشور ما بيكاری است. با توجه به وضعيت 
ركود  اقتصاد ی این بيكاری هم تشد ید  می شود  و بيش 
از هر گروه د یگری، خانواد ه ها باید  نگران وضعيت فعلی 
باشند . بنابراین اطمينان د ارم كه با تشریح وضعيت 
كشور و تفسير نفع واقعی مرد م می توانيم با همين 

د رآمد ها نيز تصميمات بهتری بگيریم.
* با انتظاری كه د ر میان مرد م به وجود  آمد ه، 

می شود  این كار را كرد ؟
باید  افراد  نيازمند  را از غيرنيازمند  شناسایی كنيم. 
ببينيد ، اگر ما با مرد م صریح صحبت كنيم و بگویيم 
مشكل د ر كجاست، آنها با موضوع كنار می آیند . د ر 
لطمه  اقشار،  همه  ركود ،  د ر خصوص  حاضر  حال 
می بينند . شما هر خانواد ه ای را كه ببينيد ، متوجه 
می شوید  یك یا د و نفر فارغ التحصيل د انشگاهی بيكار 
د ارد . بالاخره مرد م باید  انتخاب كنند  و به همين د ليل 
باید  با مرد م با صراحت صحبت كنيم كه این پول را 
د ر جهت توليد  و بد هی د ولت به پيمانكاران هزینه 

می كنيم.
* این عد م د اشتن صراحت د ر بیان مسایل 
مهم اقتصاد ی، چه آسیب هایی به اقتصاد  كشور 

می زند ؟
این موضوع سابقه تاریخی د ارد . حد ود  80 سال 
قبل گفتند  از محل افزایش قيمت قند  و شكر بود جه 
مورد  نياز برای تاسيس راه آهن یا گسترش آن را تامين 
می كنند . نتيجه بلند مد ت این اقد ام هم به نفع اقتصاد  
ملی كشور تمام شد . حالا اگر ما بگویيم كه یارانه را 
اجرا  را  عمرانی  طرح های  اما  نمی كنيم،  پرد اخت 
می كنيم، مرد م می پذیرند . مرد م نگران این هستند  
كه اگر یارانه ها پرد اخت نشود ، پول یارانه ها كجا هزینه 
می شود . اگر به مرد م به صراحت بگویيم كه یارانه ها را 
قطع و صرف یك پروژه خاص می كنيم و بعد  از یكی 
د و سال هم مرد م ببينند  پروژه ها اجرایی شد ه، مرد م از 

عد م د ریافت یارانه ها راضی خواهند  بود .
اقتصاد   ببينند   مرد م  این كه  می كنم  فكر  من 
كشورشان رونق پيد ا كرد ه و توسعه اقتصاد ی به وجود  

آمد ه، با د ولت همراهی می كند .
 * بحث د یگری كه د ر شرایط كنونی مطرح 
از تحریم است. شما فکر  اقتصاد  پس  است، 
می كنید  با لغو تحریم ها چه اتفاقی د ر اقتصاد  

كشور رخ می د هد ؟
  به نظر من آفتی كه تحریم ها د اشت، فقط اقتصاد ی 
نبود . برای مثال، اخلاق و سرمایه نيروی انسانی كشور 
لطمه د ید . حالا با برد اشته شد ن تحریم ها، اميد واریم 
د ر د رازمد ت بسياری از مشكلات اقتصاد ی بهبود  پيد ا 

كند .
د ر ارتباط با بحث اقتصاد ی، به طور طبيعی امسال 
لغو تحریم ها آن چنان تاثيری نخواهد  د اشت، اما صرف 
این هم كه فكر كنيم تحریم ها برد اشته شود ، اقتصاد  
ایران رونق می گيرد ، د رست نيست. ما اگر سازوكارهای 
د اخلی كشور و ساختار اقتصاد ی را اصلاح نكنيم، 
نظر  بتوانيم  كه  بود   خواهد   بعيد   می رسد   نظر  به 
سرمایه گذاران خارجی را به اقتصاد  كشور جلب كنيم.

بخش ها  كد ام  د ر  زیرساخت ها  اصلاح   *
اولویت د ارد ؟

بالاخره باید  مشخص باشد  كه حجم نقد ینگی د ر 
سال های آیند ه به چه صورت خواهد  بود ، قيمت ارز 
و حامل های انرژی مشخص و قابل پيش بينی باشد . 
اما مهم ترین بحث، امنيت برای سرمایه گذاری است. از 
سوی د یگر، ثبات د ر قوانين اهميت ویژه ای د ارد . این كه 
هر روز تعرفه ها بالا و پایين رود ، به سرمایه گذاری 
د اخلی و خارجی لطمه می زند . اگر این مسایل را 
حل نكنيم، به نظر من نمی توانيم نظر سرمایه گذاران 
خارجی را برای سرمایه گذاری د ر كشور جلب كنيم و 
حتی سرمایه گذاری د اخلی نيز با مشكل مواجه خواهد  
شد . موضوع اصلی این است كه فضای كسب و كار 
د ر كشور بهبود  پيد ا كند  و قانون بهبود  مستمر فضای 

كسب و كار به صورت د قيق اجرایی شود .
* د ر ماه های گذشته با موجی از رفت وآمد  
سرمایه گذاران خارجی به كشور مواجه بود یم. 
وجود   با  معتقد ند   اقتصاد ی  فعالان  از  برخی 
رفت وآمد  سرمایه گذاران خارجی به كشور، اما 
تاكنون هیچ خروجی مناسبی د ید ه نشد ه و 
اتفاق خاصی نیفتاد ه است. بیشترین مشکل را 
هم از سمت خود مان می د انند  و عنوان می كنند  
سرمایه گذاران  از  برنامه ای  هیچ  تاكنون  ما 
این زمینه  خارجی نخواسته ایم. نظر شما د ر 

چیست؟
به هرحال ایران از نظر خارجی ها جذاب است، چون 
بازار بسيار خوبی با 75 ميليون جمعيت د ارد . اما به این 
نكته باید  توجه كنيم كه ما چند ین سال د ر تحریم 
بود یم و ارتباطمان با كشورهای د یگر جهان قطع شد ه 
بود . بنابراین به طور طبيعی این كه فكر كنيم كسانی كه 
به كشور می آیند ، خيلی زود  سرمایه گذاری می كنند ، 

اشتباه است. البته رفت وآمد  هيات های تجاری تاكنون 
بسيار موثر بود ه و با نمایند گان خيلی از كشورها كه 
صحبت می كرد م، می گفتند  ما قبلا هميشه شعارمان 
این بود  كه Go to china، Go to india، اما حالا 
می گویيم Go to iran. یعنی به ایران به عنوان یك 
اقتصاد  جذاب نگاه می كنند . سفرها به طور قطع بيهود ه 
نبود ه، اما این كه فكر كنيم با سرعت كه آنها آمد ند ، 
سرمایه گذاری می كنند ، اشتباه است. آنها د ر ابتد ا بازار 
ایران را ارزیابی می كنند . حالا این كه د ر آیند ه چه 
خواهد  شد ، به برخورد  ما با آنها برمی گرد د  و این كه 

زمينه ها را برای سرمایه گذاری فراهم كنيم.
د و  از  من  نظر  به  تجاری  هيات های  رفت وآمد  
قبلا  این كه  یكی  است.  بود ه  مهم  بسيار  بعُد   سه، 
با  حالا  و  نيست  امنی  جای  ایران  می كرد ند   فكر 
رفت وآمد هایی كه به ایران د ارند ، نگاه شان به كشورمان 
تغيير می كند . د وم این كه اقتصاد  ایران را برای آیند ه و 
سرمایه گذاری ارزیابی می كنند  و قطعا تعد اد ی پروژه 
برای سرمایه گذاری تعریف خواهد  شد . سوم این كه 
ما با تكنولوژی های روز د نيا یك مقد اری آشنایی پيد ا 
می كنيم. البته یك نكته بسيار مهم برای ما هم جذب 
سرمایه گذار به معنای واقعی آن یعنی كسانی است كه 
وارد  كشور شوند  و سرمایه بياورند ؛ نه اینكه بازارها را به 
آنها تقد یم كنيم. ما می گویم با حضور د ر ایران به بازار 
300 ميليون نفری د سترسی پيد ا می كنيد . یعنی د ر 
ایران می توانند  كالا توليد  كنند  و به كشورهای منطقه 
صاد ر كنند . بنابراین نگاه ما به سرمایه گذار خارجی 

همين است.
* خطر انتقال سرمایه به خارج از كشور را 

حس نمی كنید ؟
به نظر شما كد ام فرد  عاقلی پول با سود  30 د رصد  
یك  آن جا  د ر  پول  قيمت  كه  می برد   خارج  به  را 
بانك ها  ایران پول د ر  د رصد  است؟! شما وقتی د ر 
می گذارید ، د رصد  سود   خوبی می گيرید ، حالا این 
پول را به كشورهای د یگر می برید  كه سود  بانكی یك 
د رصد  است؟! بنابراین از این جهت نباید  نگران انتقال 
سرمایه ها باشيم، ولی به هرحال نكته مهم این است كه 

سرمایه ها به بخش توليد  بياید .
تولید كنند گان  میان  د ر  مورد ی  آیا شما   *
یا سرمایه گذاران كشور د ر سال های گذشته 
د ید ه اید  كه به د لیل همین سود  بانک ها، تولید  

را رها كرد ه و پول خود  را د ر بانک ها بخوابانند ؟
خير، د ر یك پروسه طولانی توليد  هم ضرر نمی كند . 
به تورم می خورد  و ارزش آن  چرا؟ چون د ارایی ها 
از محل  توليد كنند ه  افزایش می یابد . ممكن است 
توليد  10 د رصد  بيشتر سود  ند اشته باشد ، ولی هر 5 
سال یك بار تورمی اتفاق می افتد  كه یك مرتبه ارزش 
د ارایی ها د و برابر می شود . د ر این شرایط می بينيد  كه 

د ر صنعت هم 30 د رصد  سود  وجود  د ارد .
* د ر حال حاضر مباحثی د ر رابطه با كاهش 
نرخ سود  بانکی مطرح است. شما فکر می كنید  

نرخ سود  بانکی تا چقد ر باید  كاهش پید ا كند ؟
من معتقد  نيستم كه د ولت د ر تغيير نرخ سود  بانكی 
د خالت كند . نرخ سود  بانكی را نيز مانند  سایر كالاها 

باید  بازار تعيين كند .
* شما شرایط را برای كاهش نرخ سود  بانکی 

فراهم می بینید ؟
6، 7 ماه قبل یك بخشنامه ای د اد ه شد  كه سود  
سپرد ه ها 20 د رصد  و تسهيلات هم 21 د رصد  باشد . 
آیا واقعا این اتفاق افتاد ؟ اصلا د ستوری نمی شود  نرخ 
سود  بانكی را تغيير د اد . بازار قيمت را تغيين می كند . 
هيچ زمانی رفتارهای د ستوری د ر اقتصاد  به نتيجه 

نرسيد ه است.
اجرای  و  خصوصی  بخش  مورد   د ر   *
سیاست های كلی اصل 44 هم توضیح د هید . 
ما تاكنون د ر رابطه با خصوصی سازی چگونه 

حركت كرد ه ایم؟
به نظر من تا زمانی كه نفت د ر اقتصاد  ایران وجود  
د ارد  و د ولت از محل پول نفت ارتزاق می كند ، روزبه روز 
بزرگ تر می شود . اما اگر د ولت فهميد  كه د رآمد  كشور 
باید  از محل بخش خصوصی باشد ، همان اتفاقی كه 
د ر د نيا می افتد ، آن زمان خصوصی سازی اتفاق افتاد ه 
است. د ر واقع د ولت باید  از محل ماليات هزینه های 
خود  بپوشاند . الان كه د ولت پول نفت را د ارد ، چه 

نيازی به بخش خصوصی حس می كند ؟
* اما د ولت با كاهش د رآمد  نفت مواجه است.

ما د ر 10 سال گذشته د ید یم كه وقتی كه د ولت 

پول د ار شد  و با د رآمد  سالانه 100 ميليارد  د لاری 
روبه رو شد ، یك مرتبه كارمند ان د ولت افزایش یافت. 
پس نيازی به بخش خصوصی ند ارد . زمانی د ولت 
مجبور می شود  به بخش خصوصی اعتنا كند  كه د رآمد  
نفتی ند اشته باشد . آن زمان به طور طبيعی به سراغ 
كسی می آید  كه بيشتر كار كند  تا از او ماليات بگيرد . 
بهترین راه هم همين است؛ این كه بخش خصوصی 
كه انگيزه د ارد ، كار كند  و د ولت نيز به عنوان شریك 

همكاری د اشته باشد .
افزایش  د نبال  به  د ولت  حاضر  حال  د ر   *
د رآمد های مالیاتی است. آیا د ر شرایط ركود ی 

باید  مالیات ها افزایش یابد ؟
پرد اخت  ماليات  كه  را  جد ید ی  افراد   باید   ما 
نمی كنند ، شناسایی كنيم. من عمد تا روی بخش 
توليد  بحث د ارم. شما فكر می كنيد  چرا توليد  نسبت به 
سال گذشته كاهش یافته است؟ ما اگر بخواهيم نرخ 
رشد  توليد  افزایش یابد ، نباید  تنگناهای مالياتی ایجاد  
كنيم. ما باید  كاری كنيم كه توليد  تقویت شود  و بخش 
خصوصی انگيزه برای اد امه فعاليت د اشته باشد ؛ حالا 
یا با مكانيزم های تشویقی مالياتی و یا تسهيل پرد اخت 

تسهيلات بانكی.
 * د ولت هم اكنون سیاست كاهش نرخ تورم 
را د نبال می كند  و از طرف د یگر، این سیاست 
كاملا د ر تضاد  با سیاست عبور از ركود  است. 
شما فکر می كنید  د ر شرایط ركود ی، همچنان 

باید  نرخ تورم كاهش یابد ؟
تا 22  متوسط 20  انقلاب  از  بعد   سال  د ر 30 
د رصد ی تورم را د ر هر سال د اشته ایم. اگر بخواهيم 
یك اقتصاد  پاید ار و توليد محور د اشته باشيم، باید  تورم 
را كنترل كنيم. از طرف د یگر، شاید  سه، چهار كشور 
بيشتر كه با تورم د و رقمی مواجه نباشند . اما د ر مورد  
اینكه چطور نرخ تورم را باید  كاهش د اد ، موضوعی 
است كه اقتصاد د انان می توانند  د ر مورد  آن اظهار نظر 

كنند .
موضوع د ر این جاست اگر ما نرخ تورم با یك جراحی 
عميق پایين آوریم، چقد ر د ر ركود  اثر د ارد . این مساله 

نياز به بحث د ارد .
* كاهش حد ود  22 د رصد ی نرخ تورم د ر طول 

د و سال منطقی بود ؟
یكی از د لایل همين ركود ی كه به وجود  آمد ه، شيب 

زیاد  كاهش نرخ تورم بود .
* از این جا به بعد  د ولت باید  چه كند ؟

كاهش نرخ تورم از 40 د رصد  به 15 د رصد  ساد ه 
است، اما كاهش آن از 15 د رصد  به اعد اد  د یگر كار 

سختی خواهد  بود .
* د ولت برای این كه ركود  را از بین ببرد ، به 
ناچار باید  سیاست های انبساطی پولی و مالی 
د ر پیش گیرد  كه این موضوع، روی تورم اثر 
می گذارد . د ر بسته تحریک تقاضا نیز تا حد ی 

این موضوع د ید ه شد .
ببينيد ، یك موقع است كه شما به صورت مستقيم 
پول به اقتصاد  تزریق می كنيد  كه این موضوع روی 
رشد  نقد ینگی و تورم اثر د ارد . اما یك زمانی پارامترهای 
د یگر را د ر نظر می گيرید . برای مثال، پول جد ید ی به 
جامعه تزریق نمی شود ، اما مسير همان پول را مثل 
یارانه ها تغيير می د هيد . این كار نقد ینگی را بالا نمی برد . 
یا این كه باید  سوبسيد  روی سوخت برد اشته شود . این 
كار ممكن است روی تورم اثر بگذارد ، اما اثری كه روی 
نرخ رشد  اقتصاد ی می گذارد ، خيلی بيشتر خواهد  بود ، 
چون پول جد ید  وارد  سيستم نمی شود . از سوی د یگر، 
با واقعی سازی قيمت ارز هم می توانيم گام های موثری 

د ر جهت شفافيت و ثبات بخشی به اقتصاد  برد اریم.
* محاسبه ای د اشته اید  كه قیمت واقعی د لار 

چه رقمی است؟
محاسبه ای د ر این مورد  ند اریم، ولی می گویم د لار 

باید  تك نرخی و با قيمت واقعی عرضه شود .
* شما فکر می كنید  بهترین موقع برای اجرای 

سیاست تک نرخی كرد ن ارز چه زمانی است؟
من فكر می كنم هر چقد ر د یرتر سياست تك نرخی 

كرد ن ارز اجرایی شود ، به ضرر مرد م خواهد  بود .
* پیش بینی شما از وضعیت اقتصاد  كشور د ر 

شاخص های اقتصاد ی د ر آیند ه چه خواهد ؟
به د ليل این كه تغييری د ر متغيرهای اقتصاد ی 
صورت نگرفته، من فكر می كنم د ر نيمه د وم امسال 
هم از نظر صاد رات و از بعد  وارد ات و هم از جهت توليد ، 

وضعيت بهتر از 6 ماهه اول سال نخواهد  بود . 

آگهی مزاید ه اموال غیر منقول نوبت د وم
 به موجب اجرایيه صاد ره از شعبه 7 د اد گاه عمومی حقوقی قم كه د ر اجرای احكام 9 قم به شماره 9/94ج/416- ثبت گرد ید ه له آقای احمد  شریعت پناهی عليه آقای هاد ی جماللو محكوم عليه محكوم است به پرد اخت مبلغ 209/831/736 ریال 

د ر حق محكوم له و مبلغ 10/491/586 ریال به عنوان نيم  عشر د ر حق صند وق د ولت، محكوم عليه د ر قبال بد هی خود  اموال منقولی معرفی كه كارشناس به شرح ذیل ارزیابی كرد ه است.
مراجعه شد   و از اموال كه عبارت بود  از 209 عد د  شير ظرفشوئی آشپزخانه مد ل ورونا AVCكه د ر كارتن هایی قرار د ارد  بازد ید  شد  و نظریه به شرح ذیل اعلام می گرد د .

تعد اد  209 عد د  شير ظرفشوئی آشپزخانه مد ل ورونا AVC كه هر یك د ر كيسه سفيد ی قرار د ارد  بد ون شيلنگ پسيوال هر یك به قيمت پایه بارزش 80/000 تومان و بحروف هشتاد  هزار تومان جمعا بنظر اینجانب بمبلغ 16/720/000 تومان و 
بحروف بمبلغ شانزد ه ميليون و هفتصد  و بيست هزار تومان ارزیابی و تعيين می گرد د .

بازد ید  كارشناسی بعمل آمد  و پس از بررسی تجهيزات مستقر د ر محل بازد ید  و بررسی بازار نو و مستعمل تجهيزات مد  نظر، لذا 5 عد د  تانكر ذخيره آب استوانه ای افقی 6000 ليتر با ورق گالوانيزه هر كد ام 11/000/000 ریال، 2 عد د  باكت 75 ليتری 
هر كد ام به مبلغ 8/750/000 ریال و 1 عد د  باكت نيم ليتری به مبلغ 7/500/000 ریال و د ر مجموع قيمت كل تجهيزات مد  نظر به ميزان 80/000/000 ریال تعيين و جهت استحضار و بهره برد اری لازم به حضور ایفا می گرد د .

لذا مقرر گرد ید ه مورد  فوق الذكر د ر تاریخ 94/09/17 ساعت 9/30 الی 10 صبح به آد رس قم ، خ ساحلی ، جنب زند ان ساحلی د اد گاه های حقوقی واحد  اجرای احكام مد نی اتاق مزاید ه از طریق مزاید ه حضوری به فروش برسد  . لذا افراد ی كه قصد  
بازد ید  از مورد  مزاید ه را د ارند  می توانند  د ر مد ت پنج روز ماند ه به مزاید ه با هماهنگی این اجرا از مورد  مزاید ه بازد ید  و د ر صورت تمایل د ر جلسه مزاید ه شركت نمایند  قيمت پایه از مبلغ كارشناسی شروع و به كسانی كه بالاترین مبلغ را پيشنهاد  
د هند  واگذار می گرد د  برند ه مزاید ه باید  د ه د رصد  از مبلغ پيشنهاد ی را فی المجلس نقد ا و مابقی آن ظرف یكماه از تاریخ مزاید ه بپرد ازد  این آگهی یك نوبت د ر یكی از روزنامه های محلی د رج می گرد د  جهت اطلاعات بيشتر به واحد  مراجعه نمائيد .
د اد ورز اجرای احکام د اد گستری شهرستان قم – رضا زارعی 
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همه به د  نبال صند  لی كفاشيان؛

ورود   سجاد  ی و اسد  ی به گود  !
انتخابات ریاست فد  راسيون فوتبال 
د  رش��رایطی پایان سال جاری برگزار 
می ش��ود   كه از حالا یاركش��ی برای 
پي��روزی د  ر ای��ن انتخابات و گرفتن 
صند  لی كفاشيان آغاز شد  ه است. مثل 
د  وره گذشته وزارت ورزش هم گزینه 

خواهد   د  اشت!
 انتخابات ریاست فد  راسيون فوتبال 
د  رحالی اس��فند  ماه امس��ال برگزار 
می شود   كه این انتخابات بی شباهت 
به د  وره گذشته و زمان وزارت محمد   
عباس��ی د  ر وزارت ورزش نيست. د  ر 
د  وره گذش��ته، وزارت ورزش ت��لاش 
د  اش��ت تا محمد  حسين قریب گزینه مورد   نظرش را به جای علی كفاشيان بر صند  لی 
ریاست فد  راسيون فوتبال بنشاند   كه این هد  ف با اتفاقاتی كه د  ر مجمع فد  راسيون فوتبال 

رخ د  اد  ، بی نتيجه ماند  . 
انتخابات پيش روی فد  راسيون فوتبال هم از این نظر شباهت زیاد  ی به د  وره گذشته د  ارد   
و تنها تفاوت آن تغيير مد  یران وزارتخانه و گزینه های مورد  نظرشان برای جایگزینی علی 

كفاشيان است. 
وزارت ورزش بعد   از بازگش��ت تيم ملی فوتبال از جام جهانی، رسما اقد  اماتش را برای 
تغييرات د  ر فد  راسيون فوتبال آغاز كرد   و با فشارهایی كه به علی كفاشيان آورد   د  ر نهایت 
موفق به تغيير د  و نایب رئيس و د  بير كل فد  راسيون فوتبال شد  ؛ گزینه هایی كه حد  اقل 

د  و نفر از آنها یعنی الهه عرب عامری و عليرضا اسد  ی پيشنهاد   مستقيم وزارتخانه بود  ند  .
 با این حال با نزد  یك شد  ن زمان مجمع انتخابی فد  راسيون فوتبال، فشارهای بيرون از 
فد  راسيون كه منتسب به وزارت ورزش هستند   برای گرفتن صند  لی فد  راسيون فوتبال 
رنگ و بوی جد  ید  ی گرفته است و حتی گزینه های این وزارتخانه د  ر جلسات محرمانه و 

خصوصی انتخاب شد  ه اند  . 
البته اقد  امات انتخاباتی هم از الان استارت خورد  ه و اعضای مجمع فد  راسيون فوتبال كم 
و بيش د  ر جریان تحركات و مذاكرات مختلف هستند  . علی كفاشيان كه كاند  ید  ای اصلی 
است، این روزها با فشار تكراری بازنشستگی و قانون منع حضور بازنشستگان د  ر انتخابات 
فد  راسيون  ها مواجه است. آقای رئيس هنوز تصميمی برای حضور د  ر انتخابات نگرفته ولی 

به نظر می رسد   طرفد  اران وی د  ر مجمع د  ر نهایت او را برای انتخابات راضی كنند  .
 وزارت ورزش هم برای فد  راسيون فوتبال د  و گزینه اصلی د  ر نظر د  ارد  . عليرضا اسد  ی كه 
د  ر قامت د  بير كل فد  راسيون فوتبال د  ر چند  ماه گذشته جنجال های زیاد  ی به پا كرد  ه و 
اخيرا د  رگيری رسانه ای وی با كارلوس كی روش به اوج خود   رسيد   و حتی زمينه احضار 
كفاشيان به وزارت ورزش را فراهم كرد  . البته وزارتخانه گزینه د  یگری هم د  ارد   كه بعيد   

نيست د  ر انتخابات حضور یابد  . 
امير عابد  ینی یكی از اعضای مجمع فد  راسيون فوتبال تاكيد   د  ارد   كه وزارت ورزش علاوه 
بر اسد  ی، روی نصرالله سجاد  ی برای شركت د  ر انتخابات نظر د  ارد  . وی د  ر این خصوص به 
خبرنگار مهر، گفت: طبق شنيد  ه های ما، نه تنها آقای اسد  ی كه احتمالا نصرالله سجاد  ی 

هم به انتخابات می آید  .
 وی د  رباره حضور كفاشيان د  ر انتخابات و سایر گزینه ها هم تاكيد   كرد  : كفاشيان خود  ش 
تمایلی ند  ارد   ولی احتمالا با فش��ار بعضی از د  وستان د  ر انتخابات شركت می كند  . البته 
عزیزالله محمد  ی هم به انتخابات می آید   و مجموعه ای از باشگاه ها هم روی یك كاند  ید  ای 

د  یگر به تفاهم رسيد  ه اند  .
 عابد  ینی همچنين حضور محمود   اسلاميان د  ر انتخابات فد  راسيون فوتبال، گفت: من این 
سئوال را از اسلاميان پرسيد  م كه او نظرم را جویا شد  . من هم به اسلاميان توصيه كرد  م 

كه به انتخابات نياید  . او هم به صراحت گفت كه كاند  ید  ای انتخابات فد  راسيون نمی شود  .
قطعا انتخابات پيش روی فد  راسيون فوتبال را می توان مهمترین چالش جد  ید   فد  راسيون 
فوتبال و وزارت ورزش نام نهاد  ؛ انتخاباتی كه طرفين برای گرفتن صند  لی ریاست فد  راسيون 
تلاش های بی سر و صد  ایی را آغاز و ابهام ها را برای پيش بينی این انتخابات بيشتر كرد  ه اند  .

با كسب سهيمه المپيك ریو؛

زهرا نعمتی تاریخ ساز شد  

زهرا نعمتی موفق به كسب سهميه المپيك شد   تا اولين ورزشكار معلول تاریخ ورزش 
ایران باشد   كه جواز حضور د  ر بازیهای المپيك را بد  ست می آورد  .

 د  ر اد  امه رقابت های تيروكمان قهرمانی آسيا و د  ر مرحله نيمه نهایی مسابقات ریكرو 
انفراد  ی كسب سهميه زنان، زهرا نعمتی به مصاف كماند  اری از ویتنام رفت و با نتيجه 

هفت بر سه موفق به كسب سهميه المپيك ریو شد  .
نعمتی باید   د  ر فينال برای كسب مد  ال طلا مسابقه د  هد  .

نعمتی اولين ورزش��كار معلول ایرانی اس��ت كه علاوه بر س��ابقه قهرمانی د  ر بازیهای 
پارالمپيك، موفق ش��د  ه سهميه حضور د  ر المپيك را هم بد  س��ت آورد   تا هر د  و روید  اد   

المپيك و پارالمپيك را تجربه كرد  ه باشد  .

عملكرد صبا در 11 هفته ليگ برتر

 قاضی بهترین گلزن شاگردان دایی

در پی دستور ریيس جمهور برای حل مشكل اعزام فوتسال بانوان 

کفاشیان: با رفع مشکل ویزا، بانوان فوتسالیست به گواتمالا اعزام می شوند

 دعوای كی روش و اسدی دعوای فدراسيون و یك سازمان است؛

دایی:چرا وقتی حق تیم مرا خوردند کسی به وزارت ورزش شکایت نکرد؟
نیمکت نشین ها جای شایسته ها به تیم ملی رفتند

 گزارش: رضا جعفری 

د ر شرایطی كه تاكنون 11 هفته از ليگ پانزد هم سپری شد ه است، صبای قم با كسب 18 
امتياز د ر مكان چهارم جد ول رد ه بند ی ليگ پانزد هم جای د ارد  و با تيم صد رنشين استقلال 
تهران تنها چهار امتياز و با تيم د وم جد ول یعنی استقلال خوزستان تنها د و امتياز فاصله د ارد .

شاگرد ان علی د ایی همچنين با تيم رد ه سوم جد ول رد ه بند ی ليگ برتر فوتبال باشگاه های 
كشور یعنی ذوب آهن اصفهان تنها یك امتياز اختلاف د ارند  و با توجه به اینكه از جام حذفی 
كنار رفته اند  اكنون تمام عزم خود  را برای كسب سهميه ليگ قهرمانان آسيا از ليگ برتر 

جزم كرد ه اند .
رتبه چهارمی صبا تا پایان هفته یازد هم لیگ برتر

نگاهی به عملكرد  تيم فوتبال صبای قم د ر 11 هفته سپری شد ه از ليگ پانزد هم و همچنين 
بررسی گلزنان این تيم د ر هفته هایی كه تا كنون از ليگ گذشته نشان می د هد  كه 6 بازیكن 
تيم صبا و د و مد افع رقبا برای صبای قم تا این هفته 11 گل به ثمر رساند ه اند  و صبا به طور 

ميانگين د ر هر مسابقه یك گل به ثمر رساند ه است.
صبای قم د ر هفته نخست مقابل استقلال اهواز د ر ورزشگاه یاد گار امام قم به تساوی بد ون 
گل د ست یافت اما د ر هفته د وم د ر ميهمانی تيم نفت تهران به ميد ان رفت و با تساوی یك 
بر یك ميزبان خود  را متوقف كرد  د ر حالی كه جلال الد ین علی محمد ی د ر این د ید ار برای 

صبا گلزنی كرد .
شاگرد ان علی د ایی د ر هفته سوم د ر ورزشگاه یاد گار امام قم د ومين بازی خانگی را د ر 

مقابل تيم گسترش فولاد  تبریز انجام د اد ند  و از ميهمانی خود  نتيجه ای بهتر از تساوی یك بر 
یك نگرفتند  د ر حالی كه تنها گل صبا را مرتضی اسد ی مد افع حریف به اشتباه د رون د روازه 

خود ی جای د اد .
قاضی و علی محمد ی د ر صد ر گلزنان برتر صبای قم

نمایند ه فوتبال استان قم د ر هفته چهارم بازی های پانزد همين د وره ليگ برتر فوتبال 
باشگاه های كشور ميهمان تيم راه آهن تهران بود  و د ر شرایطی كه محمد  اوسانی زنند ه تنها 

گل شاگرد ان د ایی بود ، صبا با نتيجه د و بر یك به نخستين باخت این فصل تن د اد .
فوتباليست های صبای قم د ر هفته پنجم رقابت های نيم فصل نخست ليگ برتر فوتبال 
باشگاه های كشور د ر ورزشگاه یاد گار امام قم و سومين بازی خانگی د ر مقابل تيم فوتبال 
پد ید ه مشهد  به برتری یك بر صفر د ست یافت د ر حالی كه ابوالفضل ابراهيمی د ر لحظات 

پایانی تنها گل صبا را به ثمر رساند .
صبای قم بعد  از د ومين تعطيلی باز ی های ليگ پانزد هم د ر هفته ششم نيم فصل نخست 
ميهمان تيم فوتبال استقلال صنعتی خوزستان بود  و د ر ششمين د قيقه وقت های تلف شد ه 
با گل محمد  قاضی از شكست برابر ميزبان خود  گریخت تا با تساوی یك بر یك د ر این بازی 

یك امتياز از شاگرد ان ویسی بگيرد .
چهار پیروزی متوالی شاگرد ان د ایی د ر قم

شاگرد ان علی د ایی بعد  از آن د ر هفته هفتم د ر ورزشگاه یاد گار امام قم ميزبان تيم فوتبال 
فولاد  مباركه سپاهان اصفهان مد افع عنوان قهرمانی ليگ چهارد هم بود ند  و با ارائه نمایشی 

كاملا برتر با گلی كه جلا ل الد ین علی محمد ی به ثمر رساند ، یك بر صفر به برتری رسيد ند .

فوتباليست های صبای قم د ر هفته هشتم به ميهمانی تيم فوتبال پرسپوليس تهران رفتند  و 
د ر ورزشگاه بزرگ آزاد ی تهران نمایش خوبی ارائه كرد ند  و حتی تا آخرین لحظات از حریف 
پيش بود ند  اما د ر نهایت بازی با تساوی یك بر یك به پایان رسيد  د ر حالی كه محمد  قاضی 

د ر این د ید ار برای صبای قم گلزنی كرد .
 نمایند ه فوتبال استان قم د ر هفته نهم بازی ها د ر ورزشگاه یاد گار امام قم پنجمين بازی 
خانگی را د ر مقابل تيم فوتبال فولاد  خوزستان قهرمان سيزد همين د وره ليگ برتر فوتبال 
برگزار كرد ند  و د ر این د ید ار با گل های اميرحسين صاد قی و محمد  قاضی د و بر یك حریف 

خود  را شكست د اد ند .
فوتباليست های صبای قم د ر هفته د هم به ميهمانی تيم فوتبال سایپا تهران رفتند  و د ر 
ورزشگاه شهيد  د ستگرد ی تهران نتوانستند  نمایش خوبی ارائه كنند  و د ر جد ال با شاگرد ان 
مجيد  جلالی به تساوی بد ون گل د ست یافتند  تا همچنان با روند ی رو به رشد  به كار خود  

اد امه بد هند .
گل به خود ی رقبا به نفع صبا و شاگرد ان د ایی

پيش از اینكه بازی های نيم فصل نخست مسابقات پانزد همين د وره ليگ برتر فوتبال 
باشگاه های كشور به سومين تعطيلی متوالی برود ، شاگرد ان علی د ایی د ر ورزشگاه یاد گار امام 
قم و د ر ششمين بازی خانگی این فصل ميزبان تيم تراكتورسازی تبریز بود ند  و د ر پایان با 
گل های كارلوس كارد وسو مد افع تيم تراكتورسازی و عبد الكریم اسلامی مهاجم جوان خود ، 

شاگرد ان تونی اوليویرای پرتغالی د ر تيم تراكتورسازی را با حساب د و بر یك شكست د اد ند .
بد ین ترتيب محمد  قاضی با زد ن سه گل به تيم های فوتبال استقلال صنعتی خوزستان، 
پرسپوليس تهران و فولاد  خوزستان بهترین گلزن تيم فوتبال صبای قم تا پایان هفته یازد هم 
نيم فصل نخست باز ی های پانزد همين د وره ليگ برتر فوتبال باشگاه های كشور به شمار 

می رود .
 فاصله چهار امتیاز صبای قم با صد رنشین لیگ برتر

 جلال الد ین علی محمد ی با زد ن د و گل به تيم های نفت تهران و فولاد  مباركه سپاهان 
اصفهان د ومين گلزن برتر صبا تا این هفته محسوب می شود ، ضمن اینكه محمد  اوسانی، 
ابوالفضل ابراهيمی، اميرحسين صاد قی و عبد الكریم اسلامی هر كد ام یك گل برای صبا 

زد ه اند .
بخت با شاگرد ان علی د ایی د ر این فصل از مسابقات ليگ برتر فوتبال باشگاه های كشور 
نيز یار بود ه زیرا د ر د ید ارهای صبا د ر مقابل گسترش فولاد  تبریز و تراكتورسازی تبریز 
مد افعين این د و تيم یعنی مرتضی اسد ی و كارلوس كارد وسو د و گل به خود ی برای صبا 

زد ه اند .
صبایی ها تا پایان هفته یازد هم رقابت های نيم فصل نخست مسابقات پانزد همين د وره ليگ 
برتر فوتبال باشگاه های كشور د ر 6 بازی خانگی و 5 ميهمانی رقبای ليگ برتری به ميد ان 

رفته بود ند  از این تعد اد  بازی مجموعا 18 امتياز به د ست آورد ند .
6 بازی صبا د ر خانه و 5 مسابقه د ر میهمانی رقبا

شاگرد ان علی د ایی از 6 بازی خانگی خود  صاحب چهار پيروزی برابر تيم های پد ید ه مشهد ، 
فولاد  مباركه سپاهان اصفهان، فولاد  خوزستان و تراكتورسازی تبریز شد ه اند  د ر حالی كه د ر 
بازی های خانگی با تيم های استقلال اهواز و گسترش فولاد  تبریز مساوی كرد ه اند  و از 18 

امتياز توزیع شد ه د ر قم، 14 امتياز به د ست آورد ه اند .
نمایند ه فوتبال استان قم از پنج بازی خارج از خانه هرگز رنگ پيروزی را ند ید ه اند  و 
چهار تساوی برابر نفت تهران، استقلال صنعتی خوزستان، پرسپوليس تهران و سایپا تهران د ر 
كارنامه د ارند  و تنها د ر ميهمانی راه آهن تهران تن به شكست د اد ه اند  و از 15 امتياز توزیع شد ه 

د ر بازی های خارج از خانه تنها چهار امتياز گرفته اند .
صبا با 6 تساوی د ارای بيشترین تساوی تا پایان هفته یازد هم ليگ برتر فوتبال است، ضمن 
اینكه با سه گل خورد ه د ر بازی های خانگی د ارای بهترین عملكرد  د ر قم بود ه و امسال به 

عنوان یكی از مد عيان قهرمانی و كسب سهميه ليگ قهرمانان آسيا مطرح است.

د  ر پی د  ستور ویژه ریيس جمهور برای اعزام تيم  ملی 
فوتسال بانوان به ر قا بت های گواتمالا فد  راسيون فو تبا ل تاكيد   
كرد   كه با هماهنگی وزارت خارجه و وزارت ورزش و جوانان 

این اعزام انجام خواهد   شد  .
علی كفاشيان، ریيس فد  راسيون فو تبا ل كه د  ر امارات به 
سر می بر اظها ركرد  : پس از د  ستور ریيس محترم جمهور 

مبنی بر رفع مشكلات ویزا برای تيم  ملی فوتسال بانوان و 
پيگيری های وزارت امور خارجه و وزارت ورزش و جوانان، 
فد  راسيون فو تبا ل نيز با هماهنگی این د  و وزارتخانه برای اعزام 
تيم فوتسال بانوان به رقابت های جهانی گواتمالا اقد  ام خواهد   

كرد  .
 وی تاكيد   كرد  : پس از د  ستور ریيس جمهور طی تماس 

تلفنی با معاون وزیر امور خارجه، ایشان قول مساعد   د  اد   كه 
مشكلات ویزای تيم  ملی فوتسال بانوان با پيگيری های وزارت 

امور خارجه رفع شود  . 
كفاشيان اظهار كرد  : بر این اساس فد  راسيون فوتبال این 
آماد  گی را د  ارد   كه با رفع مشكل ویزا تيم ملی فوتسال بانوان 

را به رقابت های گواتمالا اعزام كند  . 
هم چنين حسينی، مد  یر روابط عمومی فد  راسيون فو تبا ل 
نيز د  ر گفت و گو با خبرنگار ورزشی ایسنا، د  رباره چگونگی 
همكاری فد  راسيون فو تبا ل با وزارت خارجه و وزارت ورزش و 
جوانان برای اعزام تيم  ملی فوتسال بانوان، اظها ر كرد  : پس از 
این كه مشكل رواد  ید   برای اعزام تيم  ملی فوتسال بانوان ایجاد   
شد   طی مكاتبه ای با وزارت ورزش و جوانان اعلام كرد  یم 
كه د  ليل عد  م اعزام بانوان به گواتمالا مشكل ویزای این تيم 
است كه د  ر نهایت با پيگيری های وزارت ورزش و جوانان و 
د  رپی آن د  ستور ویژه  ریيس محترم جمهور تلاش ها برای 

اخذ ویزای فرود  گاهی تيم  ملی بانوان آغاز شد  ه است. 
وی گفت: د  ر مكاتبات اوليه ای كه ما با گواتمالا د  اشته ایم 
آنها اعلام كرد  ه بود  ند   كه برای اخذ ویزا باید   به مكزیك یا 
ویزای شينگن  آلمان  كه  آنجایی  از  مراجعه شود    آلمان 
می خواهد   امكان اخذ ویزای شينگن برای تيم جهت حضور 
د  ر آلمان و انجام مقد  مات گرفتن ویزای گواتمالا زمانبر بود   لذا 
موضوع حضور تيم د  ر آلمان منتفی شد  .  حسينی ا د  ا مه  د  اد  : 
بحث حضور تيم  ملی د  ر مكزیك و گرفتن رواد  ید   گواتمالا 
نيز د  ر د  ستور كار بود   اما به جهت هزینه های سنگين كه 
این سفر می توانست د  اشته باشد   فد  راسيون د  ر تلاش بود   تا 
بتواند   از راهی د  یگر ویزای گواتمالا را اخذ كند   كه متاسفانه 
مسئولان گواتمالا همكاری های لازم را با فد  راسيون فوتبال 
انجام ند  اد  ند   اما اكنون با پيگيری وزارتين این امكان فراهم 

شد  ه كه فد  راسيون فوتبال نيز از آن استقبال می كند  .

گفت وگو / میلاد  اعظمی

سرمربی تيم فوتبال صبای قم گفت كه كاد رفنی تيم ملی به جای 
بازیكنان شایسته، نفرات نيمكت نشين را د عوت كرد ه است. او همچنين 

اعتقاد  د ارد  د عوای اسد ی و كی روش فراتر از د عوای د و فرد  است.
علی د ایی د ر مورد  شرایط حال حاضر صبا،  عد م د عوت بازیكنان این 
تيم به تيم ملی، وضعيت د اوری فوتبال ایران، اختلافات كی روش و 

اسد ی، د ربی 81 و ... صحبت  كرد .
 ابتد ا د ر مورد  شرایط این روزهای صبا صحبت كنید . 

خوشبختانه شرایط تيم بد  نيست، با توجه به شرایطی كه د ر ابتد ای 
فصل د اشتيم و كارمان را د یر شروع كرد ه بود یم با لطف خد ا و زحمت 
بازیكنان و اعضای كاد ر فنی توانستيم به وضعيت اید ه  آلی برسيم. ما 
جایگاه خوبی د ر جد ول رد ه بند ی د اریم، د ر این بين حمایت های مد یریت 

و مالكان باشگاه هم باعث شد ه محيط آرامی د اشته باشيم.
 با آن شرایطی كه د ر ابتد ا د اشتید  جمع شد ن صبا به نوعی 

معجزه بود .
 كاملاً این موضوع را قبول د ارم،  بچه های ما د ر این مد ت فشار زیاد ی 
را تحمل كرد ند  تا عقب ماند گی بد نی را جبران كنند . باور نمی كنيد  
اما بعد  از اولين تمرینی كه با صبا د اشتم تا صبح خوابم نبرد  چون تيم 
شرایط بد ی د اشت اما خد ا را شكر با ایمانی كه به بازیكنان و اعضای كاد ر 
فنی د اشتم به شرایط آرمانی رسيد یم. انتظار د اشتم كه به روزهای خوب 

برسيم اما نه به این زود ی.
 البته صبا به اند ازه د یگر تیم ها ستاره ند ارد ، این موضوع به 

ضرر شما نشد ؟
 همه بازیكنان من ستاره و تك تك آنها عالی هستند .

 فهرست تیم ملی د ر شرایطی برای بازی با تركمنستان و گوام 
اعلام شد  كه نامی از بازیکنان صبا د ر این فهرست نبود .

 تمام بازیكنان تيم من لياقت ملی پوش شد ن را د ارند . اگر یاد تان باشد  
د ر هفته های ابتد ایی ليگ گفتم كه تيم من نباید  بازیكنی د ر تيم ملی 
د اشته باشد  چون آماد ه نبود ند  اما الان راحت می توانستيم د ر تيم ملی 
بازیكن د اشته باشيم. به نظر من د ر فهرست جد ید  تيم ملی حق بازیكنان 

صبا خورد ه شد ه است. آقایان به هيچ عنوان تيم من را نگاه نمی كنند .
بازیکنانی لیاقت حضور د ر   فکر می كنید  از تیم صبا چه 

فهرست تیم ملی د ارند ؟
 همانطور كه گفتم همه بازیكنان صبا لياقت ملی پوش شد ن را د ارند ، 

واقعاً نمی د انم متر و معيار كاد ر فنی تيم ملی برای د عوت از بازیكنان 
چيست. بازیكنی كه د ر باشگاهش عالی بود ه و هيچ مورد  انضباطی 
بازیكنانی  به  كاری  من  نمی شود ؟  د عوت  ملی  تيم  به  چرا  ند اشته 
كه د ر اروپا بازی می كنند  ند ارم چون شرایط اروپا با ایران فرق د ارد ، 
نيمكت نشينی د ر اروپا هم سخت است اما برای من جای سؤال د ارد  
كه بازیكنان نيمكت نشين ليگ ایران چرا به تيم ملی د عوت می شوند  و 

شایسته ها به تيم ملی د عوت نمی شوند ؟
 خیلی ها اعتقاد  د ارند  حامد  لک، امیر حسین صاد قی و محمد  

قاضی می توانستند  به تیم ملی د عوت شوند . 
عملكرد  حامد  لك د ر این فصل بالاتر از عالی بود ه و كارهای بی نظيری 
انجام د اد ه اما به تيم ملی د عوت نمی شود . اميرحسين صاد قی بهترین 
و آماد ه ترین مد افع ایران است و قاضی هم فوق العاد ه بود ه. د ر كنار 
اینها جلال الد ین علی محمد ی، محمد  آرام طبع و محمد  اوسانی هم 

می توانستند  ملی پوش شوند . 
حالا فکر می كنید  تیم ملی می تواند  از این گروه به د ور بعد  

صعود  كند ؟
 خوشبختی آقایان این است كه تيم ملی د ر گروه آسانی قرار گرفته 
است و به همين خاطر هركاری كه د وست د ارند  انجام می د هند . من یك 
سؤال د ارم؛ اگر گروه ما سخت تر بود  و با ژاپن و كره جنوبی همگروه بود یم 

باز هم این انتخاب ها را برای تيم ملی انجام می د اد ند ؟!
 این روزها بعد  از اتفاقات بازی پرسپولیس و ذوب آهن بحث 
اشتباهات د اوری د ر فوتبال ایران بسیار د اغ است، نظر شما د ر 

این مورد  چیست؟
 زمانی كه د ر بازی پرسپوليس و فولاد  حق تيمِ من را خورد ند  چرا 
كسی به وزارت ورزش و فد راسيون فوتبال شكایت نكرد  و د رخواست 
كمك ند اشت؟ همان گلِ هند  آرش افشين قهرمانی را از پرسپوليس 
گرفت اما صد ای كسی د ر نيامد . همين آقا، آن زمان هم عضو هيئت 
مد یره باشگاه پرسپوليس بود  چرا آن زمان نيامد  و از پرسپوليس د فاع 

نكرد ؟
 خیلی ها آن زمان اعتقاد  د اشتند  كه می خواستند  علی د ایی 

را زمین بزنند ...
 مطمئناً اینطور است و نمی خواستند  من نتيجه بگيرم. بعد  از آن 
بازی معروف پرسپوليس و سپاهان د ر اصفهان كلی عليه من جبهه گيری 
كرد ند . د ر همين بازی اخير پرسپوليس و صبا كه اتفاقاً جهانبازی هم 
د اور بود  حق صبا را خورد ند . جهانبازی د ر بازی با ما كلی سوت به نفع 

پرسپوليس زد .
 چرا هیچ وقت د ر مورد  د اوری فوتبال ایران كار اساسی صورت 

نمی گیرد ؟
 متأسفانه هميشه از د اوران و مسئولان د اوری حمایت »بی خود « 
می شود . باید  روی د اوری فوتبال كشورمان كار فراوانی انجام و برای 
د اوران ما كلاس های بين المللی خوبی برگزار شود . نباید  شرایط طوری 

شود  كه این قشر تضعيف شود .
 شاید  مهمترین نکته همین باشد  كه د ر مواقع بحرانی از د اوران 

حمایت د رست نمی شود .
 بله، اگر از این قشر حمایت د رست انجام شود  و د اوران قوی باشند  
خيال منِ مربی هم راحت است و می د انم د اوری قوی د ر زمين حضور 
د ارد . یاد تان هست كه بعد  از اتفاقات بازی معروف پرسپوليس و سپاهان 
چقد ر عليه من هجمه به راه افتاد  و چقد ر د وست د اشتند  كه د ایی را 
بكوبند . من معتقد  هستم كه د اوری فوتبال ما باید  د ر سطح جهانی باشد .
 اما با تمام این اوصاف اشتباهات د اوری د ر فوتبال ایران زیاد  

است.
 د قيقاً همين است، برای من جالب است كه تا اعتراض می كنيم 
می گویند  اتفاق خاصی د ر محوطه جریمه رخ ند اد ه! مگر تمام تصميمات 
سرنوشت ساز د ر محوطه جریمه رخ می د هد ؟ یك سوت، یك اوت یا یك 
خطای معمولی د ر وسط زمين می تواند  روند  بازی را تغيير د هد  و از همه 
مهمتر اعصاب بازیكن را به هم می ریزد . د ر طول بازی اتفاقات تأثيرگذاری 
د ر زمين رخ می د هد  كه لزوماً د ر محوطه جریمه هم نيست. ببينيد  
واقعيت این است كه یك د اور می تواند  به راحتی مسير یك بازی را عوض 

كند . حالا اگر بخواهيم اعتراض كنيم كلی حرف و تهمت می شنویم.
 من از اول هم گفته ام كه برای پيشرفت فوتبال مان باید  د اوری 
پيشرفت كند . وقتی ما د اوری د اریم كه فينال جام ملت های آسيا را سوت 
می زند  یا كمك د اوری د اریم كه د ر جام جهانی قضاوت می كند  یعنی 
پتانسيل خوبی د ر این قشر د اریم. من می گویم از د اوران باید  حمایت 
شود  اما وقتی اشتباهی صورت می گيرد  نباید  حمایت بی خود  كنيم. اگر 
د عواهای بين د پارتمان د اوری و كميته د اوران حل شود  این هرج ومرج ها 

رخ نمی د هد .
 از بحث د اوری فاصله بگیریم، د وست د اریم نظر شما را د ر 

مورد  اختلافات كی روش و اسد ی بد انیم.
 د عوای بين كی روش و اسد ی نشان د هند ه این است كه د ر فد راسيون 
فوتبال هرج و مرج وجود  د ارد . فد راسيونی كه د ر آن یك نفر تصميم 

گيرند ه نباشد  همين می شود . من تا به حال ند ید ه ام كه فد راسيون فوتبال 
برای یك سؤال؛ یك جواب د رست و حسابی د اشته باشد . اصلًا  مگر 
می شود  د بيركل فد راسيون فوتبال عليه سرمربی تيم ملی موضع بگيرد ؟ 
د ر مجموع فكر می كنم د عوا بين كی روش و اسد ی نيست بلكه بين یك 

سازمان و فد راسيون فوتبال است.
 من اگر این حرف ها را می زنم برای این است كه د وست د ارم تيم ملی 
كشورم هميشه موفق باشد ، چون تيم ملی خوب به باشگاه ها و مربيان 
ارزش می د هد . وقتی تيم ملی نتيجه بگيرد  مرد م خوشحال می شوند  و 

به خاطر همين می گویم نباید  چنين مسائلی به بيرون د رز پيد ا كند .
 شما د ر زمان هد ایت تیم ملی این مشکلات را د اشتید ؟ 

زمانی كه من سرمربی تيم ملی بود م یك پنجاهم این امكانات را 
ند اشتيم، ما حتی پول ند اشتيم كه تيم ملی كویت را به ایران د عوت 

كنيم و برای بازی با آنها باید  به این كشور می رفتيم.
 به عنوان سؤال پایانی، چه نظری د ر مورد  د ربی 81 تهران 

د ارید ؟
 من د ربی را د ید م و به نظرم نسبت به د ربی های گذشته بازی كيفيت 

بهتری د اشت. فكر می كنم نتيجه د ربی هم تا حد ود ی عاد لانه بود .

یك كارشناس فوتبال: 

آقای کی روش! ما به نگاه و اد بیات شما 
اعتراض د اریم

یك كارشناس فوتبال با ارائه ارزیابی اش از وضعيت د اوری ها د ر ليگ برتر فوتبال و 
همچنين حاشيه های مطرح شد ه بين سرمربی تيم ملی و د بيركل فد راسيون فوتبال 

به شد ت از اد بيات كارلوس كی روش انتقاد  كرد .
 امير حاج رضایی د ر نخس��تين روز از نمایشگاه مطبوعات و خبرگزاری ها با حضور 
د ر غرفه ایسنا، به بيان و تشریح مسائل روز فوتبال پرد اخت و د ر پاسخ به پرسشی 
د رباره ی چرایی انتش��ار بيانيه های متعد د  از سوی كی روش و مسئولان فد راسيون 
فوتبال با ذكر مثالی گفت: یك زمانی مورینيو سرمربی چلسی بود  و مصاحبه تند ی 
عليه فرگوس��ن سرمربی وقت منچس��تریونایتد  انجام د اد . همان طور كه می د انيد  
فرگوسن د ر انگلستان از احترام بسيار بالایی برخورد ار است. خبرنگاری از فرگوسن 
پرس��يد  د ر مقابل صحبت های مورینيو چه پاسخی د ارید ؟ او گفت آیا تا به حال د ر 
رس��توران ماهی خورد ه اید ؟ آن ماهی اگر د هان باز نمی كرد  هرگز به بش��قاب شما 
نمی رس��يد . این یعنی جواب د اد ، اما مود بانه و كوتاه. ما هرگز نمی توانيم فرگوس��ن 

شویم، اما می توانيم مثل او پاسخ خوب د اد ن و خوب پاسخ د اد ن را بياموزیم.
 وی افزود : زمانی عاد ل فرد وسی پور به من گفت تو اید ه آليست هستی. شاید  باشم اما 
از نظر خود م اتفاقا رئاليستی فكر می كنم. من خطاب به كی روش یاد د اشتی نوشتم. 
به او یاد آوری كرد م كه پرتغالی ها ضرب المثلی د ارند  و می گویند  "د ر ظرفی كه غذا 
می خورم آب د هان نمی اند ازم". مرد م ما این ظرف را د ر تنگناهای سخت اقتصاد ی و 
سياسی و اجتماعی حفظ كرد ند  و برای آن بسيار زحمت كشيد ه اند  بنابراین به این 
اد بيات شما احترام می گذاریم. آقای كی روش ما به نگاه از بالا به پایين شما اعتراض 
د اریم. اینقد ر افتخارات گذشته خود  را بر سر ما نكوبيد . من واقعا ناراحت شد م وقتی او 
خطاب به د بير فد راسيون فوتبال گفت مگر كد ام تيم ملی بازی كرد ه است، انگليس 
یا فرانسه؟ متوجه باشيد  كه بازی د ر تيم ملی هر كشور برای مرد مش افتخار بزرگی 
است و انتظار می رفت كه كی روش كه از مربيان خوب د نياست، د ر اد بياتش تجد ید  

نظر كند . 
كارشناس فوتبال د رباره شرایط تيم ملی گفت: تيم ملی فوتبال ایران پوست اند ازی 
كرد . این اتفاق باید  بين سال های 2014 تا 2018 می افتاد  و من با آن موافق هستم كه 
نگاه مثبت و جوان گرایی د ر تيم باشد  اما د ر فوتبال چيزی قابل پيش بينی نيست. د ر 
طول تاریخ بسيار شد ه كه فوتبال بهترین كارشناسان جهان را متحير كرد ه است. یك 
اخراج زود هنگام، یك پنالتی می تواند  سرنوشت ماه ها تلاش یك تيم را تغيير د هد . 
این ماهيت فوتبال است. تازه این برای تيم هایی است كه ساختار د ارند  و سازماند هی 

خوبی پشتوانه آن هاست. به نظرم فوتبال ایران هنوز د رگير مسائل پيچيد ه ای است.
 امير حاج رضایی با انتقاد  و اظهار تاسف از آنچه د رباره عد م اعزام تيم ملی فوتسال 
بانوان به رقابت های جهانی منتشر شد ه گفت: واقعا نمی د انم اما د لایل مطرح شد ه 
اصلا برای من قابل قبول نيست. این كه مشكلات بروكراسی و اد اری و مالی وجود  
د ارد ، ضعف فد راس��يون اس��ت و توجيه قابل قبولی نيست. اول گفتند  كه به د ليل 
مشكلات اخذ ویزا نتوانستند  تيم را به مسابقه های جهانی بفرستند  كه این موضوع 
ب��ا پيگيری قابل حل بود . بع��د  هم اعلام كرد ند  كه یك ميليارد  هزینه د ارد . ممكن 
اس��ت برای من و ش��مای كارمند  این پول ها رقمی باشد  اما واقعا برای فوتبال ایران 
این رقم عد د ی اس��ت كه تيم ملی را به مسابقه های جهانی نفرستند . آیا مسئولان 
می د انستند  كه این موضوع چه عواقبی د ر اجتماع د ارد  و چه تاثيرات منفی بر اجتماع 
بانوان خواهد  گذاش��ت. بعد  هم می گویند  برخی رسانه ها جریان سازی می كنند  اما 
جریان س��ازی حاكی از عد م ش��فافيت موضوع اس��ت. وقتی شفاف سازی نمی شود  

جریان هایی هم صورت می گيرد . 
مربی اس��بق تيم ملی فوتبال ایران د ر پاسخ به پرسشی د رباره د اوری های ليگ و 
د ليل محروميت 4 د اور بين المللی نيز گفت: من هرگز جراح نبود م و هرگز پا د ر آتش 
نگذاشتم و نمی د انم یك جراح و یا كسی كه پایش را د ر آتش می گذارد  چه حسی 
می تواند  د اش��ته باشد  اما می توانم تجس��م كنم یك مربی كه مد ت ها برای تيمش 
زحمت كش��يد ه، وقتی روی اشتباه س��هوی د اور بازی را واگذار می كند  چه حسی 
می تواند  د اشته باشد . من از 16 سالگی طرفد ار هيچ تيمی د ر ایران نبود م نمی خواهم 
از پرسپوليس د فاع كنم بلكه از عد الت د فاع می كنم. 4 د اور بين المللی به خاطر اشتباه 
د ر مورد  پرسپوليس محروم شد ند . تيم پرسپوليس به د ليل اشتباه د اوری از رسيد ن به 
جام حذفی بازمی ماند  و این بسيار ناراحت كنند ه است. حتی برای یك مربی جنتلمن 

مثل برانكو بيچاره كنند ه است.
 وی د ر پاس��خ به این پرس��ش كه آیا به نظر شما با توجه به صحبت های طاهری 
سرپرست باشگاه پرسپوليس تعمد ی د ر اشتباهات د اوری د خيل است؟ گفت: من 
نمی د انم. طاهری را 5 -6 ماه است كه می شناسم. تا جایی كه من می د انم و گمان 
می برم چنين مس��ائلی تعمد ی نيس��ت. ظاهرا من د ر جریان آن نيستم. من فقط 
می گویم كه همه ما تعهد  د اریم و برای من د و تعهد  خيلی مهم است. اميد وارم همه 
ما نسبت به وجد ان خود  و نسبت به جامعه ای كه د ر آن زند گی می كنيم متعهد  و 
مسئول باشيم. زمانی كه من مربی بود م یك د اور به نام خوش خوان به ضرر تيم ما 
یك پنالتی گرفت. بسيار عصبانی شد م طوری كه انگار روی سينه ام آب د اغ ریختند  
اما بعد  از بازی د م حمام های امجد یه ایس��تاد م تا یك وقت با او روبه رو نش��وم زیرا 
می ترس��يد م نكند  حرفی بزند  و مشكل ساز ش��وم و رفتاری كنم كه د ر شان خود م 
نيس��ت. من یاد م می آید  با پد رم به زورخانه می رفتم مرشد  ضرب می گرفت و اسم 
خد ا را می گفت و برای عاقبت مرد م د عای خير می كرد  و می گفت از بی اد بی كسی 
به جایی نرسيد / حقا كه اد ب وظيفه مرد ان است. فكر می كنم باید  این شعر امروز هم 

د ر جامعه ورزش تكرار شود . 
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علمی و سلامت

ویتامین E؛ ویتامینی که چاق ها به آن نیاز د ارند ! 
افراد  چاق به د ليل برخی مشكلات، د ر مقایسه با سایرین نياز بيشتری به ویتامين E د ارند .

د ر این مطلب می توانيد  د لایل این مشكلات را بخوانيد .
افراد  چاق مبتلا به سند رم متابوليك د ر عين حال كه د ر جذب ویتامين E مشكل د ارند ، 
حجم كمتری از این ویتامين را د ریافت می كنند . آنان به د ليل وزن بالا و مشكلات د یگری 
كه موجب افزایش استرس اكسيد اتيو می شود ، به مقد ار بيشتری از این ویتامين نياز د ارند ، 

چون وجود  چنين مشكلاتی باعث می شود  جذب ویتامين E  د ر بد ن آنها كاهش یابد . 
د ر پی این مطالعه، متخصصان د انشگاه د ولتی اورگن آمریكا تاكيد  كرد ند  كه، به احتمال 
زیاد  تعد اد  قابل توجهی از مرد م این كشور د چار كمبود  ویتامين E هستند  كه، این كمبود  
می تواند  طيف وسيعی از بيماری های شناخته شد ه مرتبط با سند رم متابوليك، همچون 

بيماری های قلبی، د یابت، آلزایمر و سرطان را تشد ید  كند . 
ویتامين E قابل حل د ر چربی است و باید  د ر افراد  مبتلا به اضافه وزن كه به ميزان زیاد ی 
 E از غذاهای چرب مصرف د ارند ، د ر سطح بيشتری موجود  باشد . اگرچه گرد ش ویتامين
د ر جریان خون ممكن است بالا باشد ، اما د ر افراد  چاق این ریزمغذی های حياتی راه خود  
را به بافت هایی كه به آن ها نياز د ارند ، پيد ا نمی كنند .ویتامين E با ليپيد ها یا چربی های پيد ا 
شد ه د ر خون همراه است، اما مشخص شد  بافت های بد ن افراد  چاق د ریافت برخی از این 
 E ليپيد ها را به د ليل د ارا بود ن ميزان چربی كافی نمی پذیرند  و د ر این فرآیند  ویتامين
هم پذیرفته نمی شود . بنابراین از آنجا كه بافت های بد ن با استرس اكسيد اتيو جد ی روبرو 

هستند ، رساند ن ویتامين E به آن ها با مشكل روبرو می شود .

تاثیر نور آفتاب د ر پیشگیری از ابتلا به ام اس 
یك مطالعه جد ید  نشان د اد ه است كسانی كه به ام اس مبتلا هستند  اگر د ر د وران 
نوجوانی به اند ازه كافی د ر معرض نور آفتاب می بود ند ، به این بيماری مبتلا نمی شد ند  یا 

د یرتر مبتلا می شد ند .
این مطالعه بر روی 1200 بيمار مبتلا به ام اس د ر د انمارک صورت گرفته و مشخص می 
كند  د ر آنهایی كه تابستان های نوجوانی خود  بيشتر د ر معرض نور آفتاب بود ه اند  به طور 

متوسط د و سال د یرتر به بيماری مبتلا شد ه اند .
 محققان می گویند  قرارگيری د ر معرض نور آفتاب توليد  ویتامين D د ر پوست را افزایش 
می د هد  و مطالعات قبلی نشان د اد ه است كه بالا بود ن ویتامين D می تواند  با بيماری 
ارتباط د اشته باشد . اكنون مطالعاتی د ر جریان است كه مشخص كند  آیا تجویز مكمل های 

ویتامين D به مبتلایان به ام اس می تواند  روند  این بيماری را كُند  كند .
 بيماری ام اس به علت اختلال د ر سيستم ایمنی بوجود  می آید  و موجب از بين 
رفتن لایه محافظ اطراف فيبرهای عصبی د ر مغز و ستون مهره می شود . علائم این 
بيماری كه د ر زنان بيشتر بروز می كند  شامل ضعف عضلانی، بيحسی، اختلالات د ید  
و اختلال د ر تعاد ل و بالانس است. این بيماری د وره های شد ت و ضعف د ارد  و گاهی 
علائم بيماری شد ید  و زمانی د یگر خفيف می شود . محققان فكر می كنند  زمينه های 
ژنتيكی همراه با محرک های محيطی مانند  كمبود  ویتامين D می تواند  از علل بروز 

این بيماری باشد . 
مطالعات نشان د اد ه است كه د ر كسانی كه وزن بالا د ارند  هم بيماری زود تر بروز 
می كند  و جالب اینجاست كه د ر افراد  با وزن بالا هم ميزان ویتامين D بد ن كمتر از 

حد  طبيعی است.

زشت شد ن چهره اولین نشانه این عارضه روانی 
هر فرد ی تغييرات د ر چهره خود  را به راحتی می فهمد  و استرس به د لایلی خاص د ر بروز 

نازیبایی د ر چهره مؤثر است.
كارشناسان هشد ار می د هند  د اشتن استرس باعث زشت شد ن مرد ان و زنان می شود .

 گفتنی است، براساس جد ید ترین پژوهش ها افزایش سطح هورمون  كورتيزول د ر بد ن 
می تواند  تأثيرات مخربی بر عضلات و استخوان های صورت و بطور كلی ظاهر فيزیكی 

چهره انسان بگذارد . 
بررسی ها نشان می د هند ، زند گی د ر شرایط استرس زا می تواند  سبب كاهش سطح 

جذابيت چهره د ر افراد  شود . 
افزایش ترشح هورمون كورتيزول سبب افزایش ميزان قند  شناور د ر بد ن می شود  و به 
این ترتيب قد رت عضلات و استخوان های صورت د ر قرار گرفتن د ر جایگاه د رست آسيب 

می بيند . 
 د ر این پژوهش كارشناسان سطح هورمون كورتيزول موجود  د ر بزاق د هان د اوطلبان را 
اند ازه گيری كرد ه و با ميزان جذابيت چهره آنها توسط گروهی د یگر از د اوطلبان بی طرف 
مقایسه كرد ه اند  و د ریافته اند  افراد ی كه سطح هورمون كورتيزول د ر بد ن آنها كمتر است 

چهره ای جذاب تر د ارند .
 كارشناسان بر این اساس هشد ار می د هند  افراد  د ر صورتی كه می خواهند  چهره ای جوان، 
زیبا و جذاب د اشته باشند  و برای بد ست آورد ن آرامش علاوه بر عباد ت، انجام ورزش و 
فعاليت بد نی، مصرف آب و مایعات كم شيرین و بد ون شكر، خوراكی های سالم چون ميوه، 

د انه های آجيل، حبوبات و سبزیجات را د ر رژیم غذایی خود  جای د هند . 
استراحت فيزیكی د یگر از عوامل اثرگذار بر زیبایی و سلامت پوست است و خواب بد  یا 
كم نيز می تواند  سبب پيری زود رس پوست، بروز چين و چروک، خاكستری شد ن پوست 

و افتاد گی آن شود .
 كارشناسان اعتقاد  د ارند  كورتيزول و انسولين سبب آسيب رسيد ن به رگ های خونی 
بد ن انسان می شوند  و به این ترتيب یك اثر منفی بر رشد  استخوان ها و عضلات صورت 

به وجود  می آید .

فرم خاص زبان عامل بد بویی یا خوشبویی آن 
زبان هر فرد  د ارای شكاف های مختلف و منحصر بفرد ی است كه می تواند  د ر بروز بوی 

نامطبوع د هان اثرگذار باشد .
كارشناسان هشد ار می د هند  بوی بد  و نامطبوع د هان می تواند  د ر اثر عوامل مختلفی به 

وجود  بياید  و افراد  باید  د ر این خصوص با د قت عمل كنند . 
گفتنی است، بوی بد  د هان د ر نتيجه رشد  ميليارد ها باكتری به خاطر پروتئين  های غذایی 

شكسته شد ه د ر بد ن است. 
بررسی ها نشان می د هند ، كارشناسان تركيبات نامطبوع د ر بوی د هان را شامل سولفيد  
هيد روژن، متيل مركاپتان، پوترسين، كاد اورین و سایر عناصر شيميایی با بوی نامطبوع د ر 

طبيعت می د انند . 
كارشناسان اعلام كرد ه اند  زبان مانند  یك نقشه جغرافيایی د ارای جزئيات و توپوگرافی 

متفاوتی است و زبان افراد  تفاوت های شایانی با همد یگر د ارند . 
براساس تحقيقات هرچه زبان د ارای شكاف های عميق تری باشد  به د ليل تجمع و رشد  

باكتری د ر آن محيط، بوی نامطبوع بيشتری نيز احساس می شود . 
كارشناسان جهت از بين برد ن بوی ناطبوع د هان انجام كارهایی چون تغيير د ر رژیم 

غذایی، مسواک زد ن زبان و جلوگيری از یبوست را توصيه می كنند . 
علاوه بر موارد  فوق د انشمند ان د ریافته اند  برخی مواد  غذایی می توانند  جوانه های چشایی 
روی زبان را تحریك كرد ه، سبب التهاب آنها شوند  كه از جمله آنها می توان غذاهای ترش، 

غذاهای اسيد ی، تند  و یا حتی شيرین را نام برد .
 همچنين موارد ی چون حساسيت به مواد  غذایی، استرس، بيماری، د اروهای شيميایی و 

تغييرات هورمونی می توانند  بر تغيير ظاهر زبان و بوی نامطبوع آن اثر بگذارد .
 وجود  باكتری د ر د هان عامل بسيار جد ی برای حفظ سلامت بد ن است.

پیلاتس رازی شگفت انگیز برای بد ن 
پيلاتس از جمله  ورزشهایی است كه علاوه بر تاثيرات مثبت جسمانی بر تقویت تمركز 

نيز موثر می باشد .
د كتر عباس د قاق زاد ه متخصص طب فيزیكی و توانبشخی د ر خصوص ورزش پيلاتس 
عنوان كرد : این نوع ورزش د ر سال 1920 توسط ژوزف پيلاتس و با نام كنترولوژی )علم 
كنترل بر بد ن( پایه گذاری و مطرح شد  و پس از سالها با پيشرفت علم مرد م به اهميت 

این ورزش پی برد ند .
 وی د ر خصوص مشخصات پيلاتس گفت: این نوع ورزش متشكل از نرمشهایی برای 
تمركز ذهن و انعطاف بيشتر مفاصل و اند ام ها بد ون حجيم كرد ن عضلات می باشد . انجام 
این نرمش ها موجب آماد گی و انعطاف پذیری بد ن و برقراری نوعی ارتباط و هارمونی 
بين مغز و اند ام ها می شود  كه د ر همه ی سنين قابل انجام است.از د یگر فواید  این ورزش 
می توان به تقویت سيستم ایمنی بد ن، كاهش د رد  د ر ناحيه ی كمر ، كاهش وزن و 
چربی بد ن، افزایش قابليت تحرک مفاصل، حجم ریه و قد رت تنفس و تقویت سيستم 
قلبی و عروقی و همچنين كاهش احتمال آسيب د ر جراحات اشاره كرد . علاوه براین 
انجام پيلاتس د ر كاهش افسرد گی، عصبانيت و استرس و خواب بهتر و ثبات گرد ش 

خون تاثير فراوانی د ارد .
  د قاق زاد ه با بيان اینكه پيلاتس د ر همه ی سنين قابل انجام است گفت: این ورزش 
به د ليل اینكه ضربه ای نبود ه و پرش كمتری د ارد ، آسيب عضلات را به حد اقل رساند ه و 
بلعكس انعطاف پذیری مفاصل و اند ا م ها را افزایش می د هد  و همه افراد  د ر هر سنی و با هر 

جنسيتی بسته به وضعيت جسمانی خود  می توانند  این نرمش ها را انجام د هند . 
 وی ضمن ابراز نگرانی از  آموزش این رشته د ر مراكز بد ون مجوز هشد ار د اد : افراد ی كه 
به این ورزش علاقمند  هستند  توجه د اشته باشند ، كه به باشگاه های ورزشی و مراكز معتبر 
كه د ارای مجوز د ر این رشته هستند ، مراجعه كرد ه و از تخصص مربيان این حوزه مطمئن 
شوند  و قبل از شروع این تمرینات برای جلوگيری از آسيب های عضلانی د ر ناحيه زانو و 

كمر از وضعيت جسمانی خود  اطمينان حاصل نمایند .
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دانشمندان موسسه فناوری ماساچوست گرافن را با سيستم های ميكرو الكترومكانيكی 
سيليكون ادغام كردند و یك سيستم بصری مادون قرمز شفاف، منعطف و كم هزینه ساختند.

آزمایشات نشان داد كه می توان از این فناوری برای شناسایی نشانه های حرارتی یك انسان در 
دمای اتاق بدون سردكننده برودتی استفاده كرد. 

یك حسگر گرمایی می تواند بر روی یك لایه گرافن قرار گرفته كه آن را شفاف و منعطف 
می كند.  مفهوم توانایی مشاهده در نور مادون قرمز برای كمك به مبارزه با دشمنان در تاریكی 
برای چندین دهه مورد بررسی بوده است. این فناوری در زندگی واقعی به ارتش، پليس، 
آتش نشانان و سایرین برای انجام موفق عملياتشان در شب و شرایط دودگرفتگی كمك خواهد 
كرد.  فناوری مذكور همچنين به سازندگان و بازرسان ساختمان در شناسایی تجهيزات یا مدارات 
با حرارت بالا كمك خواهد كرد. اما در حال حاضر، بسياری از این سيستم ها به سردكننده برودتی 
برای فيلتر كردن تابش زمينه یا نویز برای ساخت یك تصویر قابل اطمينان نياز دارند.  اما این 
رویكرد، طراحی این دستگاههای تصویربرداری را پيچيده تر كرده و بر هزینه و حجم دستگاه 

افزوده است. 

افزایش بهره وری آبگرمکن های خورشیدی با جوهر رسانا

تولید شیشه محکم تر از فولاد

ترکیب جدیدی که آب مروارید را معکوس می کند

شانه ای که شپش ها را با پلاسما از بین می برد

تيمی از دانشمندان یك تركيب شيميایی جدید را شناسایی كرده اند كه می تواند در قطره 
چشم برای معكوس كردن آب مروارید كه یكی از دلایل اصلی نابينایی در سراسر جهان 

است، مورد استفاده قرار بگيرد.
  تركيب تازه كشف شده، نخستين نمونه قابل حل برای ایجاد پایه یك داروی قطره 

چشمی برای آب مروارید است.
 تيم محققان دانشگاه كاليفرنيا در سان فرانسيسكو، دانشگاه ميشيگان و دانشگاه واشنگتن 
با 2450 تركيب آغاز به كار كرده و در نهایت بر روی 12 مورد تمركز كردند كه اعضای یك 

گروه شيميایی موسوم به استرول ها هستند.
 یكی از آن ها موسوم به لانوسترول  نشان داد كه آب مروارید را معكوس می كند، اما از 
آنجایی كه این ماده از حل پذیری محدودی برخوردار است، تركيب باید درون چشم تزریق 

می شد تا تاثيرش را اعمال كند. 
محققان از لانوسترول  و سایر استرول ها به عنوان یك سرنخ استفاده كرده و 32 استرول 
دیگر را مونتاژ و آزمایش كردند. آن ها در نهایت به یك تركيب موسوم به تركيب 29 رسيدند 
كه محتمل ترین كاندید با قابليت حل پذیری موثر و قابل استفاده در قطره های چشم منحل 
كننده آب مروارید بود.  آن ها سپس این تركيب را در یك فرمول قطره چشم بر روی 
موش های دارای جهش ژنتيكی كه آن ها را در معرض آب مروارید قرار می داد، آزمایش 
كردند.  محققان دریافتند كه این قطره های چشم تا حدی شفافيت عدسی موش ها را كه 

تحت تاثير آب مروارید قرار گرفته بود، بازیابی كرد. 
نتایج مشابه در زمان اعمال این تركيب بر روی موش های مبتلا به آب مروارید ناشی 

از پيری و همچنين بافت عدسی انسان جدا شده طی جراحی آب مروارید مشاهده شد. 

محققان موسسه مهندسی سطح و غشای نازک فرانهوفر 
آلمان یك شانه طراحی كرده اند كه شپش را به وسيله 

پلاسمای سرد از بين می برد.
 درمان شپش، كار بسيار دشواری است. به طور معمول 
یك شامپو یا لوسيون حاوی مواد سمی، اولين درمان هایی 
هستند كه برای پوست سر بيمار تجویز می شوند و پس 
از آن با كشيدن یك شانه مخصوص به موها، شپش ها از 
بين می روند. این شامپوها نمی توانند تخم شپش را از بين 
ببرند، بنابراین درمان نياز به تكرار دارد. به این ترتيب مواد 
شيميایی تند و زننده می توانند سبب ایجاد ناراحتی برای 

كودكان یا بزرگسالان شوند. 
شانه مذكور كه در حال حاضر در برخی از كلينيك های 
اطفال در آلمان بكار گرفته شده است، از دندانه های رسانا 
برخوردار بوده كه به عنوان الكترود  عمل می كنند. هنگامی 

كه پالس های الكتریكی به دندانه های شانه ارسال می شود، 
فاصله هوایی بين آنها یونيزه شده و شروع به توليد پلاسما 
می كند. هم شپش و هم تخم آن كه به رشك معروف 

هستند، با قرار گرفتن در معرض پلاسما از بين می روند.
 از آنجا كه این پالس ها بسيار كوتاه هستند، دمای پلاسما 
از دمای اتاق بيشتر نيست بنابراین، خطر سوختگی یا داغ 

شدن برای بيمار وجود ندارد.
 تنها یك بار درمان می تواند نيمی از شپش ها را بلافاصله 
از بين ببرد و نيمه دیگر این شپش ها بدون نياز به مواد 
شيميایی و یا درمان دیگر، در همان روز از بين می روند. 
علاوه بر این، با تغيير فاصله بين دندانه های شانه، می توان از 

آن در حيوانات خانگی نيز استفاده كرد. 
بسته بندی های  در  زودی  به  است  قرار  محصول  این 

كوچك در بازار عرضه شود.

 دانشمندان دانشگاه یوتا آمریكا پيش از این موفق به 
توسعه نوع دیگری از درمان شپش شدند كه عاری از مواد 
شيميایی بوده و در آن از هوای گرم برای كشتن شپش ها 

استفاده می شود. 

تولید غذا در فضا با گیاه باستانی زمینی
تيمی از دانشمندان استراليایی ژنی را در یك گياه بومی شناسایی كرده اند كه راه را برای 
توليد غذا در فضا بویژه در ماموریت های سرنشين دار فضای عميق مانند سفر به مریخ هموار 

خواهد كرد.
پروفسور پيتر واترهاوس، دانشمند گياه شناس دانشگاه فناوری كوئينزلند، این ژن را در گياه 
باستانی و بومی تنباكو موسوم به Nicotiana benthamiana و حين بررسی تاریخچه 
آن كشف كرد كه برای چندین دهه توسط ژنتيك شناسان به عنوان گياه مدل برای آزمایش 

ویروس ها و واكسن ها مورد استفاده بوده است.
واترهاوس طی بيانيه ای اظهار كرد: این گياه به نوعی موش آزمایشگاهی جهان مولكولی 

گياهی است. ما آن را به عنوان یك گياه جادویی با ویژگی های خارق العاده می شناسيم.
وی افزود: با توالی دادن ژنوم این گياه و بررسی سوابق تاریخی توانستيم تعيين كنيم 

كه گياه اصلی از منطقه گرانيك در نزدیكی غرب استراليا و مرز شمالی منشأ گرفته است.
محققان با استفاده از یك ساعت مولكولی و سوابق فسيلی دریافتند كه این گياه خاص 
برای حدود 750 هزارسال در شكل كنونی اش باقی مانده است. این یافته ها می تواند تاثير 
بزرگی بر تحقيقات فناوری زیستی گياهی آینده داشته باشد.این گياه سيستم ایمنی خود 
را از دست داده و این كار را برای متمركز كردن انرژی اش به منظور رشد مجدد و سریع، 
گلدهی فوری و دانه ریزی پس از مقادیر كمی بارش انجام داده است.به گفته محققان، تمركز 
این گياه بر روی توليد گلهای كوچك اما دانه های بزرگ و قرار دادن این دانه ها در خاک 
برای باران بعدی است. این گونه از گياه تنباكو بخوبی با خشكسالی مبارزه می كند تا برای 
چندین نسل باقی بماند.دانشمندان می توانند از این كشف برای بررسی سایر محيطهای رشد 
استریل یا ایزوله كه در آن ها گياه در برابر بيماری محفوظ است و همچنين فضا به عنوان یك 
گزینه جذاب استفاده كنند.این یافته ها همچنين از كاربردهایی برای تحقيقات آینده ژنتيكی 

در زمين برخوردار است.

تحولی در فناوری دید در شب با کمک گرافن

محققان در موسسه فناوری لاگون مكزیك، از نوعی جوهر 
ابررسانا كه با نانوذرات غنی شده، برای عایق سازی لوله های 
آبگرمكن خورشيدی استفاده كردند تا بهره وری آنها را 70 

درصد افزایش دهند.
گرمایش  سيستم  در  تازگی  به  جدید  پوشش  این   
خورشيدی استخر مجموعه ورزشی مكزیك كه در آن دو 
ميليون متر مكعب آب از 26 درجه سانتيگراد به 37 درجه 
سانتيگراد گرمادهی می شود، مورد استفاده قرار گرفته است.

این ماده به دليل سرعت در زمان خشك شدن و توانایی 
چندین لایه رنگ آميزی به صورت فوری،در طبقه بندی 
جوهر قرار می گيرد. لایه داخلی یكی از نانوذرات  تيتانيوم 
مغناطيسی است كه گرما را حفظ می كند؛ لایه بالایی شامل 
نمك تنگستن نانو با الكل پلی وینيل است و كل اینها با 

لایه ای از مس پوشيده می شوند.
به گفته ساندرا كاسياس بولانوس، استاد موسسه فناوری 
لاگون و رهبر این پروژه ، لوله ای كه در معرض آفتاب قرار 
می گيرد به دمای 40 درجه سانتيگراد می رسد، اما اگر جوهر 
ابررسانا را به آن بيفزایيم دمای آن به 68 درجه سانتی گراد 
سوزانده  بيرونی  لایه  گرمادهی،  به  كمك  می رسد.برای 
می شود؛ بنابراین به منظور به دام انداختن و نگه داشتن 
حرارت در درون ذرات داخلی، با سرعت بيشتر و به طور 

كارآمدتری گرم می شود. با گرم شدن شدید مركز آن، اول 
تيتانيوم، سپس تنگستن و در نهایت مس حرارت می بيند.

می كنند  ادعا  محققان  است،  كارآمد  بسيار  روش  این 
آنها اعمال می شود، جریان  این مواد در  درخانه هایی كه 
آب به ميزان فقط پنج متر، از طریق لوله پوشيده شده با 
جوهر، تقریبا بلافاصله به 68 درجه سانتيگراد می رسد. حتی 
در هوای ابری، جوهر برای جذب حرارت، بسيار موثرتر از 

سيستم های دیگر عمل می كند.
جوهر ابررسانا كه در حال حاضر به ثبت رسيده، قرار است 

در بازار با قيمت 40 دلار برای هر ليتر به فروش برسد.
به گفته بولانوس، با این حال، نقاشی كردن تمام لوله كشی 
آب گرم خورشيدی یك خانه استاندارد باید تنها حدود 10 

دلار هزینه دربر داشته باشد.
بولانوس اظهار كرد: تفاوت بين مواد گروه او و پوشش های 
دیگر كه به بازار خواهد آمد، این است كه برای ساخت آنها 
از فلزات بسيار گران قيمت تر از فلزات تنگستن گروه موسسه 
فناوری لاگون استفاده می شود، به این معنی كه مواد گروه 

بولانوس در حدود 40 درصد ارزانتر است.
مرحله نهایی، جایگزینی گام به گام روند فعلی با لایه دقيق 
تنظيم شده نانوذرات و بهينه سازی ایجاد آن به منظور توليد 

در حجم بيشتر است.

محققان ژاپنی نوعی شيشه ابداع كرده اند كه محكم تر از گونه فلز بوده و تقریبا به استحكام 
فولاد است.

 دانشمندان دانشگاه توكيو و موسسه تحقيقاتی تابش سنكروتون ژاپن از شناور ایرودیناميكی 
برای ایجاد شيشه آغشته به مقدار اضافی از اكسيد آلومينيوم استفاده كردند.

شيشه ای كه در زمان افتادن یا برخورد با اجسام دیگر نمی شكند، كاربردهای بسيار 
گسترده ای در موارد گوناگون از شيشه های خودرو گرفته تا برجها و تلفن های هوشمند و 

تبلت ها دارد.
یكی از راه های مستحكم تر كردن شيشه های قدیمی، افزودن مقادیر بيشتر از یك اكسيد 
آلومينيوم به تركيب به ویژه آلوميناست زیرا از یكی از بالاترین انرژی های تفكيك در ميان 

اكسيد ها برخوردار است.
تحقيقات پيشين نشان داده كه شيشه توليد شده با این افزودنی بسيار محكمتر از شيشه 
عادی خواهد بود. اما زمانی كه آلومينای بيشتر به تركيب اضافه شود، بلورهای دی اكسيد 
سيليكون در زمان برخورد تركيب با سطح حاوی آن ایجاد شده و محصول نهایی را به شكل 

شيشه درمی آورد.
در فرآیند جدید، تركيب در زمان شكل گيری با فشار وارد كردن به آن از زیر توسط گاز 
اكسيژن در هوا نگه داشته شده و سپس از یك ليزر به عنوان كفگير برای تركيب كردن مواد 
با یكدیگر استفاده می شود. نتيجه نهایی شيشه ای است كه آلومينای درون آن بيشتر از سایر 
موارد توليد شده تا به امروز است و به گفته محققان، شفاف، بدون رنگ و بشدت سخت است. 

سنگک؛ نانی برای تمام فصول

نان سنگك د ر صد ر نان های ایرانی قرار د ارد ، از آرد  سبوس د ار تهيه شد ه است و از 
د یگر ویژگی های خوب آن طعم، عطر و مغذی بود ن آن است.

نان سنگك د ر صد ر نان های ایرانی قرار د ارد  و از آرد  سبوس د ار د رست می شود . 
از ویژگی های خوب این نان طعم، عطر، مغذی بود ن و قابليت سيركنند گی آن است. 
شيوه پخت سنتی این نان و شكل و طعم متمایز آن از سایر نان ها باعث شد ه د ر 
فرهنگ و سفره ایرانی ارزش بالایی یافته و به خصوص برای صبحانه، وجود  نان سنگك 
د ر اولویت قرار گيرد . از نظر مصرف كنند گان نان خوب نانی است كه خوش عطر، 
خوش طعم و تازه باشد  و به خوبی تخمير شد ه و از جوش شيرین یا سایر مواد  مضر 
د ر آن استفاد ه نشد ه باشد .  نان باید  د ر محيطی پاكيزه و با شرایط بهد اشتی تهيه شد ه 

باشد ، ارزش تغذیه ای كاملی د اشته و د ور ریز ند اشته باشد  و گران نيز نباشد .
چرا نان سنگک؟

* نان سنگك حاوی سطح بالایی از ویتامين ها، كلسيم، پروتئين و آهن است. 
* نان سنگك به د ليل د ارا بود ن مقد ار زیاد ی فيبر، هضم آسانی د اشته و بسيار مورد  
توجه متخصصان تغذیه است.  * نان سنگك برای كود كان نيز بسيار خوب است، 
مخصوصاً د ر د ورانی كه سلول های عصبی د ر حال رشد  هستند ، آهن موجود  د ر نان 
سبوس د ار سبب باهوشی و رفتار خوب كود كان می شود . * از طرفی چون برای نان 
سنگك بيشتر از آرد  كامل استفاد ه می شود  و آرد  كامل، ویتامين ها و املاح آن حفظ 
شد ه است بيشتر به مصرف این نان توصيه می شود . * نان سنگك به د ليل اینكه فيبر 

زیاد ی د ارد ، هضم آن آسان است و از ارزش غذایی بالایی برخورد ار است. 
سنگک؛ از قد یمی ترین نان های ایرانی: نان سنگك یكی از قد یمی ترین نان 
های ایرانی است؛ به طوری كه برخی قد مت این نان را پيش از ورود  اسلام به ایران و 
برخی نيز عهد  شاهان صفوی می د انند . د ر ميان نان های سنتی و ملی ایران شامل 
نان لواش، تافتون و بربری، نان سنگك از نظر كارشناسان تغذیه بهترین نوع نان است و 

حتی برخی با اغراق این نوع نان را بهترین نوع نان د ر د نيا می د انند .
سبوس عامل خوشمزگی این نان: نان سنگك كه از نظر مزه، طعم، هضم، 
بهد اشت و سلامت بهترین نان ایرانی است از آرد  مرغوب و سالم، آب خالص و كمی 
نمك پخته می شود . به اعتقاد  كارشناسان، آنچه بيش از همه موجب شد ه نان سنگك 
د ر صد ر نان های سنتی ایران قرار گيرد ؛ آرد  این نان است. آرد  این نان باید  از گند م 
مرغوب و سالم و بد ون هيچ نوع آرد  د یگری مانند  آرد  جو یا حبوبات باشد . یكی از 
د لایل خوش طعم بود ن نان سنگك، سبوس موجود  د ر آرد  این نان است؛ سبوس یك 
ماد ه با ارزش و د ارای مواد  غذایی فراوان است و برای كسانی كه به بيماری د یابت مبتلا 
هستند ، نان سبوس د ار بسيار مفيد  است.  نان هایی كه با آرد های كامل و سبوس د ار 
تهيه می شود ، نسبت به نان های تهيه شد ه با آرد  سفيد  به مراتب ارزش غذایی بالاتری 
د ارند  و مصرف روزانه آن ها می تواند ، مقد اری از نياز روزانه بد ن به املاح، پروتئين، فيبر 

و ویتامين ها را تأمين كند .
نان سنگک با طعم تافتون! برخی معتقد ند  نان های سنگك د ر گذشته به د ليل 
اینكه از آرد های با سبوس گيری بسيار پایين تهيه می شد ند  از مغذی ترین نان ها 
بود ند  اما مد تی است برخی نانواها برای پخت نان سنگك از آرد  »تافتون یا لواش« 
استفاد ه می كنند  و همين باعث شد ه نان های سنگك امروزی طعم، مزه و كيفيت 
گذشته را ند اشته باشد .  ميزان سبوس گيری آرد  سنگك باید  هفت د رصد  باشد  اما 
این د ست از نانواها از آرد  تافتون یا لواش كه ميزان سبوس گيری آرد  آن 13 د رصد  
است، استفاد ه می كنند . هر چند  سبوس گيری بالا موجب می شود  نان قد ری شفاف 
تر شود  اما كيفيت لازم را ند ارد . اما برخی د یگر د ر جوابشان می گویند  چنين مساله ای 
خيلی بعيد  است زیرا شرایط آرد  سنگك با آرد  تافتون و لواش متفاوت است و نانواها 
نمی توانند  این گونه نان مناسب پخت كنند . به هرحال اگر این نان با آرد  خود ش پخت 

شود  بهترین نان د نياست.

خواص خرمالو:
 ،B2، B3 خرمالو د ارای مقاد یر قابل توجهی ویتامين های •
B1 و C است، د ر ضمن این ميوه مواد  معد نی ضروری برای 
بد ن مانند  كلسيم، گوگرد ، آهن، فسفر و پتاسيم و مقد اری 

نيز سلولز د ارد .
• خرمالو سرشار از ویتامين های A ، B و C می باشد .

• خرمالو ميوه ای با كالری بالا است )100 گرم خرمالو 70 
كالری فراهم می كند ( اما د ر چربی بسيار پایين است.

• طبع خرمالو گرم و تر است.
C خرمالو سرشار از ویتامین

• ميزان ویتامين C موجود  د ر این ميوه قابل توجه است. این 
ویتامين برای تقویت سيستم ایمنی بد ن لازم و ضروری است. 
اگر د ر فصل سرما لثه هایتان خونریزی می كند  امكان د ارد  به 

د ليل كمبود  ویتامين C باشد .
• باید  بد انيد  كه مصرف خرمالو و جذب ویتامين C آن برای 
بالا برد ن استحكام سلامت لثه ها موثر است. این ویتامين برای 
شفافيت پوست نيز مفيد  است. البته توجه د اشته باشيد  هر 
چه خرمالو رسيد ه تر و شيرین تر باشد  ميزان ویتامين C آن 

نيز كمتر می شود .
• مصرف مرتب غذاهای غنی از ویتامين C به بد ن د ر توسعه 
مقاومت د ر برابر عوامل عفونی، پاک كرد ن سموم و راد یكال 

های آزاد  كمك می كند .
خرمالو منبع بتاكاروتن و لیکوپن

 A خرمالو سرشار از كاروتن یا همان پيش ساز ویتامين •
و همچنين ليكوپن است. این د و آنتی اكسيد ان قوی باعث 
خنثی شد ن راد یكال های آزاد  آسيب رسان شد ه و شما را د ر 
برابر بيماری های مختلفی مانند  بيماری های قلبی عروقی و 

برخی از سرطان ها ایمن می كند .
آنتی اكسيد ان  همين  از  ناشی  خرمالو  نارنجی  رنگ   •
بتاكاروتن است. برای همين هم خرمالو مانند  همه ی ميوه ها و 
سبزیجات نارنجی برای سلامتی چشم ها و حافظت از شبكيه 

چشم مفيد  است.
از این گذشته بتاكاروتن موجود  د ر آن، جریان خون   •
سلول های پوست را بيشتر می كند  برای همين هم پوستتان 

خوش آب و رنگ می شود .
خرمالو ، سرشار از فیبر

• خرمالو منبع خوب فيبرهای غذایی محسوب می شود  و 
حاوی ميزان قابل توجهی فيبر پكتين می باشد . 100 گرم از 
ميوه تازه د ارای 3.6 گرم یا 9.5د رصد  از مصرف روزانه فيبر 

توصيه شد ه است.
• فيبرهای موجود  د ر آن باعث د فع راحت و رفع یبوست 
می شود . برای این كار توصيه می كنيم كه روزانه د و مرتبه 
خرمالو ميل كنيد . توجه د اشته باشيد  كه این ميوه حاوی آهن 

بود ه و سد یم كمی د ارد .
خرمالو برای مقابله با كلسترول و فشارخون بالا

• خرمالو سرشار از د و ماد ه معد نی بسيار مفيد  است. این ميوه 
سرشار از پتاسيم و منيزیم می باشد  كه با كلسترول و فشارخون 

بالا مقابله می كند .
• مزیت د یگر این ميوه این است كه سد یم )نمك( كمی 

د ارد .
• توصيه می كنيم اگر د چار بيماری های قلبی عروقی هستيد  

و یا چربی و فشارخونتان بالاست از این ميوه غافل نشوید .
• البته حواستان به قند  موجود  د ر آن باشد .

مصرف خرمالو د ر سنگ كلیه
• این ميوه ی پایيزی برای افراد ی كه از سنگ كليه و سنگ 
مثانه رنج می برند  مفيد  است. به خاطر اینكه این ميوه حاوی 
ميزان قابل توجهی آب و اد رارآور است. هسته ی كوبيد ه شد ه ی 

خرمالو نيز به د فع سنگ كليه ها كمك می كند .

مصرف خرمالو د ر بارد اری:
• مصرف خرمالو د ر د وران بارد اری و حاملگی بسيار مفيد  
و سود مند  بود ه و د ر رشد  جنين و سلامت خانم های بارد ار 

، نقش مهمی د ارد .
مصرف خرمالو د ر كود كان:

• خرمالو سرشار از ویتامين A، بتاكاروتن و همچنين مقد ار 
قابل توجهی ویتامين های B3 ،B2 ،B1 و ویتامين C است. 
این ميوه همچنين مواد  معد نی مختلف مورد  نياز بد ن را مانند  
كلسيم، گوگرد ، آهن، فسفر، منيزیم و پتاسيم د ارد ؛ به همين 
جهت برای رشد  و نمو كود كان بسيار مفيد  شناخته شد ه 

است.
فواید  خرمالو برای پوست و مو:

• خرمالو، به اند ازه توت فرنگی آنتی اكسيد ان د ارد  و به 
همين د ليل، شما می توانيد  برای جوان سازی و شاد اب سازی 
پوستتان، روزی نيم ساعت پوست خرمالو را روی صورتتان 

قرار د هيد .
• بتاكاروتن موجود  د ر آن، جریان خون سلول های پوست 
را بيشتر می كند  برای همين هم پوستتان خوش آب و رنگ 

می شود .
• افراد ی كه موهایشان اصطلاحا كم پشت است و یا به 
قد ری كه باید  پر نيست. می توانند  با خورد ن خرمالو و د ریافت 
روی )زنيك( موجود  د ر آن. موهای سالم و پرپشتی د اشته 

باشند .
• به خاطر حضور ویتامين A د ر خرمالو برای پوست و ناخن 

و موهای خشك و شكنند ه مفيد  است.
فواید  خرمالو د ر پیشگیری از سرطان و بیماری قلبی:

• این ویتامين نوعی »آنتی اكسيد ان« است. بنابراین مصرف 
آن باعث از بين رفتن »راد یكال های آزاد «. عامل ایجاد  انواع 
سرطان ها می شود . بنابراین خرمالو د ارویی طبيعی برای 

جلوگيری از ابتلا به سرطان است.
• خرمالو سرشار از پتاسيم و منيزیم است به همين د ليل 
مصرف آن برای فشارخونی ها می تواند  مفيد  باشد . د ر 100 
گرم خرمالو 160 ميلی گرم و د ر یك عد د  آن كه حد ود ا 168 
گرم است حد ود  270 ميلی گرم پتاسيم وجود  د ارد . از این رو 
مصرف آن برای بيماران قلبی عروقی و فشارخونی ها مفيد  

است.
• همچنين مصرف آن مانع از چسبند گی پلاكت های خونی 
و ایجاد  لخته خون و د ر نتيجه بروز سكته قلبی و مغزی می 
شود . پس مصرف آن برای افراد  مبتلا به بيماری قلبی یا افراد ی 

كه د ر معرض این خطر قرار د ارند . مفيد  است.
خرمالو، ضد  التهاب طبیعی:

• خرمالو حاوی فلاونوئيد  پلی فنوليك آنتی اكسيد ان مانند  
كاتچين و گالوكاتچين علاوه بر د اشتن یك تركيب ضد  تومور 
مهم، اسيد  بتولينيك است كاتچين خواص ضد  عفونی، ضد  
التهاب و ضد  خونریزی )جلوگيری از خونریزی از عروق خونی 

كوچك( د ارد .
سرشار از مواد  معد نی:

• خرمالو د ارای بسياری از ویتامين های با ارزش ب – 
 ،) B6  كمپلكس مانند  ) اسيد  فوليك، پيرید وكسين ) ویتامين
تيامين و … ( است. این ویتامين ها كوفاكتورهایی برای توابع 

آنزیمی متابوليك د ر بد ن عمل می كنند .
• حاوی مواد  معد نی مانند  پتاسيم، منگنز )15د رصد  از 

DRI(، مس )12د رصد  از DRI( و فسفر است.
• منگنز كوفاكتور برای آنزیم سوپراكسيد  د یسموتاز، كه یك 

راد یكال آزاد  بسيار قوی است.
• مس كوفاكتور برای بسياری از آنزیم های حياتی، از جمله 
سيتوكروم C – اكسيد از و سوپراكسيد  د یسموتاز ) د یگر مواد  
معد نی به عنوان كوفاكتور برای آنزیم منگنز و روی ( است. 

مس همچنين برای توليد  سلول های قرمز خون مورد  نياز 
است.

سایر فواید  د رمانی خرمالو:
• خرمالو، مقاد یر قابل توجهی ویتامين های A و C، كلسيم، 
پتاسيم و منيزیم د ارد  كه وجود شان می تواند  به هضم هرچه 
بهتر غذا، تقویت بينایی و بهبود  عملكرد  سيستم ایمنی بد ن 

كمك كند .
• این ميوه د ر افراد  مبتلا به نقرس و بيماری های كبد ی و 

كليوی بسيار مؤثر است.
• خرمالو به علت د ارا بود ن مواد  معد نی، برای رشد  و نمو بد ن 
بسيار مفيد  است و آهن موجود  د ر آن عنصر اصلی خون سازی 
و پتاسيم موجود  د ر آن اشتها آور و شستشو د هند ه كليه ، 

كبد  و معد ه است.
• خرمالو تقویت كنند ه معد ه است، اسهال را برطرف می 
كند ، باعث نرمی سينه می شود ، كم خونی را رفع می كند  و 

اشتهاآور خوبی هم هست.
• خرمالو آرام كنند ه سكسكه است.

• خرمالو بند آورند ه خون ریزی است.
• خرمالو ورم و التهاب بواسير را فرو می نشاند .

•  خرمالو د اروی مؤثری برای تيفوس و تيفوئيد  است باید  از 
جوشاند ه كاسبرگ های زیرگل و د م گل استفاد ه شود .

• اگر د ر فواصل غذا خرمالو خورد ه شود  موجب باز شد ن 
اشتها می شود .

• برای د رمان اسهال خونی 300 تا 500 گرم ميوه رسيد ه 
خرمالو را صبح ناشتا ميل نمایيد .
•  زیاد  كنند ه نور چشم است.

  مصرف خرمالو د ر كاهش وزن:
• خرمالو ميوه ای شيرین و پركالری است كه یك عد د  
د رشت آن، حد ود  80 كيلوكالری انرژی د ارد  و شما باید  برای 
سوزاند ن این مقد ار انرژی، نزد یك به 28 د قيقه راه بروید . پس 
اگر د چار اضافه وزن هستيد  یا رژیم د ارید ، حواستان به تعد اد  

خرمالوهایی كه می خورید ، باشد .
مصرف خرمالو د ر د یابت:

• د ر ضمن بيماران د یابتی هم به لحاظ د ارا بود ن قند  فراوان 
د ر این ميوه باید  از مصرف بيش از حد  آن اجتناب كنند .

  بهترین زمان مصرف خرمالو:
• چون خرمالو یك ميوه اسيد ی است و مصرف آن باعث 
افزایش ترشح اسيد  معد ه می شود ، بهتر است با معد ه پر آن را 

بخورید  تا اینطوری غذایتان بهتر هضم شود .
• اگر اهل مصرف ميوه های یخ زد ه هم هستيد  باید  بد انيد  

می شود  این ميوه را نيز فریز و بعد ها مصرف كرد .
هشد ارها و مضرات:

•  اگرچه خرمالو خواص بسيار زیاد ی د ارد ، اما خورد ن بيشتر 
از 1 تا 2 عد د  خرمالوی نارس د ر روز توصيه نمی شود . ضمن 
اینكه خورد ن همين مقد ار از خرمالوی نارس و گس هم برای 
كسانی كه به یبوست مبتلا هستند ، مناسب نيست؛ چون تانن 

موجود  د ر آن یبوست را تشد ید  می كند .
• بهتر است كسانی كه اختلالات رود ه ای د ارند  یا عمل 
جراحی رود ه انجام د اد ه اند  یا به بيماری سل مبتلا هستند ، 

خرمالو نخورند  یا د ر مصرف آن محتاط باشند .
• افراط د ر مصرف خرمالو موجب افزایش وزن ميشود .
• افراط د ر مصرف خرمالو موجب انسد اد  رود ه ميشود .

• كسانی كه تمایل به خورد ن خرمالو با پوست د ارند ، حتما 
باید  پيش از این كار، آن را خوب بشویند  و به تكه های كوچك 
تقسيم اش كنند  تا بتوانند  نگام خورد ن، آن را خوب بجوند  تا 
مشكلی برایشان پيش نياید . • مصرف این ميوه به صورت 
گس و نرسيد ه چند ان مناسب نيست و بهتر است خرمالوی 

رسيد ه و شيرین را برای خورد ن انتخاب كنيد .

آشنایی با خواص و مضرات خرمالو



اجتماعی 6

7 روش برای افزایش اثرگذاری بر اطرافیان 

زمانی كه شما بتوانيد  تاثير مثبت و متد اومی روی اطرافيان تان بگذارید ، د نيا به آینه شما 
تبد یل می شود . خبر خوب این است كه این استعد اد  تاثيرگذار، كه آن را به نام »كاریزما« 

می شناسند ، قابل یاد گيری ست.
 بنابراین بيایيد  چند  روش موثر برای افزایش سطح كاریزما را كشف كنيم.

 با تاثیرگذارترین كار آغاز كنید 
من روشی عالی برای ایجاد  ارتباط با مرد م د ارم كه به خوبی و د ر هر جایی كه امتحانش كرد ه 
ام، جواب د اد ه است. من د وست د ارم كه از مرد م سوال كنم كه د وست د ارند  چه كاری انجم 
د هند  و چه چيزی آن ها را به وجد  می آورد  و زمانی كه پاسخ مرا می د هند ، سپس از آن ها 
سوال می كنم: »یك موضوع كليد ی كه د ر این زمينه روی شما تاثير گذاشته یا یك موضوع 

كليد ی كه د ر مورد  این احساس علاقه می پسند ید ، چيست؟ و...«
 و من این كار را فقط برای خوشحال كرد ن آنها انجام نمی د هم. من د وست د ارم ببينم كه 
مرد م د ر مورد  علایق شان صحبت می كنند . همچنين د وست د ارم مسائل خوب و جالبی 
از د یگران بياموزم. شما باید  به یاد  د اشته باشيد  كه هركسی د استانی د ارد . تصور كنيد  كه 
وارد  اتاقی می شوید  كه د ر آن مهمانی، همایش یا كنفرانسی برپاست. می خواهم كه تصور 
كنيد : یك سری اعد اد  د یجيتالی بالای سر هر كسی كه د ر اتاق است وجود  د ارد . این اعد اد  به 
معنای سال هایی ست كه آن فرد  به كسب د انش، اصول زند گی و تجربه سپری كرد ه است. 
اتاقی كه صد  نفر د ر سنين 30 تا 40 سال د ر آن حضور د ارند  به طور كلی به معنای 3000 

تا 4000 سال اطلاعات و بينش است.
 این مساله از تصور من خارج است!

پس چرا نباید  این اید ه را د اشته باشيد  كه این اطلاعاتی را كه می توانيد  از هر فرد  بياموزید ، 
فشرد ه نكنيد  و به اشتراک نگذارید ؟ من بسياری از تجربه ها و موقعيت های عالی را كه د اشتم 
از هم كلامی با افراد ی به د ست آورد م كه چنين نگرش هایی د اشتند . خب تصور كنيد  كه تا 
آخر شب بتوانيد  با تمام افراد  د اخل اتاق ملاقات كنيد . چقد ر د استان ها، د رس ها و موقعيت 

هایی كه از این همكلامی حاصل می شود ، خارق العاد ه خواهند  بود ؟
 این تنها مثالی برای تغيير د ید گاه د ر هنگام ملاقات با افراد  جد ید  بود . مشكل این جاست كه 
بيشتر مرد م فكر می كنند  اعتماد  به نفس كافی برای ایجاد  ارتباط با بقيه را ند ارند ؛ زیرا مهارت 
های برقراری رابطه و ایجاد  تاثيری طولانی مد ت را نياموخته اند . خب چه می شد  اگر می 
توانستيد  خود تان را به نحوی بالا بكشيد  كه هر زمان وارد  هر جایی شد ید ، مثمر ثمر باشيد ؟ 

چه می شد  اگر می توانستيد  سطح كاریزمای خود  را هميشه بالا نگه د ارید ؟ 
این كار امكان پذیر است. این هفت مهارت كليد ی برای افزایش سطح اثرگذاری بر اطرافيان 

را بياموزید  تا بتوانيد  تاثيری مثبت و طولانی مد ت روی د یگران بگذارید .
 1- هوشیار باشید 

خب اولين موضوع. زمانی كه با كسی صحبت می كنيد  باید  هشيار باشيد . زمانی كه می گویم 
هوشيار یعنی باید  حضور  كامل د اشته باشيد . اگر د ارید  با شخصی به صورت د و نفره صحبت 
می كنيد ، باید  این حس را به او القا كنيد  كه انگار او تنها شخصی ست كه د ر اتاق حضور د ارد .

 اگر به صورت گروهی صحب می كنيد ، حس اهميت را به گویند ه القا كنيد . اگر شما فرد  
گویند ه هستيد ، د ر زمان صحبت كرد ن حواستان به تمام افراد  گروه باشد . به همه نگاه كنيد . 
من هميشه با این موضوع مشكل د اشتم تا زمانی كه همسرم این تكنيك را به من آموخت 

و اكنون من سعی می كنم كه د ر حين مكالمه با تمام افراد  ارتباط چشمی د اشته باشم.
 این موضوع واقعا تاثير ش��ما د ر گروه ها را تغيير می د هد . ش��ما متوجه تغيير بزرگی د ر 
مكالمات خواهيد  ش��د  و تاثيری طولانی مد ت بر افراد  بيش��تری )نه فقط یك یا د و نفر( 

می گذارید . پس هوشيار باشيد . 
2- باهوش و تند  و تیز باشید 

اگر شما فرد ی كاریزماتيك باشيد ، معمولا د چار استرس كمتری می شوید  و استرس زد ا 
و جذاب هستيد . منظور من از جذاب، زیبایی چهره نيست، بلكه به این معناست كه شما به 
خود تان می رسيد ، لبخند  می زنيد  و می د انيد  كه چگونه بد ون افراط خوب به نظر برسيد . این 
كاریزماست! و خبر عالی این است كه شما می توانيد  بياموزید  كه چگونه كاریزما د اشته باشيد .

 كاریزما ژنتيكی نيست، بلكه از رفتارهای آموخته شد ه ایجاد  می شود . بسياری از مد یران به 
د ليل محكم ایستاد ن، د اشتن اعتقاد  راسخ به خود شان، علاقه شان به یاد گيری و رشد  و الهام 

بخشی و تاثيرگذاری بر د یگران افراد ی كاریزماتيك د ر نظر گرفته می شوند . 
3- به خاطر د اشته باشید  و تکرار كنید 

زمانی كه شما بتوانيد  نام د یگران را تكرار یا د ر هنگام صحبت كرد ن از آن استفاد ه كنيد ، از 
روشی برای تعریف از آن ها بد ون كلمات چاپلوسانه استفاد ه كرد ه اید . آن ها واقعا این موضوع 
كه شما نامشان را به خاطر سپرد ه اید ، تحسين می كنند ؛ چون این كار به آن ها احساس 
خاص بود ن می هد . كاری كه من د ر زمان ملاقات مرد م انجام می د هم این است كه د رست 
قبل از معرفی خود م به آن ها از فرمانی یك خطی استفاد ه می كنم. و این راز د یگری ست... 

هميشه خود تان را اول معرفی كنيد  و منتظرم معرفی كرد ن د یگران نمانيد .
 زمانی كه این كار را انجام د اد ید  و س��پس نام آن ها را پرسيد ید ، با ضمير ناخود آگاه تان 
صحبت كنيد  و این فرمان یك خطی را به خود تان بد هيد : »نام او را به خاطر بسپار.« این 
كار را قبل از معرفی انجام د هيد . این كار شما را واد ار می كند  كه روی پاسخ او تمركز كنيد .

 همچنين این موضوع ضمير ناخود آگاه تان را فعال می كند  تا توجه بيشتری د اشته باشيد  و 
د ر طول مكالمه بهتر بتوانيد  نام شخص را به خاطر آورید . زمانی كه طرف مقابل خود  را معرفی 
كرد ، یك بار د یگر نام او را تكرار و سپس د ر ذهن خود  چند بار تكرارش كنيد . نام او را د ر طول 

مكالمه تكرار كنيد . این روشی عالی برای به خاطر سپرد ن نام افراد  است. 
زمانی كه شما بتوانيد  تاثير مثبت و متد اومی روی اطرافيان تان بگذارید ، د نيا به آینه شما 

تبد یل می شود .
  4- روی زبان د یگرتان تسلط پید ا كنید 

نكته بعد ی كاریزما توجه به زبان بد ن تان اس��ت. زبان بد ن س��طح اعتماد  به نفس را به 
شد ت افزایش می د هد . زبان بد ن زبانی ست كه هر مليتی متوجه آن می شود . زمانی كه با 
د یگران صحبت می كنيد ، مرد م به طور ناخود آگاه حركات بد ن و حالات چهره تان را می 
خوانند ؛ بنابراین اگر حالتی مطمئن د اشته و واقعا شاد  و مثبت باشيد ، از نظر د یگران فرد ی 

كاریزماتيك خواهيد  بود .
 چيزی كه من د ر طول د وره آموزش��ی ام با تونی رابينز آموختم این است كه اگر محكم 
و به حالت سوپرمن یا یك سوپرقهرمان بایستيد ، چانه تان را رو به بالا بگرید ، پاهای تان 
به اند ازه عرض شانه باز باشند ، د ستان تان را به كمر بزنيد  و چند  د قيقه به آسمان ها نگاه 
كنيد ، از لحاظ عملی ثابت شد ه است كه حالت تان را تغيير و سطح اعتماد  به نفس تان را 

افزایش می د هد . 
و اعتماد  به نفس بخش مهمی د ر كاریزما محسوب می شود . مرد م شما را به خاطر اعتماد  به 
نفس تان ستایش می كنند . چون معمولا بيشتر مرد م با د اشتن اعتماد  به نفس مشكل د ارند . 
پس این موضوع را به خاطر د اشته باشيد . بد ن تان از ذهن شما تبعيت می كند . بد ن شما 
ناخود آگاه عمل می كند . به همين د ليل است كه مرد م چيزهایی مانند  د مای هوا یا احساسات 

را تصور می كنند  و واقعا نيز آن را حس می كنند .
 حتی اگر د ر واقعيت این اتفاق نيفتد . بنابراین اكنون د انستن این كه چه احساسی د ارید ، می 
تواند  بر حالت چهره و زبان بد ن تان تاثير بگذارد . پس بهتر نيست كه تصور كنيد  اعتماد  به 
نفس فوق العاد ه ای د ارید ؟ انگار كه یك سوپرقهرمان هستيد ! بر این موضوع تسلط پيد ا كنيد  

تا بتوانيد  به د لخواه آن را فعال كنيد . این را می توانيد  با تمرین به د ست آورید .
 5- چشمان تان همه چیز را می گوید 

اگر بتوانيد  ارتباط چش��می خوبی برقرار س��ازید ، مرد م د ر شما حس اعتماد  به نفس را 
خواهند د ید . اما افراط نكنيد  و به كسی زل نزنيد . اگر د ر ابتد ا برقراری ارتباط چشمی برای تان 
سخت است، به بين د و چشمان فرد ، یعنی بالاترین نقطه بينی را نگاه كنيد . با این كار این 
گونه به نظر می رسد  كه به چشمان او نگاه می كنيد . حقه خوبی ست. امتحانش كنيد . د یگر 

احساس اضطراب نخواهيد  كرد .
 6- شکایت بس است!

نكته كليد ی د یگر این است كه از مكالمات منفی د وری كنيد . هر روز سعی كنيد  كه شكایت 
نكنيد . مكالمه را مثبت نگه د ارید . حتی اگر با شخص منفی بافی صحبت می كنيد  نيز سعی 
كنيد  تاثير مثبتی روی او بگذارید . زمانی كه آن ها به شما فكر كنند ، از شما و حرف های تان 
به عنوان یك تجربه مثبت یاد  خواهند كرد . مكالمات را به جهتی مثبت هد ایت كنيد . بد ین 
گونه اطرافيان متوجه می شوند  كه شما حالت استاند ارد  را تعيين می كنيد  و فقط و فقط 

انتظار مكامله ای مثبت د ارید ، نه چيز د یگری. 
7- حرف های خوب پیش می روند 

واقعا از مرد م تعریف كنيد . این كار نيازمند  تمرین است. بيشتر مرد م به جزیيات توجه نمی 
كنند  و به همين د ليل فرصت تعریف كرد ن از د یگران آن را از د ست می د هند . به همين 
د ليل است كه وقتی از كسی تعریف می كنيد ، واقعا به چشم می آید . فراموش نكنيد  كه د ر 
هنگام صحبت كرد ن با استفاد ه از زبان بد ن و حالات چهره توصيفی د ر عمل كنيد . بد ین 
گونه وقتی چيزی را تعریف می كنيد ، تصویر بهتری به نمایش می گذارید . به این صورت از 
مرد م می خواهيد  د ر روزی كه مكالمات طولانی و خسته كنند ه با د یگران د اشته اند ، شما، 

ماجراها و صحبت های تان را به خوبی به یاد  آورند . 
نتیجه

خب الان شما موضوعات مهمی خواند ه اید  كه می توانيد  برای افزایش كاریزما روی آن ها كار 
كنيد .  اگر بتوانيد  این كارها را تمرین كنيد ، تاثير زیاد ی روی د یگران خواهيد  د اشت و خواهيد  

توانست د ر راهی رقابت مند انه قد م بگذارید . 
قد رت زیاد ی د ر كاریزما نهفته است.

به یاد  د اشته باشيد : كاریزما انتقال د هند ه اشتياق است. این به معنای د اشتن اشتياق، انرژی 
و روحيه و به اشتراک گذاری آن با د یگران برای د اشتن احساساتی یكسان است.

چرا مردها به رانندگی زنها طعنه می زنند؟ 

رانندگی خانم ها بد است یا افتضاح؟! 
 گزارش/ زهرا مهاجری

 محال است رانند ه باشيد  و صحنه رانند گی آهسته، با احتياط و با 
سرعت كم یك خانم د ر خيابان یا بزرگراه را ند ید ه باشيد . یا خانمی كه 
صند لی ماشين را تا جایی كه می شد ه جلو د اد ه و شق و رق برای تسلط 
بيشتر بر همه زوایای ماشين د و د ستش را به فرمان اتومبيل چسباند ه 
و مرتب آینه ها و اطراف را می پاید . یا استيصال یك رانند ه زن د ر هنگام 
پارک د وبل، د ور زد ن و یا حتی نيم كلاج و البته صحنه ی كلافه شد ن و 
بوق زد ن های مكرر و حتی بد  و بيراه رانند گان د یگر هنگامی كه رانند گی 

بد  خانم اختلال د ر ترافيك ایجاد  كرد ه است...
د ید ن این صحنه ها حتی اگر یك بار د ر كل عمر هم اتفاق افتاد ه باشد ، 
یك گزاره ی تغييرناپذیر را د ر ذهن ایجاد  می كند : "زن ها بد  رانند گی 
می كنند "؛ یك گزاره كه به واسطه تكرار د ر شنيد ه شد نش، برای خيلی 
ها تبد یل به باور شد ه و هر چقد ر هم مثال نقضش پيد ا شود ، باز د ر این 
باور تغييری ایجاد  نمی كند . با این كه د ر د هه های گذشته تعد اد  رانند گان 
زن د ر همه جای كشور خصوصا كلانشهرها رو به افزایش است، و البته 
كيفيت رانند گی آن ها هر روز بهتر و بهتر می شود ، اما باز هم رانند گی 
خانم ها مورد  تمسخر واقع می شود  و گزاره ی معروفی كه د ر بالا اشاره 
شد ، عموميت د اد ه می شود . اما آیا هنوز هم رانند گی زنان بد تر از مرد ان 

است یا این باور پذیرفته شد ه می بایست تغيير كند ؟
این كه این باور د قيقا از چه زمانی شكل گرفته معلوم نيست اما د ليل 
آن را می توان از ابعاد  مختلف بررسی و د رباره تك تك آن ها بحث كرد . 
به عقيد ه كارشناسان جامعه شناس و روان شناس، تفاوت های جسمی، 
روانی و اجتماعی، تفاوت د ر ساختار مغز زن و مرد  و حتی تفاوت د ر 
ژنتيك و توانایی های شناختی موجب می شود  كه زنان و مرد ان رانند گی 

متفاوت ازهم د اشته باشند . 
زن ها محتاطند  نه كم مهارت

تفاوت های زیستی و روانی زن و مرد  باعث می شود  كه این د و 
جنس د ر مهارت های مختلف، عملكرد  مختلف د اشته باشند . یكی از 
این مهارت ها همين رانند گی است. سرهنگ د كتر عليرضا اسماعيلی، 
استاد یار د انشگاه علوم انتظامی د ر كتاب تفاوت زن و مرد  د ر رانند گی كه 
انتشارات همين د انشگاه منتشر كرد ه است، به این اختلافات اشاره می 
كند . به نوشته او طبق تحقيقات انجام شد ه، ميزان ریسك پذیری خانم 

ها د ر رانند گی كمتر از آقایان است. 
د ر این كتاب آمد ه كه برخی تصور می كنند  رانند ه خوب كسی است 
كه خصلت های مرد انه د ر رانند گی اش د اشته باشد  د ر حالی كه زنان 

رانند گی را جزئی از شخصيت خود  نمی بينند .
از طرف د یگر، تحقيقات نشان د اد ه كه زنان كمتر به تخلف می پرد ازند  
و قانون پذیری آن ها بيشتر از مرد ان است. كه متاسفانه همين قانون پذیر 

بود ن گاها نشانه ی كم مهارت بود ن زن تلقی می شود .
رانند گی خانم ها بد  نیست، افتضاح است!

شاید  صالح ترین افراد  برای قضاوت د ر مورد  خوب یا بد  بود ن رانند گی 
زنان، پليس های راهنمایی و رانند گی باشند . سرد ار تيمور حسينی، 
ریيس پليس راهور تهران بزرگ این سوال كه "به نظر شما رانند گی 
زنان آن قد رها كه د ر جامعه جا افتاد ه بد  است یا نه" با خند ه و به شوخی 
می گوید : »چه كسی گفته رانند گی خانم ها بد  است؟ رانند گی خانم ها 

بد  نيست؛ افتضاح است!«
این مقام انتظامی اد امه می د هد : از مزاح كه بگذریم، اگر بخواهيم د ر 
مورد  این مسئله صحبت كنيم نمی توانيم تنها به آمار و ارقام تكيه كنيم 
چرا كه این بحث كاملا كيفی است. طبق آمار، د ر حال حاضر بيشتر 
تصاد فات و جریمه ها مربوط به آقایان است. اما تعد اد  بالای این تصاد فات 

و جریمه ها به این خاطر است كه تعد اد  رانند گان مرد  هم بيشتر است.
او می گوید : هيچگاه یك كار پژوهشی د ر این باره انجام نشد ه كه ببينيم 
چند  د رصد  رانند گان زن هستند  و چند  د رصد  مرد  و سهم این د و از 

تصاد فات چقد ر است.
سرد ار حسينی معتقد  است اگر این پژوهش انجام بشود  و د رصد  
د رستی گرفته شود ، نتيجه این خواهد  بود  كه رانند گان خانم بيشتر د ر 

معرض تصاد ف هستند . 
او هم معترف است كه خانم ها محتاط ترند : »زن ها به خاطر شخصيت 
و كاراكتری كه د ارند  معمولا قانون پذیرتر و محتاط ترند « ریيس پليس 
راهور تهران بزرگ البته به زیاد  شد ن خانم های لایی كش د ر بزرگراه 

ها هم اشاره می كند .
او اد امه می د هد : چون رانند گی تقریبا جزء كارهایی است كه نياز به 
یك هماهنگی جسمی فكری روحی و روانی د ارد ، غالبا آقایان به لحاظ 
مهارت ماهرتر از خانم ها هستند . البته این هم مطلق نيست. به طور 
نسبی می شود  گفت آقایان بهترند  و شاید  همان جسارت بالایشان است 

كه باعث شد ه با مهارت تر به نظر برسند .
عاد ت د اریم همه را به یک چوب برانیم

د كتر اسماعيل غلامی پور، جامعه شناس د رباره كليشه جنسيتی 
رانند گی زنانه می گوید : كليشه، د ید گاهی از پيش تشكيل شد ه د ر 

ذهنيت جمعی است كه برخی خصایل را به »تمام« اعضای یك گروه 
نسبت می د هد . بنابراین كليشه ها، عقاید  قالبی هستند كه مانع شناخت 
واقعی نسبت به د یگران می شوند . یعنی كليشه ها به طور واقعی د یگران 
را تعریف نمی كنند . د ر جوامع د ر حال تغيير، كليشه ها نسبت به اقشاری 
كه می خواهد  جایگاهشان را د ر جامعه بهبود  ببخشند  بيشتر می شود .

كليشه ها نسبت به فقرا، حاشيه نشينان، مهاجران، اقليت ها، زنان و ... 
وجود  د ارند  و د ر موارد ی تشد ید  می شوند . بنابراین با انواع كليشه های 

قومی، طبقه ای، ملی، جنسيتی و ... مواجهيم.
او د ر اد امه به د و شكاف اجتماعی اشاره می كند  كه منجر به د و كليشه 
بسيار مهم د ر جامعه ایرانی شد ه است: یكی از این شكاف ها، »شكاف 
قوميتی« است. د ر زند گی روزمره كليشه های قوميتی و منطقه ای حضور 
پر رنگی د ارند : خصایص كلی و »بد ی« كه برای قوميت ها و مرد م مناطق 
مختلف كشور به كار می بریم: جنوبی ها اینگونه اند ، شيرازی ها آنگونه 
اند ، اصفهانی ها، شمالی ها، ترک ها، لرها، عرب ها و ...، هر كد ام را به یك 
یا چند  صفت كلی برچسب می زنيم. اما شكاف د وم كه مربوط به بحث 
ماست، »شكاف جنسيتی« است و بر اساس آن، كليشه های جنسيتی 
به ویژه بر عليه زنان شكل می گيرند . د ر ایران رد پای این كليشه ها را 
حتی د ر آغاز اد بيات د استانی د ر 100 سال گذشته می توان سراغ گرفت. 

مهارت ها عوض شد ، باورها نه!
د كتر غلامی پور د ر اد امه می افزاید : طی 100 سال گذشته د ر جامعه 
ایران، مهارت های اجتماعی زنان رشد  چشمگيری د اشته است. د ر 
تحصيل، د ر فعاليت های فرهنگی، د ر سياست، د ر شغل ها و حرفه ها و 
د ر تمام عرصه های اجتماعی د یگر، زنان با وجود  موانع و البته منابعی كه 
د ر اختيار د اشته اند ، به نسبت د هه های گذشته،كنشگران فعالی شد ه اند . 

اما با وجود  همه این تغييرات و ارتقاء اجتماعی و فرهنگی و سياسی زنان، 
كليشه های ذهنی عليه زنان خيلی د یر تغيير می كنند . 

او با بيان این كه یكی از كليشه های جنسيتی د ر مورد  رانند گی زنان 
است، می گوید : »زنان بد  رانند گی می كنند «؛ اگر د ر اینترنت سرچ كنيد  
می بينيد كه چگونه این كليشه از طرق نوشتار و تصاویر، به یك اید ئولوژی 
عليه زنان تبد یل شد ه است. بر اساس این كليشه كه به اید ئولوژی تبد یل 
شد ه است، رانند گی مرد انه یعنی رانند گی خوب، و رانند گی زنانه یعنی 
رانند گی بد ؛ این گفته كه »فلانی زنانه رانند گی می كند « بد ین معنی 

است كه بی اعتماد  بی نفس و بی مهارت است!
د كتر غلامی پور اد امه می د هد : اما این باور یك كليشه است و با 
واقعيت تطبيق نمی كند . چرا كه با مشاهد ات پليس مطابقت نمی كند . 
رانند گی یك رفتار اجتماعی است و رعایت قانون و نظم، بخشی از مهارت 
رانند گی است. رفتار رانند گی یك نفر، رفتارهای رانند گی د یگران را متأثر 

می كند . علاوه بر آن، معطوف به نظم و قواعد  اجتماعی است.
او هم با تایيد  گفته های سرد ار تيمور حسينی می گوید : طبق گزارش 
های پليس، د ر هر د و مورد ، رانند گان زن به طوركلی رفتار منظم تر و 
اجتماعی تری د ارند . یعنی هم قواعد  را بيشتر رعایت می كنند  و هم 
بيشتر مواظب خود  و د یگرانند . البته نباید  این سخن به كليشه جنسيتی 
د یگری عليه مرد ان تبد یل شود . اما متأسفانه د ر ایران، سالانه حد ود 800 
هزار تصاد ف رخ می د هد  و تلفات جانی و مالی سنگينی د ر پی د ارد  و 
طبق گزارش های پليس، د ر بيشتر موارد ، خطای انسانی د خيل بود ه 
است و نكته با اهميت آنكه تقریباً د ر همه موارد ، مرد ان رانند گی كرد ه 
اند . به طوركلی با كنترل متغيرهایی چون تعد اد  رانند گان زن به مرد  و 
مسيرهای سخت تر رانند گی، باز هم تعد اد  زنان مقصر د ر رانند گی بسيار 
كمتر از مرد ان بود ه است؛ بنابراین واقعيت ها، مرد ان نمی توانند  اد عا 

كنند كه از زنان مهارت رانند گی بيشتری د ارند .
رانند گی خوب به معنی شوماخر بود ن نیست

رانند گی خوب و رانند گی بد  تعریف د ارد . اگر طبق آن تعریف پيش 
برویم، شاید  باورمان نسبت به رانند گی خانم ها و آقایان تغيير كند . 
د ر همين رابطه د كتر غلامی پور می گوید : طبق تعریفی اجتماعی از 
رانند گی، آگاهی و رعایت قوانين، بخشی از مهارت اجتماعی رانند گی 
است؛ رانند گی یك رفتار فرد ی نيست بلكه رفتاری اجتماعی و معطوف 
فرد ی  مهارت  د اشتن  معنی  به  »رانند گی خوب«  است.  د یگران  به 
»شوماخر« د ر پيست »فرمول یك« نيست؛ به تعبير ساد ه تر، مهارت 
رانند گی فقط قد رت عكس العمل فرد ی و »تر و فرز بود ن« د ر كلاچ 
گرفتن و ترمز كرد ن وگاز د اد ن و لایی كشيد ن نيست. رانند گی خوب، به 
معنی رعایت قوانين و نظم د ر رفتار رانند گی د ر جاد ه ها و خيابان هایی 

است كه بسياری د یگر د ر حال رانند گی هستند .
او اد امه می د هد : از این منظر، رانند گی بد  زنان و رانند گی خوب 
مرد ان، كليشه جنسيتی بخشی از جامعه است كه هر روز می بيند  زنان، 
بيشتر و بيشتر د ر عرصه های اجتماعی )كه قبلاً مرد انه بود ه است( موفق 

می شوند . مورد  اخير آن، قهرمانی زنان ایران د ر فوتسال آسيا بود .
با این تفاسير، به نظر می رسد  وقت آن رسيد ه كه این باور د ر بين 
مرد م خصوصا آقایان تغيير كند ، به شرط آن كه خانم ها هم تلاش 
كنند  تا صحنه هایی كه ابتد ای این نوشتار آمد ، كمتر به چشم بيایند  و 

د ر ذهن نقش ببند ند . 

"به من چه؟"، رمزی برای مقابل با امور بی فایده
 جمله "به من چه؟" را بسيار شنيد ه ایم. این جمله گاه برای 
سلب مسئوليت و گاه برای رفع خطر به كار می رود  یا به لفظ 
بازی كود كانه است؛ اما كمتر كسی توجه د ارد  كه این جمله به 
ظاهر ساد ه، یاد آور یكی از د ستورات مهم اوليای خد ا و كمك كار 
ما د ر وارد  نشد ن به بسيار از امور هلاک كنند ه نيز می باشد  كه 
د رباره از كلمات اميرالمومنين د ر نهج البلاغه كمك می گيریم.

 رفع مسئوليت مثبت؛ رفع مسئوليت منفی
"به من چه؟" جمله ای اس��ت كه از كود كان می شنویم؛ اما 
بزرگس��الان هم همين معنا را د ر قالبهایی مانند  "این مسأله 
به من مربوط نيس��ت" یا "این مشكل خود تان است" یا "الان 
كارهای مهمی د ارم كه فرصت رسيد گی به این مسائل را از من 
می گيرد " به كار می برند  كه معنای همه آنها آن است كه این 
مسأله به ما مربوط نمی شود  و نمی خواهيم د رباره آن سخنی 

بگویيم یا بشنویم یا اند یشه كنيم.
روش اوليای خد ا برای راهنمایی ما د ر زند گی، آن نيست كه 
تنها نكات مثبت را بيان كنند ، بلكه موارد  غلط و كژی ها را نيز به 
ما شناساند ه اند  تا از آن د وری كنيم، هرچند  ظاهری زیبا د اشته 
باشند ؛  د ر اینجا نمی خواهيم د رباره سلب مسئوليتها و كوتاهيها 
د ر وظایف سخن بگویيم، بلكه سخن ما د رباره مواقعی است كه 
"به من چه؟" جمله ای د رست و بجا باشد . د ر حقيقت، مراقبت 
از زب��ان نقش مهمی د ر موفقيت ایمانی ما د ارد  و این س��وال 
كوچك، رمزی برای این یاد آوری اس��ت كه مجال سخنگویی 
بسيار وسيع است؛ اما فقط امور محد ود ی هستند  كه واقعاً به 
ما مربوط هس��تند  و حقيقتاً برای ما د ارای اهميت می باشند  
كه به عربی از آن به "ما یعنی" تعبير می ش��ود . س��يد  رضی 
د ر ضمن كلمه قصار شماره 349 د ر نهج البلاغه، اینچنين از 
اميرالمومنين نقل می كند : " آن كه د انست گفتارش از كرد ارش 

به حساب آید ، جز د ر آنچه به كار اوست زبان نگشاید ."
وَ مَنْ عَلمَِ أنََّا كَلَامَهُ مِنْ عَمَلهِِ قَلَّا كَلَامُهُ إلِاَّا فيِمَا یعَْنِيهِ 

روش اوليای خد ا برای راهنمایی ما د ر زند گی، آن نيست كه 
تنها نكات مثب��ت را بيان كنند ، بلكه موارد  غلط و كژی ها را 
نيز به ما شناس��اند ه اند  تا از آن د وری كنيم، هرچند  ظاهری 
زیبا د اشته باشند ؛ مثلاً ممكن است د رباره یك موضوع سياسی 
یا اجتماعی كه حقيقتاً هيچ ربطی به ما ند اشته باشد  ساعتها 
به بحث بنشينيم. ممكن است ما را بخاطر بيانات عالمانه مان 
بستایند  د ر حاليكه د ر حقيقت سخنانمان خالی از فاید ه برای 
خود  و د یگران باش��د . ممكن است ساعتها وقت خود  را صرف 

مطالعه و بازگو كرد ن زند گی ش��خصی بازیگران و چهره های 
سرشناس كنيم یا نتایج مسابقات ورزشی را پيگيری كنيم ولی 

هيچ بهره ای از آن د ر زند گی خود مان حاصل نشود .
كنجكاوی های بی د ليل د رباره اخلاق یا رفتار د یگران، خواند ن 
و سخن گفتن د رباره بسياری از مطالب مجلات و روزنامه ها، 
جمع آوری و بيان اطلاعات پيرامون د ستگاه ها، سخت افزارها 
و نرم افزارهایی كه به ما مربوط نمی شود  و به طور كلی سخن 
گفتن د رباره هر مسأله كوچك یا بزرگی كه به ما مربوط نباشد ، 
همه و همه از این قبيل هستند . حتی گاه این سخنان نامربوط 
را با لفافه ای زیبا می پوشانيم و به اسم "تحقيقات د انشمند ان" 
و "جد ید ترین یافته های علمی" به د یگران تحویل می د هيم، 

بد ون اینكه برای خود  و آنها هيچ فاید ه ای د اشته باشد .
توجه به اینكه سخنان ما باید  نفعی برای خود  و شنوند گان ما 
د اشته باشد ، به حد ی مهم است كه از اميرالمومنين عليه السلام 
د رباره صفات مومن نقل شد ه است كه "... و د رباره مسائلی كه به 

او مربوط نيست فرو نمی رود ...")كافی، ج2، ص226(
برای د وری كرد ن از سخنان نامربوط، كافی است كلام خود  را 
جزئی از اعمال به حساب بياوریم و بد انيم كه سخنانی كه می 
گویيم نيز د ر كارنامه اعمال ما ثبت می شود . این راهكار را از 
همان كلمه قصار 349 نهج البلاغه د ر می یابيم. هروقت به این 
مسأله واقف باشيم سخنانمان تنها محد ود  به اموری می شود  كه 
واقعاً برایمان اهميت د ارد  و از حالت لغو گویی خارج می شویم.

مراقبت از نفوذ افکار نامربوط
د امنه این مراقبت، فراتر از كلام است؛ یعنی د ر مرحله ذهنی 
نيز باید  مراقبت كنيم كه خود  را مشغول تفكرات و خيالات و 
وهمياتی كه به ما مربوط نيس��ت نگرد انيم، آن گونه كه گویا 
نگهبانی قد رتمند  د ر قلب خود  گماشته ایم كه تنها امور مفيد  
را د ر فكر ما نگه می د ارد  و ذهنيات نامربوط را خارج می كند . 
این مراقبت همه زند گی را د ر بر می گيرد  زیرا قبل از هر اند یشه 
و حرف و حتی مطالعه، لازم اس��ت به كارب��رد  آن برای خود  
بيند یشيم و از اینجاست كه ارزش این روایت منقول از رسول 
خد ا روشن می شود  كه "جزو خوبيهای اسلام هر شخص، آن 
اس��ت كه اموری را كه به او مربوط نيست ترک كند .")وسائل 

الشيعه، ج12، ص195(
كلام ما هم جزو اعمال ماست

برای د وری كرد ن از سخنان نامربوط، كافی است كلام خود  
را جزئی از اعمال به حس��اب بياوریم و بد انيم كه سخنانی كه 

می گویيم نيز د ر كارنامه اعمال ما ثبت می شود . این راهكار را از 
همان كلمه قصار 349 نهج البلاغه د ر می یابيم. هر وقت به این 
مسأله واقف باشيم سخنانمان تنها محد ود  به اموری می شود  كه 
واقعاً برایمان اهميت د ارد  و از حالت لغو گویی خارج می شویم.

د نیایی سرشار از اطلاعات به د رد  نخور
زند گی د ر د نيای كنونی، بر حجم این اطلاعات به د رد  نخور 
شد ید اً افزود ه است. كافی است كه د رباره مطلبی به د نبال كتابی 
باشيم یا د ر فضای اینترنت به د نبال یافتن مطلبی د ر آن باره 
باشيم، تا متوجه شویم كه حجم اطلاعات موجود  د رباره آن به 
حد ی زیاد  اس��ت كه مطالعه همه آن از عهد ه مطالعه بر نمی 
آی��د . مقالات فراوان د ر مجلات مختلف و برنامه های مختلف 
تلویزیونی و راد یویی همگی شامل حجم وسيع از خبرها، نكته 
ها، اطلاعات و آگاهی های به د رد  نخور هستند . بسيار از توصيه 
های پزشكی، روانشناسی و جامعه شناختی جزو همين امور 
نامربوطی هستند  كه با ظاهری علمی به ما عرضه می شوند  و 
مومنان مراقب هستند  كه سراغ امور بی فاید ه نروند ، حتی اگر 
د ر قالب علم بيان شد ه باشد ، همانطور كه اميرالمومنين د ر نامه 
نصيحتی خود  به فرزند ش فرمود ه اند : "لا خير فی علم لا ینفع"

از اینجا متوجه می شویم كه توصيه های معصومين به مراقبت 
از گفتار و كنترل ذهن و عملكرد  جز د رباره امور حقيقی و واقعاً 
كارآمد ، چه توصيه كاربرد ی و مفيد ی برای زند گی ما د ر این 
د وران است. د ر نتيجه زند گی د ر "د وران اطلاعات" د ر كنار همه 
خوبيهایی كه برای بشر د ارد ، زنگ خطری از وجود  سرسام آور 
اطلاعات نامربوط نيز هست و به طور خلاصه باید  گفت كه اگر 
د ر د رون خود  س��د ی برای مقابله با اخبار و اطلاعات نامربوط 

ند اشته باشيم، به شد ت د ر د ام آنها گرفتار می شویم.
افراد  گوناگون، "نامربوط"های گوناگون

البته فراموش نمی كنيم كه آنچه برای ما نامربوط باشد ، ممكن 
است برای ش��خص د یگری كارآمد  و مرتبط باشد ؛ د ر نتيجه 
هر كس باید  مراقب فكر و زبان خود ش باشد  و مطابق نيازها 
و وظایفی كه د ارد ، امور "مربوط به خود " را تش��خيص د هد  تا 

هرچه نامربوط است را از فكر و زبان خود  د ور كند .
"گفتن این حرف به من مربوط است؟ " سوالی كليد ی است 
ك��ه به هنگام پرد اختن فكری یا زبانی به امور نامربوط باید  به 
خاطر بياوریم تا با راهنمایی اميرالمومنين د ر راه د رست زند گی 
ق��رار گيریم و بجز پاكی گفتار، رهایی فكر را نيز برای خود  به 

ارمغان بياوریم. 

مهارت همد لی،یکی از مهم ترین
 مهارت های زند گی 

   می د انيد  همد لی یعنی چه؟ ذهنتان را جای د وری نفرستيد . د ر همين زند گی روزانه 
و د ور و برتان كمی د قت كنيد ، به جواب خواهيد  رسيد .همد لی یعنی اینكه برای این كه 

بفهميد  طرف مقابل از چه د رد ی رنج می كشد ، خود  را جای او بگذارید .
همد لی رابطه شما را با خانواد ه مستحكم می كند ، اجازه می د هد  آنها را د رک كنيد  و آنها 
نيز شما را بفهمند . همد لی كرد ن یعنی د رک احساسات و هيجانات د یگران و د ید ن د نيا 

از د ریچه چشمان آنان.
 واقعا بزرگ شوید !

همد لی ما را رشد  می د هد  و روحمان را عميق تر می كند . پيشفرض همد لی كرد ن، فهم 
و د رک د یگران است، تا وقتی كه تعریفی از احساس شكست یا د لتنگی ند اشته باشيد  
نمی توانيد  طرف مقابلتان را همراهی كنيد ، اما وقتی این احساسات را می شناسيد  و د ر 
د یگران شناس��ایی می كنيد  د ر واقع مثل این است كه خود تان احساسات این چنينی 
را تجربه كرد ه اید . علاوه بر این اگر شما با كسی همد لی كنيد  مشكلاتش را از زاویه ای 
د یگر خواهيد  د ید  و احتمالا راه حل هایی را ارائه می د هيد  كه شاید  به ذهن او خطور هم 

نكرد ه باشد .
 مشکلات خانواد ه را د وچند ان نکنید 

اگر هميشه آماد ه نصيحت كرد ن و گوشزد  اشتباهات خانواد ه به آنان هستيد  این بار 
كمی سكوت كرد ن را تمرین كنيد ، برای اعضای خانواد ه بخصوص پد ربزرگ و ماد ربزرگ 
وقت بيشتری بگذارید  و هنگامی كه نياز به همد لی د ارند  با آنان همراه شوید . به طور مثال 
د رک كنيد  پد رتان به خاطر ورشكستگی اخيرش از نظر مالی د ر بحران به سر می برد . 
د ر بسياری مواقع كسانی كه به همد لی نياز د ارند  با یك د رد  د ل ساد ه و تخليه احساسات 
حالش��ان بهتر می شود . این طبيعی است كه شما نتوانيد  ماد ر یا پد رتان را كاملا د رک 
كنيد ، اما  وقتی خود تان را جای آنها می گذارید  د رک بهتری از اوضاع به د ست می آورید .

 مشکلات را كوچک جلوه ند هید 
همد لی، روابط اجتماعی را بهبود  می بخشد  و به ایجاد  رفتارهای حمایت كنند ه و پذیرند ه، 
نسبت به انسان های د یگر منجر می شود . انسان هایی كه باهم همد ل اند  می توانند  سال های 
سال د ر یك محيط كاری مشغول باشند ، حتی با هم رقابت كنند  اما د چار مشكل نشوند .

 اگر ماد ر یا پد ری هستيد  كه قصد  آرام كرد ن فرزند تان را د ارید ، سعی كنيد  خود تان 
را جای او بگذارید ، به قول معروف شما چند  پيراهن بيشتر پاره كرد ه اید  و ممكن است 
مشكلات فرزند تان د ر نظر شما خيلی كوچك باشد ، اما فراموش نكنيد  كه خود تان هم 
با تجربه های س��خت و آسان زند گی به این د رک رسيد ه اید . پس وقتی فرزند تان د چار 
مشكلی می شود  و توقع د ارد  او را د رک كنيد  با او همراه شوید . لطفا از آن طرف بام هم 
نيفتيد  یعنی مد ام نگویيد  »وای چطور تحمل كرد ی؟ حالا می خواهی چه كار كنی؟ من 

اگر جای تو بود م نمی توانستم تاب بياورم؟!«
 تجربیات تان مال خود تان

برخی افراد  عاد ت كرد ه اند  كه به محض تمام شد ن حرف های طرف مقابل تجربه ای از 
همان جنس را تكرار كنند ، نوعی مقابله به مثل پنهانی، جالب اینجاست كه اگر خود شان 
هم تجربه ای این چنينی ند اشته باشند  د ر ذهنش��ان می گرد ند  و بالاخره خاطره ای از 
خانواد ه، فاميل یا د وس��ت می یابند  كه د ر پاس��خ طرف مقابل بگویند . د رست است كه 
صحبت های این چنينی به قصد  همد لی بيان می شود ، اما د ر عمل به طرف مقابل نشان 

می د هد  كه اصلا حرف هایش شنيد ه نشد ه است.
 می توانید  با كفش د یگران راه بروید 

اگر ماد ر یا پد ری هس��تيد  كه قصد  آرام كرد ن فرزند تان را د ارید ، سعی كنيد  خود تان 
را جای او بگذارید ، به قول معروف شما چند  پيراهن بيشتر پاره كرد ه اید  و ممكن است 
مش��كلات فرزند تان د ر نظر شما خيلی كوچك باشد . اگر می خواهيد  ببينيد  شما این 
مهارت را بلد ید  یا خير، بهتر است خيلی صاد قانه ببينيد  این پنج مورد  د ر زند گيتان چقد ر 
وجود  د ارد . می توانيد  از یك د وست نزد یك، والد ین یا همسرتان د ر این خصوص سوال 
كنيد . موارد ی كه د ر بررسی خود تان برای همد لی باید  مد  نظر بگيرید ، از این قرار است: 
توانای��ی علاقه مند ی به د یگران را د ارم،تحمل افراد  مختلف را د ارم، د ر رفتارم با د یگران 
پرخاشگری كمی د ارم، می توانم د وست یابی د اشته باشم و شخص د وست د اشتنی ای 
هستم،برای د یگران احترام قائل می شوم.صاد قانه جواب د هيد  و اگر د ر مهارت همد لی 
هنوز تبحر پيد ا نكرد ه اید ، كمی تمرین كنيد  و سعی كنيد  د ر زند گيتان فرد  همد لی باشيد .

د ل هایی نزد یک به هم
همد ل��ی یعنی اینكه فرد  بتواند  زند گی د یگران را حتی زمانی كه د ر آن ش��رایط قرار 
ند ارد ، د رک كند . همد لی به فرد  كمك می كند  تا بتواند  انسان های د یگر را حتی وقتی 
با آن ها متفاوت است، بپذیرد  و به آنان احترام بگذارد . همد لی، روابط اجتماعی را بهبود  
می بخشد  و به ایجاد  رفتارهای حمایت كنند ه و پذیرند ه، نسبت به انسان های د یگر منجر 
می ش��ود . انسان هایی كه باهم همد ل اند  می توانند  سال های سال د ر یك محيط كاری 
مشغول باشند ، حتی با هم رقابت كنند  اما د چار مشكل نشوند . آنان كه همد لی را بلد ند  

با همسرشان كمتر د چار اختلاف می شوند  و می توانند  تفاوت  هایشان را مد یریت كنند .

تفاوت دروغگویی و خالی بندی کودکان 
بد ون شك نباید  نقش خانواد ه را د ر شكل گيری شخصيت افراد  به خصوص كود كان ناد ید ه 
گرفت. كود كی كه د ر هر شرایطی به د روغ گفتن روی می آورد ، د ر بزرگسالی  با مشكلاتی مثل 
عد م اعتماد  به نفس، ناتوانی د ر ابراز وجود  و ... تبد یل خواهد  شد . چنين شخصی به د ليل اینكه 
پایه های شخصيتی صحيحی ند اشته است، وقتی كه به یك پد ر یا ماد ر تبد یل می شود ؛ همين 

خصوصيت را هم به فرزند انش انتقال می د هد .
 روانشناس��ان د روغگویی را به عن��وان یك رفتار نابهنجار بيان می كنند . د ر حقيقت وقتی 
می گویيم فرد ی د روغگو است یعنی یك رفتار نابهنجار د ارد . اصولا رفتار های ناهنجار د لایل 

و ریشه های مختلفی د ارند  كه از د وران كود كی اتفاق می افتد .
سن د روغگویی بچه ها

كود ک د ر سنين 3 تا 4 سالگی و د وران د بستان د چار خيال پرد ازی و قهرمان پروری می شود  
كه این حالات را نمی توان د ر جرگه د ورغگویی قرار د اد .

 این حالت د ر كود ک اصطلاحا خالی بند ی نام د ارد  و كود كان برای اینكه خود شان را بزرگ 
جلوه د هند  این خيال پرد ازی ها را د ر ذهن پرزرش می د هند . د ليل د یگری كه سبب بروز این 
خيالات د ر كود ک می شود ، برقراری ارتباط ميان د نيای خيالی و د نيای واقعی است كه د ر ذهن 

او شكل گرفته است. 
 اد امه د روغگویی

هنگامی كه كود كان د روغ  می گویند  و خانواد ه هم به این رفتار ناهنجار د امن می زنند  و آن 
را اد امه می د هند  باعث تشویق كود ک به د روغ گویی می شوند  و این رفتار را به او می آموزند .

 به عنوان مثال، كود ک د وستش را كتك می زند  و موقعی كه آن را برای پد ر یا ماد ر بازگو 
می كند  از او به عنوان یك قهرمان یاد  شد ه و مهر تایيد  بر كار او زد ه می شود . زمانی كه این 
كود ک به یك مرد  یا زن بزرگسال تبد یل شد ، بد ون د ليل د روغ می گوید  چون به انجام این 

عمل عاد ت كرد ه و آن را یاد  گرفته است.
همچنين كود كی كه الگویی د ر خانه د اشته یا ترس ها و اضطراب هایی كه قد رت ابراز وجود  یا 

اعتماد  به نفس را از او گرفته است، حالا كه به یك فرد  بالغ تبد یل شد ه د روغ می گوید .
 د ر واقع چنين فرد ی جرات پذیرش مس��ووليت كاری را كه انجام د اد ه؛ ند ارد   پس به 
د روغ گفتن روی می آورد . چنين وضعيتی،  بيشتر د ر سيستم الگوی رفتاری پد ر و ماد ر 
نسبت به فرزند شان نمایان است.  آنها به كود ک می گویند  د روغ نگو اما خود شان جلوی 
بچه د روغ می گویند  و متوجه نيستند  كه این انجام رفتار نابهنجار است. آنها فكر می كنند  
كود كانش��ان خيلی حساس نيس��تند  و یا اینكه ما بزرگ هستيم و د روغ گفتن برای ما 

ایراد ی ند ارد .
 فرض كنيد  قرار است خانواد ه ای مهمان د اشته باشند  و به خاطر ند اشتن حوصله د ست به 
د روغگویی می زنند  و بيماری را بهانه می كنند  د ر حالی كه د ر چنين شرایطی می توان به جای 

د روغ گفتن، مهمانی را به روز د یگری موكول كرد .

 

تاثیر د یکتاتوری بر د روغ گویی
بيشتر خانواد ه هایی كه استبد اد ی عمل می كنند  به علت شرایط محيطی كه كود كان د ر آن 
زند گی می كنند  به د روغ گویی د ست می زنند . د ر واقع آنها به علت ترسی كه از شرایط خانه 

د ارند  و از والد ین به ویژه پد ر حساب می برند ، د روغ می گویند .  
  اصلاح یک اشتباه

متاسفانه كم نيستند  افراد ی كه د روغ را به روی شخص مقابل نمی آورند  و بر این باورند  كه این 
عمل باعث پررویی او می شود  و د روغ را انكار یا تكرار می كند .

 د ر صورتی كه از د ید  روانشناس��ان بزرگ ترین اش��تباه همين اس��ت و باید  به روی فرد  
بياوریم. البته شكل و لحن گفتن كلماتی كه بكار می بریم و زبان بد ن انسان ها د ر برخورد  با 
این موضوع بسيار مهم است. زمانی كه از همسر یا فرزند م می پرسم كجا بود ی و می گوید  
تصاد ف كرد ه ام باید  از چگونگی حاد ثه از او بپرسيم. نمی توانيم بگویيم د روغ گفته حتی اگر 

د روغ هم باشد .
 مگر خلاف آن ثابت شود . زمانی كه متوجه كار او شد یم باید  علت جویی كنيم؛ شاید  رفتار 
و برخورد  خود مان د ليل د روغ گفتن وی باشد . پس ابتد ا باید  از خود  شروع كنيم نه اینكه او 

را سرزنش كنيم. 
وجد ان اخلاقی علیه د روغگویی

به طور كلی هر چقد ر كه د ر خانواد ه  بر روی وجد ان اخلاقی افراد  كار شود  و این عامل پرورش 
پيد ا كند  به همان ميزان راستگویی بيشتر خواهد  شد .

 اگر افراد  روی این مورد  كار كرد ه باشند  تحت هر شرایطی د روغ نخواهند  گفت. به عنوان 
مثال فرد ی كه كار اشتباهی انجام د اد ه است حتی اگر تاوان سنگينی د اشته باشد ، وجد ان اجازه 

د روغ گفتن را به او نمی د هد .
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رئیس جمهوری کشور را نیازمند به نظام رسانه و مطبوعات 
دانست و گفت: ما به نظام مطبوعات شفاف، روشن، مقررات و قوانین 
روشن نیاز داریم و کلمه توقیف باید آخرین کلمه برای یک رسانه 

باشد.
حجت الاسلام و المسلمین حسن روحانی صبح یکشنبه در آیین 
گشایش رسمی بیست و یکمین نمایشگاه بین المللی مطبوعات که 

در مصلای تهران برگزار شده است، این مطلب را بیان کرد.
رئیس جمهوری افزود: فرصت مغتنمی برای همه ماست که در 
نمایشگاهی که به نام رسانه، مطبوعات خبرگزاری، پایگاه های خبری 
و نشریات مختلف برگزار شده است، تردیدی نیست که برای ورود در 
عصر جدید و در دنیای جدید ما نیاز به توسعه داریم، تردیدی نیست 

که برای ورود به توسعه، مسیر و راه آن رسانه است.
حجت الاسلام والمسلمین حسن روحانی ادامه داد: برای یک 
کشور از داشتن یک رسانه یا رسانه ها مهم تر نهاد رسانه است، رسانه 
ای که دارای سوابق بلند، باهویت، با نگاه و با دیدگاه خاص خود باشد.

وی اضافه کرد: گرچه در کشور ما از اولین مطبوعه، کاغذ اخبار یا 
وقایع اتفاقیه حدود 1٨٠ سال می گذرد، اما از آن نشریات روزهای 
اولیه دیگری خبری نیست، جز در آرشیو، آن هم اگر مانده باشد، اما 
ما در دنیای روزنامه هایی داریم که بیش از 2٠٠ سال سابقه دارند، 
تایمز لندن دارای عمر 23٠ سال است و نیویورک تایمز دارای 119 
سال عمر است، رسانه ای که دهه ها از عمرش بگذرد، بر حرفه ای 
بودن و پختگی اش افزوده شود، افکار عمومی را به خود جذب کند و 

دارای سابقه صد ساله و دویست ساله و بیشتر باشد.
رئیس جمهوری با تاکید بر این که بدترین جوانمرگی، جوانمرگی 
مطبوعات و رسانه است، افزود: رسانه ای هنوز متولد نشده بال و پر 
نگشوده، خود را به خوبی معرفی نکرده به دلایل واهی دچار تاخت و 

تاز دیگران قرار می گیرد.
روحانی با تاکید بر این که کلمه تعطیل و توقیف باید آخرین 
کلمات در یک رسانه باشد، اظهار داشت: ما همان طور که نیازمند 
به نهاد رسانه هستیم، نیازمند به نظام مطبوعات هم هستیم. نظام 

مطبوعات شفاف، روشن با قوانین و مقررات روشن.
وی اضافه کرد: اگر قانون روشن باشد، هر روز جمعی با بدست 
آوردن یک کلمه و یک جمله نمی توانند با آزادی مطبوعات بازی 
کنند. رئیس شورای عالی انقلاب فرهنگی اظهار داشت: قانون و 
مقررات شفاف، تنبیه روشن و تشویق روشن است، در همه جای دنیا، 
آخرین قانون جزا و شدیدترین آن اعدام است و آن هم کشورهایی که 

دارای مجازات اعدام هستند؛ اولین مجازات اعدام نیست.
روحانی گفت: اولین مجازات جریمه است، اولین مجازات توقیف 
کوتاه مدت طرف در هر جرمی است یا زندان کوتاه مدت است، اولین 

مجازات که اعدام نیست.

تنها نهاد رسانه می تواند 
درباره متخلف بودن یک رسانه نظر بدهد

وی ادامه داد: اگر بر فرض یک رسانه تخلف کرده و نهاد رسانه و 
نه یک نهاد دیگر گفته که متخلف است، ما وزارت ارشاد داریم، هیات 
نظارت و قوه قضاییه داریم تا نسبت به مطبوعات و آن پایگاه هایی 
که می توانند سخن بگویند، قضاوت کنند راجع به نشریه که آیا از 
خود سخن می گوید، از بیگانه سخن می گوید، به نفع کشور یا به نفع 

بیگانه حرف می زند؟ یک معیاری دارد.
رئیس جمهوری افزود: هر مامور امنیتی نمی تواند معیار برای 
مطبوعات و نشریات باشد، ما نیازمند به یک نظام، قانون، مقررات و 

یکسانی همه در برابر قانون هستیم.
روحانی ادامه داد:افتخار قانون اساسی ما و اسلام این است که 
می گوید همه افراد حتی رهبری معظم نظام در برابر قانون یکسان 
هستند، در کنار میز محاکمه قاضی، امام مسلمین و امیر مومنین با 
یک نفر دیگر برابر هستند، کنار هم می نشینند، این افتخار قضای 

اسلام است که همه در برابر قانون مساوی هستند.
وی افزود: مگر قابل تحمل است که در یک کشوری برخی از 
رسانه ها برای همیشه از تنبیه، توقیف و تعطیل و تهدید مصون 
باشند و یک حاشیه امن امنیتی دائمی برای آن ها مقرر باشد که نه 
تنها هر چه می خواهد بگویند بلکه گاهی هم به عنوان پلیس مخفی 
عمل کنند؟ رئیس جمهوری اضافه کرد: شما از برخی از نشریات می 
فهمید که فردا چه کسی دستگیر می شود، فردا کجا تعطیل می 
شود، آبروی چه کسانی باید رفته شود، ما نشریه داریم برای آگاهی 

مردم، بعد هم عده ای ادعای انقلابی گری دارند.

انقلابی بودن یعنی به مردم امید و اعتماد دادن
رئیس جمهوری اضافه کرد: ما برای آگاه کردن مردم، نشریه و 
رسانه داریم؛ بعد هم عده ای ادعای انقلابی گری دارند؛ انقلابی بودن 
یعنی چه؟ انقلابی بودن یعنی اخلاق مردم؛ ما انقلاب کرده اند تا 
اخلاق اسلامی در این کشور حاکم شود. مردم ما انقلاب کردند تا 

موازین اسلام در این کشور معیار باشد.
روحانی ادامه داد: مردم ما انقلاب کردند تا خون، آبرو و اموال 
مردم محفوظ بماند، انقلابی بودن یعنی دروغ نگفتن. آنچه که من 
می فهمم این است انقلابی بودن یعنی به دیگران تهمت نزنیم، یعنی 
چهره بزرگان این نظام که در انقلاب، دفاع مقدس و سازندگی کشور 

تلاش کردند را حفظ کردن.
وی اظهار داشت: انقلابی بودن یعنی به مردم امید دادن، یعنی به 
مردم اعتماد دادن؛ آیا از پایگاه یک بخش از حکومت به بخش دیگری 
از حکومت حمله کنیم، انقلاب و انقلابی گری است؟ یک وقتی می 
خواندیم در بعضی نوشته ها، هماهنگی راهبردی به عنوان یک اصل 
بسیار مهم برای وحدت جامعه و حکمرانی سالم ،حالا گاهی معکوس 
این جمله را مشاهده می کنیم، ناهماهنگی راهبردی؛ این بزرگترین 

خطری است که می تواند جامعه و کشور را تهدید کند.

تمام مطبوعات و رسانه ها باید در برابر قانون یکسان باشند
رئیس شورای عالی انقلاب فرهنگی تصریح کرد: تمام مطبوعات 
و رسانه ها در برابر قانون باید یکسان باشند، اگر این گونه بود یعنی ما 

کشور انقلابی آن هم انقلاب اسلامی هستیم و اگر نبود، یعنی علیه 
یک انقلاب اخلاقی و اسلامی حرکت می کنیم.

جامعه  مامن  باید  ما  قضایی  دستگاه  اینکه  بیان  با  روحانی 
باشد،گفت: هر چیزی اشکال داشته باشد، اگر نمک سالم باشد می 
شود جلوی فاسد شدن آن را گرفت اما اگر یک وقتی نمک فاسد شود 

خیلی کار سخت می شود.
وی تاکید کرد: دستگاه قضا پایگاه امن مردم است، همه مردم 
آن روزی که از همه اعم از دولت، روزنامه و حتی از عالم و استاد 
دانشگاه مایوس شوند، آنجایی که هیچ وقت، هیچ کسی نباید مایوس 
شود، باب عدل و درِ خانه قاضی است. رئیس جمهوری خاطرنشان 
کرد: قاضی به عنوان مامن جامعه است؛ بسیار مهم است که جامعه 
ما این احساس را داشته باشند؛ احساس امنیت، احساس عدالت و 
احساس یکسانی در سراسر دستگاه های کشور. روحانی ادامه داد: قوه 
مقننه،قوه مجریه و بویژه دستگاه قضا؛ اگر عدالت یکسانی در جامعه 
برقرار شد آن گاه برای آگاهی جامعه بهتر می توانیم از فکر و اندیشه 

بهره برداری و استفاده کنیم.

پایان یافتن دوره رسانه های یک طرفه
وی اضافه کرد: امروز تقریبا رسانه یک طرفه به سمت پایان یافتن 
است، رسانه ها دو طرفه است؛ مردم هم اظهار نظر می کنند نه در 
شبکه ها و سایت ها بلکه حتی کنار گیشه روزنامه فروشی با خریدن 
و نخریدنشان، اعلام نظر می کنند. روحانی افزود: در این فضا باید 
رسانه های ما مسئولیت سنگین را بردوش خودشان احساس کنند؛ 
در شرایطی که ما امروز قرار گرفته ایم، در دو زمینه نیاز به امید داریم 
و القای امید در جامعه به دست مطبوعات،رسانه ها ، رسانه ملی، همه 
سایتها و فضای مجازی و حقیقی است. وی اضافه کرد:ملت ما در این 
26 ماه کار بزرگی را انجام داد، البته اقتصاد جامعه ما از قبل از انقلاب 
بیماری هایی داشت، بعد از انقلاب هم بیماری هایی داشت، تحریم بر 

آن بیماری به عنوان یک بیماری جدید افزوده شد.

ایجاد یاس بزرگترین عمل ضد انقلابی است
رئیس جمهوری با بیان اینکه از سال های اولیه انقلاب، تحریم 
به صورت محدود و در سال های اخیر تحریم را به صورت وسیع 
داشتیم، گفت: معنای آن این نیست که اگر کسی بیماری قلبی دارد 
و این بیماری قلبی بسیار خطرناک است و ما توانستیم آن را درمان 
کنیم، بگوییم دست او نیز درد می کرد چرا خوب نشد؟ گردن او نیز 

درد می کرد چرا خوب نشد؟
روحانی افزود: اقتصاد ما بیماری های متعدد و مختلفی دارد، با 
برداشته شدن تحریم یکی از آن بیماری های صعب العلاج بسیار 
خطرناک برطرف می شود و این اقتصاد تحرک پیدا می کند اما 

معنای آن نیست که هیچ بیماری و مشکل دیگری وجود ندارد.
وی ادامه داد: آنچه ما می توانیم در عرصه بعد از تحریم مشکلات 
جامعه را حل و فصل کنیم، اولین قدم در همه بخش ها و از جمله 
اقتصاد، امید به آینده است. رئیس جمهوری گفت: بزرگترین عمل 
ضد انقلابی ایجاد یاس است، آن مطبوعه، روزنامه و سایتی به معنای 
واقعی کلمه ضد انقلاب است که وقتی شما باز می کنید یک چیزی از 
شما کم می کند، صفحه اول آن را می خوانید یک چیزی از شما کم 
می کند، صفحه دوم را می خوانید چیز دیگری کم می کند؛ صفحه 

اول را می خوانید، امید و صفحه دوم، اعتماد را از شما می گیرد.

رسانه هایی با پول مردم علیه راه مردم فعالیت می کنند
روحانی افزود: در مطبوعات و رسانه ها، انقلابی بودن ما آن است 
که اول واقعیت ها را به خوبی و درستی بیان کنیم و اگر یک کار 

بزرگی را ملت بزرگ ایران انجام داده، کار ملت را کوچک نکنیم.
وی ادامه داد: برخی رسانه ها با پول ملت و بیت المال اداره می 
شود، با پول بیت المال و حاکمیت علیه افتخار حاکمیت و با پول 
دولت علیه دولتی که منتخب مردم است، فعالیت می کنند. رئیس 
جمهوری گفت: هیچ اشکالی ندارد کسی متقاضی یک روزنامه شود و 
با پول شخصی از اول تا آخر روزنامه، مخالف دولت بنویسد اما با اجازه 
چه کسی می خواهیم با پول مردم علیه راه مردم اقدام کنیم؟ پول 

مردم علیه مردم، نمی تواند برای جامعه قابل قبول باشد.

سانتریفیوژهای مدرن تر به چرخش در می آید
روحانی افزود: افتخار ملی ما این بوده که نمایندگان سرفراز ملت 
توانسته اند به خوبی از حقوق حقه خودشان دفاع کنند؛ نه اینکه ما 
گفته ایم راکتور اراک باید بماند و این حق ما است بلکه یک قدم بالاتر 
رفته ایم و گفته ایم راکتور اراک باید مدرنیزه نیز شود؛ نه تنها گفته ایم 
راکتور اراک باید مدرنیزه شود بلکه گفته ایم 1+۵ باید تکنولوژی خود 

را بیاورد و تکنولوژی جدید آن ها باید وارد این عرصه شود.
وی ادامه داد: اراکی که تکمیل می شود با اراکی که دیروز می 
ساختیم زمین تا آسمان فرق می کند؛ این یک راکتور جدید و به 
مراتب مدرن تر از راکتوری که ساخته می شد، است و در کنار ساخت 

راکتور اراک با فناوری های نو نیز آشنا می شویم.
رئیس شورای عالی امنیت ملی اضافه کرد: نه اینکه ایران حقش 
تثبیت شد که غنی سازی کند و کیک زرد را تبدیل به UF6 کند، آن 
را به غنای 3.۵، 4.۵ و ۵ درصد برساند، بلکه یک قدم دیگر برداشتیم 

و تجارت را در این زمینه بدست آوردیم.
روحانی افزود: ما از هفته های آینده UF6 را می فروشیم و کیک 
زرد را می گیریم یعنی در بازار تجارت هسته ای وارد می شویم، نه 
تنها سانتریفیوژهای ما می چرخد بلکه از این پس سانتریفیوژهای 
بسیار مدرن تر به چرخش در می آید. وی ادامه داد: به محض اینکه 
این توافق اجرایی شود از همان روز اول گاز UF6 برای اولین بار در 

سانتریفیوژ جدید IR٨ تزریق خواهد شد.
رئیس جمهوری افزود: با IR٨ غنی سازی در حد آزمایشگاهی 
آغاز می شود، نه تنها این که قطعنامه های 6 گانه ظالمانه شورای 
امنیت سازمان ملل را لغو کردیم، بلکه در قطعنامه جدید، حق غنی 

سازی ایران را هم به رسمیت می شناسد.
روحانی ادامه داد: بله، این حق همه کشورها بوده، اما حق غنی 
سازی هیچ کشور عضو غیر دائم سازمان ملل در یک قطعنامه شورای 

امنیت، رسما اعلام نشده است.
وی اضافه کرد: این کار عظیم و بزرگ و در کنار آن رفع تحریم 
های ظالمانه، یک افتخاری متعلق به ملت بزرگ ایران است، حالا یک 
کسی ممکن است بیاید بگوید در قرارداد اولش اگر انّما بود بهتر از 
انّ بود و آن یکی بگوید وسطش اگر لولا بود از لوما بهتر بود، از این 
صحبت ها همیشه هست، هر متنی هم غیر از کلام معصوم و کلام 

خدا قابل نقد است.

اگر امید نباشد اقتصاد مقاومتی پیاده نخواهد شد
رئیس جمهوری تصریح کرد: شما می توانید نقد کنید، انتقاد کنید 
و انتقاد حق همه است، حق مطبوعات و رسانه ها است، اما همان طور 
که در تابلوی این نمایشگاه آمده است، نقد و آن هم نقد منصفانه، 
البته باید پاسخ به آن نقد، مسئولانه، درست و صحیح داده شود، این 
قبول است. روحانی اضافه کرد: همه ما باید نقادی کنیم، نقد به نفع 
ماست، دولت باید نقد شود، قوه قضاییه باید نقد شود، مجلس باید 
نقد شود، اسلام که بالاتر از آن می گوید النصیحه للائمه المسلمین، 
امام مسلمین هم باید نقد شود، منتهی نقد، نه اتهام، نه تخریب، نه 
تهمت و نه دروغ. وی تاکید کرد: از روی دلسوزی انتقاد کنیم، بگوییم 
این کار خوب بود، این جایش اشکال داشت، اینجایش اگر این طور 
می شد، بهتر بود. بیاموزانیم و بیاموزیم، کاری کنیم که آینده بهتری 
در انتظار ما باشد. رئیس جمهوری با بیان این که امروز در شرایط 
جدید و در سراسر کشور، امید تبلور بیشتری نسبت به دیروز دارد، 
اظهار داشت: این امید را شما می توانید هم در جامعه اضافه کنید، 
هم احساس امید و هم خود امید را و هم مسیر و راهی که در فضای 
جدید برای توسعه کشور باید استفاده و بهره برداری کنیم.روحانی 
ادامه داد: اگر امید نباشد، سرمایه گذاری نخواهد شد، اگر امید نباشد 
اقتصاد مقاومتی پیاده نخواهد شد، اگر امید نباشد صادرات غیر نفتی 
افزایش نمی یابد، همه شما می دانید امسال، سال بسیار سختی برای 
دولت بود، وضع اقتصادی دنیا را می دانید، وضع نفت را می دانید، 
قیمت نفت را می دانید شما می دانید برخی کشورهای همسایه ما 
که جمعیتشان یک سوم ماست، درآمد نفتشان 1٠ برابر ماست، ده 

ها میلیارد از ذخایرشان را برای اداره امسالشان استفاده کرده اند.

تلاش اقتصادی دولت در شرایط سخت
وی افزود: شما می دانید تورم در برخی از کشورهایی که صادر 
کننده نفت بودند نزدیک 3٠٠ درصد شده است، در این کشور، مسیر 
کاهشی تورم حفظ شده، در این کشور مسیر رونق البته با شتاب 
کمتر حفظ شده، اگر شرایط عادی بود، پارسال اگر رشد ما 3 درصد 
بود امسال می بایست بیشتر می شد، اما در 6 ماهه اول، رشد ما یک 
درصد است، ممکن است تا پایان سال، رشد ما 2 درصد باشد یا کمی 
بیشتر یا کمی کمتر. رئیس دولت تدبیر و امید ادامه داد: ما نگذاشتیم 
به رشد منفی برسیم، نگذاشتیم مسیر کاهش تورم، مسیر عکس 
خود را طی کند، در شرایطی که در سال گذشته ما با خشکسالی هم 
مواجه بودیم، خرید دولت از گندم کاران بیش از هشت میلیون تن 
بود، در آغاز این دولت بود که در انبارها و سیلوهایمان برای یک هفته 
ذخیره داشتیم، در زمستان امسال ذخیره ما ما 6.۵ ماه بود، الان البته 
ذخیره خیلی بالاست . روحانی افزود: با شرایطی که داریم، امسال نیاز 

به خرید گندم نداریم، در بسیاری از محصولات، وضع ما چنین است، 
آیا این درست است که رسانه ما فقط از نقد آغاز کند؟ یا باید واقعیت 
را بگوید و بعد به نقد برسد و بعد از نقد به راه حل برسد و در مجموع 

به مردم امید دهد؛ یا آن که از آغاز تا پایانش یاس باشد؟

نمی توانم از کسی که بذرناامیدی می پاشد، تشکر کنم
وی با تاکید بر این که تعداد رسانه هایی که ناامیدی را تزریق 
می کنند، بسیار محدود است، گفت: آن ها که به نفع مردم تلاش و 
کوشش می کنند عددشان بسیار بالاست، من از همه آن ها تشکر 
می کنم؛ حامی باشد، منتقد باشد، هر لحنی که داشته باشد اما حتما 
نمی توانم از کسی که از اخلاق حرفه ای مطبوعات فاصله می گیرد، 
تجلیل کنم، حتما نمی توانم از کسی که بذر ناامیدی را در میان مردم 
می پاشد، تشکر کنم. روحانی ادامه داد: همه ما بیاییم در این شرایط 
به فکر کشورمان، آینده و توسعه مان باشیم، شرایط امروز شرایطی 
است که می تواند در زمینه های مختلف، کشور را با سرعت قابل 

توجهی به سمت پیشرفت و توسعه هدایت کند.

خاصیت برجام ایجاد فضای مناسب 
برای فعالیت و رونق است

رییس دولت یازدهم افزود: شما می بینید کمتر هفته ای است که 
کمپانی های مختلف، مراکز اقتصادی آسیا، اروپا، آفریقا و بخش هایی 

از آمریکا به ایران سفر نکنند و در فکر قراردادها نباشند.
روحانی خاطرنشان کرد: ما آینده ای به مراتب بهتر از امروز 
خواهیم داشت و همه باید دست در دست هم دهیم و ایرانی را 
بسازیم که رونق اقتصادی را به معنای واقعی شاهد باشیم، ایرانی را 
بسازیم که علم، دانش و فناوری روز به روز در حال پیشرفت باشد، 
رونق اقتصادی ما در حد قابل قبول باشد، رشد یک درصد، دو درصد 
و سه درصد برای ما غیر قابل قبول است؛ ما باید به رشد قابل قبول 
دست یابیم. وی ادامه داد: اولین امید، امید در شرایط پسابرجام، امید 
در شرایط پسا تحریم، استفاده از فضایی است که به وجود آمده، تمام 
خاصیت برجام ایجاد فضای مناسب برای امید، فعالیت و رونق است.

رئیس جمهوری تصریح کرد: اگر در پسابرجام، یأس را در جامعه 
منتشر کنیم، مردم را نسبت به آینده ناامید کنیم، هر روز داستان 
سرایی کنیم، هر روز مردم را بترسانیم، امروز از فوق حمله می کنند، 

فردا از یسار، پس فردا از یمین؛ از این حرف ها دست برداریم .

مراقب باشیم اما بی جهت مردم را نترسانیم 
و تصویرهای سیاه برای جامعه ترسیم نکنیم

روحانی ادامه داد: بله همیشه باید مواظب باشیم، همیشه باید 
مراقب باشیم اما به چه دلیل مردم را بی جهت می ترسانیم، به چه 

دلیل تصویرهای سیاه را بر ای جامعه ترسیم می کنیم؟
وی گفت:بی تردید امروز بعد از 26 ماه شرایط بهتر از قبل است 
، شرایط بین المللی ما بهتر است شرایط اجتماعی ما بهتر است، 
وحدت و انسجام ما بیشتر است، امید مردم به مشارکت بیشتر است و 
در شرایطی هستیم که مردم بیش از گذشته آماده حرکت اقتصادی 
هستند. رئیس جمهوری ادامه داد: به طور طبیعی هر ملت و کشوری 
که رقبا و دشمنانی دارند، خودش را آماده می کند، اما مداوم فضای 
جامعه را مسموم کردن، برای اینکه نگذاریم از فضای پسا برجام 

استفاده کنیم، باید از این فضای به وجود آمده بهره برداری کنیم.

از شرایط منطقه درس بیاموزید 
و میان مردم شکاف نیندازید

روحانی خاطرنشان کرد: ببینید منطقه ما چه شرایطی دارد، 
تروریسم در منطقه چه کار می کند، اختلافات در منطقه چه می 
کند، از عراقی که روزی باهم برادرانه زندگی می کردند و امروز به جان 
هم افتاده اند، درس بیاموزید، میان مردم شکاف نیندازیم، به این و آن 
تهمت نزنیم، ما همه ایرانی هستیم. ما همه به انقلاب و نظام علاقه 

داریم و ما همه ایران آباد را می خواهیم.
وی با تاکید بر حفظ انسجام و وحدت گفت: دوستی و برادری 
با انتقاد منافات ندارد، دوست باشید نقد بکنید، اما جامعه ما انقلابی 
بماند یعنی تهمت نباشد، یعنی دروغ نباشد، یعنی به صرف اتهام یک 
آقا یا یک دستگاهی قبل از دادگاه و محاکمه، آبروی مردم را نبریم. 
این خلاف قانون، اخلاق، قانون اساسی، خلاف اسلام و خلاف راه 
صحیفه سجادیه است که امروز به نام صاحب صحیفه سجادیه است.

همه باید افراد مورد نظرشان را 
در لیست انتخاب شونده ها ببینند

رئیس دولت تدبیر و امید خاطرنشان کرد: ما باید برای حرکت 
اقتصادی و حرکت سیاسی اسفند که انتخابات را داریم، همه را در 
جامعه امیدوار کنیم، همه پای صندوق آرا بیایند، همه بتوانند افراد 
مورد نظر خودشان را در لیست انتخاب شونده ها ببینند و همه بتوانند 

با روحیه در صف انتخاب کنندگان حضور پیدا کنند.
روحانی گفت: هر مقدار بتوانیم فضای امید را در زمینه اقتصاد، 
سیاست و فرهنگ بیشتر کنیم، می توانیم توسعه بیشتری را شامل 

حال جامعه کنیم.

کوتاه شدن مسیر گرفتن امتیاز نشریات
وی در بخش پایانی سخنان خود با اشاره به اقدامات دولت در 
زمینه مطبوعات اظهار داشت: این دولت در زمینه مطبوعات قدم 

هایی را برداشته و ان شاءالله قدم های دیگری را برخواهد داشت.
رئیس جمهوری با اشاره به اقدام دولت برای شفاف سازی یارانه 
ها اضافه کرد: دولت برای گرفتن امتیاز برای یک نشریه راه را بسیار 
بسیار کوتاه کرده و در آینده باید یارانه های نقدی مطبوعات به سمت 

توسعه چاپ و ساماندهی توزیع حرکت کند.
روحانی افزود:باید کاری کنیم تا همه در فضای رسانه بتوانند 
حضور پر نشاط و شادابی داشته باشند، از مطبوعاتمان اعتدال و 
عقلانیت برآید و نه خدای ناکرده افراط و خشونت و ما بتوانیم مسیری 
را طی کنیم که رسالت و مسئولیت ملی انقلابی ودینی همه ماست. 

»علی آقا« از تهران می آید یا قم؟
کرسی سبز ریاست پارلمان قریب به هشت سال است جایگاه روحانی زاده سیاستمداری 
است که اسفند سال ٨6 از شورای عالی امنیت ملی عزم بهارستان کرد. علی لاریجانی 
اسفند ماه ٨6 از قم، برای هشتمین دوره مجلس شورای اسلامی کاندیدا شد. سه ماه بعد در 
خرداد ٨7 در رقابت بر سر کرسی ریاست، لاریجانی حدادعادل را که سرلیست اصولگرایان 
تهران بود جا گذاشت و رئیس هشتمین دوره مجلس شورای اسلامی شد. لاریجانی تنها 
گزینه ریاست مجلس بوده که از شهری غیر از تهران به کرسی ریاست پارلمان رسیده است.

به گزارش پایگاه خبری »تیک«، لاریجانی در مجلس نهم هم رای اکثریت مجلسی 
را آورد که قریب به دو سوم ترکیب آن نسبت به مجلس قبل تغییر کرده بود، مجلسی 
که افرادی منتسب به جبهه پایداری که از سال 9٠ شکل گرفت در آن حضور موثری 
داشتند. به هر روی لاریجانی در دو مجلس اصولگرا البته با ترکیبی متفاوت توانست بر 
صندلی ریاست تکیه بزند. حالا 111 روز تا انتخابات دهمین مجلس شورای اسلامی زمان 
باقی است. 111 روزی که کنش ها و واکنش های سیاستمداران برخی گمانه زنی ها برای 
ترکیب مجلس آینده را تقویت و برخی پیش بینی ها را از دور خارج می کند. بسیاری از این 
گمانه زنی ها اما معطوف به حضور اصولگرایان مستقلی چون علی لاریجانی است. کسی 
که در دو سال گذشته محبوب حامیان دولت و مغضوب برخی گروه های اصولگرا بوده 
است.  با نگاهی به شرایط مجموعه اصولگرایی می توان انتظار داشت که این اردوگاه با 
چند فهرست متفاوت در انتخابات حضور پیدا خواهد کرد. نشست های مشترک موتلفه، 
پایداری و ایثارگران و گروه های نزدیک به آنها نشان می دهد ترکیبی از اصولگرایان سنتی و 
نو اصولگرایان به فهرست مشترک خواهند رسید؛ درحالی که اصولگرایان مستقلی همچون 
علی لاریجانی تمایلی به همراهی و ائتلاف با این طیف ندارند. همان طور که بارها اعضای 
فراکسیون رهروان ولایت در مجلس، فراکسیون نزدیک به لاریجانی هم بر این موضوع 
تاکید کرده اند. بنابراین با در نظر گرفتن اختلافات علنی در دو سال گذشته میان کنش های 
سیاسی لاریجانی و طیف نزدیک به او با گروه های اصولگرای منتقد دولت، لاریجانی 

سرلیست تمام اصولگرایان نخواهد بود و به احتمال زیاد حضوری مستقل دارد.
  قم یا تهران، مساله این است

شاید حضور مستقل لاریجانی را بتوان پیش بینی محتملی دانست اما این تنها مساله در 
مورد کاندیداتوری او نخواهد بود. سوال دیگر درباره لاریجانی این است که او برای نمایندگی 

مردم کدام شهر اعلام حضور می کند؟ قم یا تهران؟
اگر همانند دو دوره گذشته لاریجانی از قم اعلام کاندیداتوری کند رقیب اصلی او 
در این شهر سعید جلیلی خواهد بود. کسی که هم اکنون نماینده مقام معظم رهبری 
در شورای عالی امنیت ملی است و در دولت گذشته رئیس تیم مذاکره کننده ایران در 
مورد پرونده هسته ای ایران بوده و از نزدیکان محمود احمدی نژاد است. سعید جلیلی در 
انتخابات ریاست جمهوری سال 92 »گزینه اصلح« محمدتقی مصباح یزدی، پدر معنوی 
اعضای جبهه پایداری بود، کسی که حرفش برای پایداری ها به ویژه شاخه قم آنها حجت 
را تمام می کند. در چنین شرایطی تکلیف اصلاح طلبان مشخص خواهد بود. آنها در این 
رقابت از علی لاریجانی حمایت خواهند کرد. همان طور که حسین مرعشی سخنگوی حزب 
کارگزاران هم در گفت وگوی اخیرش با هفته نامه »صدا« اعلام کرده است که اگر لاریجانی 
از قم اعلام کاندیداتوری کند اصلاح طلبان به پاس حمایت او از دولت به ویژه در موضوع 
برجام از قم کاندیدایی نخواهند داشت. اما اگر لاریجانی این بار از تهران عزم بهارستان کند 
شرایط تغییر خواهد کرد و حالا سوال اینجاست که در این صورت حمایت اصلاح طلبان و 
حامیان دولت از لاریجانی چگونه خواهد بود. حمایت لاریجانی در دو سال گذشته باعث 
شده است که او بیشترین اصطکاک را با اصولگرایان تندرو به ویژه افراد منتسب به جبهه 
پایداری داشته باشد، در حالی که این افراد با فراکسیون اصولگرایان، فراکسیون نزدیک به 
حدادعادل قرابت فکری بیشتری دارند، همان طور که در روزهای بررسی برجام هم در 
مجلس این قرابت و همراهی مشهود بود. از سویی سرلیستی محمدرضا عارف از تهران هم 
برای اصلاح طلبان قطعیت دارد. در این شرایط اصلاح طلبان و گروه های حامی دولت بین دو 
انتخاب قرار خواهند گرفت. با توجه به اظهارات اخیر اصلاح طلبان تصمیم ائتلاف با لاریجانی 
و طیف همراه او تصمیمی محتمل نخواهد بود، چه آنکه در شورای عالی سیاستگذاری 
انتخابات اصلاح طلبان هم سرلیستی عارف قطعی اعلام شده است. بنابراین احتمال رفتن 
حامیان دولت و معتدلین به سمت حمایت از لاریجانی و حمایت اصلاح طلبان پیشرو از 
عارف قوت می گیرد. اما درنهایت به نظر می رسد این یک بازی برد-برد برای اصلاح طلبان 
باشد. شاید حضور عارف در مجلس و تکیه زدن بر کرسی ریاست وزن اصلاح طلبی پارلمان 
را بیشتر کند اما لاریجانی هم در دو سال گذشته نشان داده است که یک تنه کمک بزرگی 
برای همراهی مجلس با دولت است. در این صورت شرایط انتخابات 92 در انتخابات 94 
باز تکرار خواهد شد و گرچه یک اصلاح طلب بر کرسی ریاست تکیه نمی زند اما اصولگرایی 
مصلح هم می تواند در این شرایط و با توجه به محدودیت های پیش روی اصلاح طلبان گزینه 
مناسبی باشد. ضمن اینکه به زعم اصولگرایان لاریجانی با وجود همراهی با دولت و انتساب 
صفاتی چون ساکت فتنه همچنان برای آنها »خودی« محسوب می شود و قطعا فشارهای 

سیاسی بر او کمتر از یک اصلاح طلب معتدل خواهد بود.

محسنی اژه ای اعلام کرد

نیازی نیست بگوییم »ب.ز«
سخنگوی دستگاه قضایی از افزایش شکایت ها از سوی دستگاه های مختلف کشور از 

رسانه ها خبر داد.
حجت الاسلام و المسلمین غلامحسین محسنی اژه ای در هشتاد و هفتمین نشست 
خبری خود با اهالی رسانه از دستگیری سارقین مسلح در مشهد و خوزستان خبر داد 
و گفت: سرقت مسلحانه ای در مشهد و خوزستان صورت گرفته بود که با کمترین زمان 
ممکن عوامل آن دستگیر شدند و توصیه شده که به این پرونده هر چه سریع تر رسیدگی 

شود و در صورت اثبات جرایم این افراد به مجازاتی که مستحق آن هستند برسند.
محسنی اژه ای تصریح کرد: افرادی که بر اساس گزارش سیستم اطلاعاتی کشور علیه 
امنیت ملی اقداماتی انجام داده اند شناسایی و بازداشت شده اند و پرونده آن ها در مرحله 
مقدماتی است. از بیان جزئیات بیشتر در این راستا معذورم. وی تصریح کرد: در طول شش 
ماه اول سال 94، 2۵1 نفر از اولیای دمی که حق قصاص داشتند و حکم بر قصاص قاتل 
صادر شده بود از حق خود صرف نظر کردند و قصاص دیگر صورت نمی گیرد، البته این غیر 
از مواردی است که در دادسرا اولیای دم رضایت دادند. همانطور که بارها گفته ایم قصاص، 
حق شخصی است. محسنی اژه ای تصریح کرد: خبری مبنی بر دستگیری چند نفر از 
سرشبکه های غیراخلاقی در قزوین منتشر شد که باید بگویم این خبر صحت ندارد و طی 

صحبتی که با دادستان قزوین داشتم این موضوع را تکذیب می کند.
وی ادامه داد: در حال پرس و جو از فردی هستیم که چنین خبری را منتشر کرده و 

می خواهیم بدانیم که اصلا خبر را از کجا آورده است.
پرونده بقایی همچنان در مرحله تحقیقات مقدماتی است

محسنی اژه ای در پاسخ به سئوالی مبنی بر اینکه با گذشت چند ماه از بازداشت بقایی، 
اطرافیان وی اعلام کردند که بازداشت وی غیرقانونی است. در مورد این پرونده توضیحات 
لازم را ارائه دهید، گفت: این پرونده در مرحله تحقیقات مقدماتی است و وی بازداشت 

موقت است؛ البته پرونده وی هنوز منجر به کیفرخواست نشده است.
وی ادامه داد: قوه قضائیه در صورتی که متوجه شود اتهامی متوجه افراد است بر اساس 
اسناد طرف تحت تعقیب قرار می گیرد و اگر ضرورت داشت که افراد بازداشت موقت شوند 
کار انجام می شود، اما اگر ضرورتی نبود،  قرار دیگری صادر می شود. تشخیص این امر بر 
عهده قاضی رسیدگی کننده است. محسنی اژه ای تصریح کرد: اگر قراری که صادر شد به 
اطلاع متهم رسید و وی اعتراض داشت، اعتراض وی در دادگاه رسیدگی می شود و اگر 
دادگاه آن را پذیرفت و گفت که الزام به قرار بازداشت نیست، دادسرا موظف است که قرار 
بازداشت را به قرار خفیف تری تبدیل کند، اما اگر دادگاه تشخیص داد که قرار بازداشت 
درست است، اعتراض متهم را رد می کند. وی درباره پرونده مذکور و اظهارنظر افراد دیگر 
در مورد این پرونده گفت: اگر افراد دیگری که در پرونده نیستند نسبت به آن اظهارنظری 

داشته باشند، بدیهی است که نظرشان صحیح نیست.
نیازی نیست بگوییم »ب.ز«

محسنی اژه ای در پاسخ به سئوال خبرنگاری مبنی بر اینکه وکیل میلیاردر نفتی مدعی 
شده بخشی از بدهی موکلش پرداخت شده، آیا این موضوع صحت دارد، گفت: در مورد 
پرونده بابک زنجانی تا حدودی که دادگاه در این مورد مجاز است من اسم او را می برم. باید 
بگویم که دادگاه هایی که علنی برگزار می شود در گذشته به این صورت نبود که رسانه ها 
اجازه انتشار داشته باشند، اما در قانون جدید تبصره ای پیش بینی شد و اگر چنانچه ضرورت 
ایجاب کرد و دادستان کل کشور تشخیص داد و از رئیس قوه قضائیه درخواست کرد و 
رئیس دستگاه قضایی اجازه داد، می توانیم در حدودی مسائل را منتشر کنیم؛ لذا در این 
مورد چون اجازه داده شده نیازی نیست که بگوییم »ب.ز«. وی ادامه داد: پرونده مذکور 

در حال رسیدگی است و پنج جلسه دادگاه آن برگزار شد که جلسه بعدی امروز است.
محسنی اژه ای با تاکید بر اینکه تا این لحظه هنوز پولی واریز نشده است،  گفت: هم به 
متهم و به متهمان دیگر توصیه می کنم که در زمان دفاع از خود به دیگران توهین نکنند؛ 

چرا که این کار باعث می شود پرونده دیگری برای آنها در حین دفاع باز شود.
وی افزود: کسانی که مسائل مربوط به این موضوعات را در همان حدود منتشر می کنند، 
مواظب باشند زیرا  آنها گاهی می گردند و یک حاشیه پیدا می کنند و به آن می پردازند و 
باعث می شود که گاهی خود حاشیه همراه با حاشیه شود که باز مشکل ایجاد می کند؛ لذا 
هم از ناحیه متهم، دادستان، دادگاه و هم از ناحیه رسانه ها همه باید سعی کنیم که با رعایت 

حق و انصاف مطالب را بازگو کنیم. در این صورت مردم بیشتر آن را می پسندند.
وی در بخش دیگری از سخنان خود گفت: رسانه ها می توانند در تعالی کشور و افزایش 
آگاهی مردم نقش مفیدی داشته باشند، اما به این شرط که رسالت خود را درست ایفا کنند 
و در چارچوب قوانین و مقررات عمل نمایند.  وی با بیان اینکه نقد سازنده می تواند بسیار 
موثر باشد گفت: اگر از طریق رسانه تحقیر، توهین، افترا و نشر اکاذیب صورت گیرد، علاوه بر 
لطمه به اعتماد مردم باعث ضربه زدن به دستگاه قضایی خواهد شد. سخنگوی دستگاه قضا 
با بیان اینکه شاهد افزایش شکایت دستگاه ها، نهادها و افراد حقیقی و حقوقی از رسانه های 
مختلف هستیم، خاطرنشان کرد: در واقع شاهد افزایش شکایت علیه خبرگزاری ها، 
مطبوعات و سایت ها بوده ایم؛ لذا توصیه ما همیشه این است که رسانه ها اگر در چارچوب 

قوانین عمل کنند به نفع کشور است و امیدواریم که کمتر شاهد شکایت ها باشیم.

نکته

ویژه

نهایتا دادگاه  انتظامی قضات، دادگاه کیفری استان و  دادگاه 
کارکنان دولت، مقصدهایی هستند که مسیرهای پنج ساله دادستان 
سابق به آنها ختم شده یا می شود. سعید مرتضوی که همچنان باید 
راهروهای دادگاه های مختلف را برای به سرانجام رسانیدن پرونده های 
خود طی کند همواره با یک عنوان مواجه بود. »عامل اصلی به تاخیر 
انداختن بررسی دادگاه ها« این بار در حالی به سمت دادگاه دیگری 
در حرکت است که هنوز دو پرونده در دیوان عالی کشور در دست 
بررسی دارد. حکم دادگاه بدوی رسیدگی به اتهامات سعید مرتضوی 
در پرونده سازمان تامین اجتماعی و کهریزک که در اواخر مرداد 
ماه اعلام شد، دادستان سابق را از اتهام معاونت در قتل، در پرونده 
کهریزک تبرئه و در پرونده سازمان تامین اجتماعی نیز به رد وجوه 
دریافتی و یک سال حبس محکوم کرده است که البته شش ماه از 
آن تعلیقی و شش ماه دیگر آن اجرا می شود. همچنین طبق این 
حکم میزان مالی که مرتضوی به رد آن محکوم شده است، مبلغ 
برای هر ماه حدود هفت میلیون و 9٠٠ هزار تومان است که فقط 
نسبت به شش ماه پایانی که مرتضوی سرپرست بودند، صادر شده 
است. پرونده کهریزک و تامین اجتماعی پس از صدور حکم اولیه خود 
در دادگاه کیفری استان، منتظر شکایت هر سه طرف دعوا ماند تا 
راهی دیوان عالی کشور شوند. اما همین مسیری که برای آن تنها 2٠ 
روز تعیین وقت شده بود، با اتلاف وقت متهم اصلی به دو ماه رسید. 
سعید مرتضوی در آخرین روزها از تابستان امسال یعنی درست پس 
از یک ماه از اعلام حکم به دادگاه رفت تا با رویت دادنامه، 2٠ روز 
دیگر را بر روزشمار فرصت اعتراض خود اضافه کند. نهایتا او در 1٨ 
مهر با ثبت اعتراض خود به تمام تاخیرهای خود پایان داد. اما با تاخیر 
مرتضوی، باز هم فرصت های بررسی به تاخیر افتاد. با گذشت یک 
ماه از ارسال اعتراضات به دیوان عالی کشور، سرنوشت آن را از وکیل 
یکی از قربانیان کهریزک جویا شده ایم. میرمجید طاهری گرچه اشاره 
کوچکی به اعتراض دیرهنگام مرتضوی به رای صادره دارد اما، زمان 
معمولی برای بررسی در دیوان عالی کشور را طولانی مدت می داند. 
وکیل روح الامینی هرچند خبرهای جدیدی از پرونده کهریزک ندارد 
اما، با بازخوانی روند رسیدگی به پرونده کهریزک در دادگاه انتظامی، 

حکم انفصال دایمی مرتضوی را حکم کمی نمی داند.

  دقیقا یک ماه از آخرین فرصت اعتراض به رای صادره 
در پرونده کهریزک می گذرد، از نظر قانونی چقدر زمان برای 
رسیدگی در دیوان عالی کشور نیاز است؟ آیا در این مدت 

پیگیری هایی هم داشته اید؟
وقتی اعتراضی صورت می گیرد، قطعا برای طی مراحل قانونی 
در دیوان عالی کشور و بازگشت به شعبه و رسیدگی مجدد، زمان 
زیادی لازم است. البته طبق آخرین پیگیری هایی هم که داشته ایم 
چون سعید مرتضوی لایحه اعتراض را خیلی دیر به دادگاه ارسال 
کرد و دادگاه هم باید منتظر می ماند که جدای از لایحه ما لوایح دو 
طرف مقابل، یعنی تامین اجتماعی و مرتضوی به عنوان متهم پرونده 
را هم بگیرد تا یکجا برای بررسی به دیوان ارسال کند این زمان به 
مراتب طولانی تر می شود. در این مدت یک ماهه از آخرین فردی که 

اعتراض خود را به ثبت رسانید بعید به نظر می رسد که پرونده به این 
زودی  به شعبه برسد.

  با توجه به حکمی که در رسیدگی های اولیه صادر شده 
و البته مورد رضایت شما هم نبوده است، روند رسیدگی را 

چگونه ارزیابی می کنید؟
در واقع در آنچه در قسمت اول پرونده در دادسرای انتظامی برقرار 
بود ما خیلی تلاش کردیم و در نتیجه این تلاش ها بود که عده ای هم 
محکوم شده بودند. با تمام این پروسه ها و تلاش هایی که انجام گرفته، 
حکمی که برای آن بخش از پرونده که منجر به انفصال دایم مرتضوی 
شد، حکم کمی نبود. هرچند از نظر ما بهتر بود که به شکایت های 
علیه مرتضوی به طور جداگانه رسیدگی می شد و کار به ادغام پرونده ها 

نمی کشید، که البته این بنا به نظر قاضی است. چون وقتی پرونده ها 
با یکدیگر ادغام می شوند قاضی برای صدور حکم تمام جهات موضوع 

را در نظر می گیرد.

با تمام این تلاش ها فکر می کنید که دیوان عالی کشور، 
آنچه را انتظار دارید که همان نقض حکم صادره دادگاه کیفری 

است، صادر می کند؟
چون از ابتدا گفتیم که در این پرونده تلاش می کنیم تا آخرین 
مرحله، پیگیری های حقوقی را انجام دهیم، تا اینجا پیش آمده ایم. 
هرچند نمی توانیم بگوییم که حکم قابل پیش بینی نیست. اما اگر 
به گذشته نگاه کنیم حکم انفصال و تعلیق مرتضوی حکم بسیار 
موثر و مهمی بود. اکنون هم ما تمام تلاش خود را کرده ایم و باز 
هم تلاش می کنیم و البته تاکید داریم که نظر دستگاه قضایی قابل 

تمکین است.

  پیگیری های شما تا کجا ادامه خواهد داشت؟ آیا با تایید 
حکم از سوی دیوان عالی کشور باز هم به اعتراض خود ادامه 

خواهید داد؟
در پرونده قبلی سه اتهام متوجه سعید مرتضوی بود. در دادگاهی 
که به ریاست قاضی مدیر خراسانی برگزار می شد دو مورد از این 
اتهامات بین مرتضوی و همکاران وی به صورت مشترک وجود داشت 
که مرتضوی در این پرونده  با حکم دادگاه انتظامی قضات در یکم 
شهریور 13٨9 در کنار دو مقام قضایی دیگر از سمت خود تعلیق 
و مصونیت قضایی او لغو و به پرداخت جریمه 2٠٠ هزارتومانی نیز 

محکوم شد.
 اما از این پرونده ها، موضوع شکایت روح الامینی از دادستان سابق 
تهران را جدا شده بودند که اکنون در حال رسیدگی است. در این 
قسمت از پرونده که ما پیگیر بوده ایم، مشخص نیست رای دیوان چه 
خواهد بود. اما نظر قضایی هرآنچه باشد، باید پیگیری ها را ادامه دهیم. 
ما تا آخرین مراحل رسیدگی تا حکم قطعی شود، از تلاش های قانونی 
خود دریغ نخواهیم کرد تا زمانی که مانع قانونی برای ادامه اعتراضات 

ما وجود نداشته باشد، ادامه خواهیم داد.

گفت وگو با وکیل یکی از قربانیان کهریزک؛

سرنوشت پرونده های مرتضوی همچنان مبهم است

 در مراسم گشایش نمایشگاه مطبوعات و خبرگزاری ها

روحانی: ایجاد یاس بزرگترین عمل ضد انقلابی است
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هیچ برگى نمى لرزد و مؤمنى درد نمى كشد

 جز به خاطر گناه او، و آنچه خدا از آن در مى گذرد، 

بیشتر است.

دوشنبه - هجدهم آبان ماه 1394 - سال هجدهم - شماره  3862 روزنامه

توسط  بارها گفتیم که دیرکردی که 
بانک ها از مردم اخذ می شود، ربا و حرام 
است اما متأسفانه مسئولان به این امر توجه 

نکرده اند."
این ها گوشه ای از سخنان آیت الله نوری 
همدانی در دیدار رئیس سازمان اوقاف و امور 
خیریه کل کشور با ایشان است که فرمودند 
جریمه  اخذ  مورد  در  ایشان  هم  قبلًا  و 
معوقات بانکی یا دیرکرد توسط بانک های 

کشور تذکراتی داده بودند.
ایشان پیش تر هم در این مورد گفته 
بودند: "دیرکرد در بانک ها حرام است و نوعی 
رباخواری محسوب می شود، مگر اینکه از 
ابتدا شرط شود که اگر درزمانی معین اقساط 
پرداخت نشد این میزان جریمه می شوید، نه 
اینکه بابت هر ساعت یا روز تأخیر جریمه در 

نظر گرفته شود."
این دغدغه آیت الله نوری همدانی بارها 
توسط دیگر مراجع عظام تقلید هم تذکر 
داده شده بود به نحوی که آیت الله مکارم 
شیرازی نیز دراین باره می گوید: " در رابطه با 
مسئله اخذ جریمه های دیرکرد اقساط بارها 
و بارها تذکر داده شده ولی نمی دانیم چرا آن 

را به صورت ریشه ای حل نمی کنند."
جریمه  می افزاید:  همچنین  ایشان 
دیرکرد برای کسی است که توانایی پرداخت 
اقساط را دارد اما نمی خواهد بدهد، نه برای 
کسی که توانایی مالی ندارد و بانک ها باید 

ملاحظه افرادی که بضاعت مالی شان کاسته 
شده است، داشته باشند.

آیت الله جوادی آملی نیز در مورد اخذ 
دیرکرد بیان دارد: تأخیر دیرکرد حرام است 
و حقوقی که از این طریق پرداخت می شود 
نیز حرام است. بانک ها این پول را از مردم 
عنوان  به  خود  کارمندان  به  و  می گیرند 

حقوق می دهند.
آیت الله سبحانی یکی دیگر از مراجع نیز 
دراین باره می گوید: اخذ جریمه دیرکرد حرام 
است و مسئولان نظام بانکی فکری کنند تا 

این نوع مشکلات کم شود.
آیت الله علوی گرگانی نیز علاوه بر انتقاد 
نسبت به اجرایی شدن برخی برنامه ها در 
بانک ها، آن را مطلوب ندانسته و ابراز داشت:" 

برنامه ای مانند اخذ دیرکرد مردم و جامعه را 
فلج کرده است."

به گزارش قم فردا، در  استفتائی که 
مورد  این  در  هم  سیستانی  آیت الله  از 
گرفته شده است ایشان اخذ این دیرکرد را 

حرام و مانند اخذ ربا دانسته اند.
بارها مراجع عظام و علما در دیدارهای 
خود با متولیان بانکداری و اقتصادی ایران 
دغدغه خود را در این رابطه بیان داشته اند 
مورد  در  شنوایی  گوش  متأسفانه  ولی 
به نوعی  انگار  دین  بزرگان  اشکالات  این 
وجود ندارد و همانند این تکه کلامی که 
بانک ها  که  است  شده  باب  سال هاست 
آن ها  حریف  هیچ کس  و  خودمختارند 
نمی شود به نحوی تداعی کننده همین نکته 

است.
این دغدغه حتی در دیدار با ولی الله 
سیف رییس بانک مرکزی هم بیان شد 
و سیف در همین دیدارها می گوید: در 
مورد  پرداخت به موقع تسهیلات که بر 
اساس ضوابط تصویب شده شورای نگهبان 
است وجه التزام داریم. وجه التزام در مورد 
مشتریانی است که توانایی پرداخت اقساط 
را دارند، اما عامدانه پرداخت نمی کنند اما 
افراد نیازمندی نیز مشاهده می کنیم که 
برای اقساط دچار مشکل پرداخت هستند 
و به همین دلیل جریمه دیرکرد نیز به 
آن ها تعلق می گیرد و ما در این زمینه نیاز 
به بازنگری داریم و امیدوارم بتوانیم این 

دو بخش افراد را تفکیک کنیم.
با نگاهی به انتقادهای وارده از طرف علما 
و مراجع درمی یابیم، بانکداری ما در شرایطی 
برچسب بانکداری اسلامی را بر دوش خود 
دارد، که به نظر در خیلی موارد نتوانسته 

مطابق با معیارهای اسلامی عمل کند!
در پایان به نظر می رسد عزم جدی در به 
کرسی نشاندن دغدغه مراجع در مورد اخذ 
دیرکرد تسهیلات در بین بانک های عامل 
وجود ندارد و یکه تازی بانک ها در این زمینه 
بر همان خودمختاری این قطب این روزهای 
اقتصاد کشور صحه می گذارد و امید پایان 
دغدغه مراجع توسط بانک ها مانند رؤیایی 

بیش تر به نظر نمی رسد.

در حاشیه انتقادهای مراجع از عملکرد بانک ها 

بانک ها چه زمانی صدای مراجع را خواهند شنید؟
اخبار

مدیرکل حمل و نقل و پایانه های استان قم:

به اتوبوس های بدون وسایل ایمنی 
اجازه حرکت داده نمی شود

مدیرکل حمل و نقل و پایانه های استان قم از فعالیت 19 دوربین نظارتی 
در جاده های قم خبر داد گفت : به اتوبوس های که وسایل ایمنی نداشته باشند 

اجازه حرکت داده نمی شود.
ابوالفضل جمالی با بیان اینکه چهار دوربین در اتوبان قم - تهران فعال 
است که تخلفات رانندگی را ثبت می کنند، گفت: طی 2 ماه آینده در اتوبان 
قم - تهران در هر 2٠ کیلومتر یک دوربین ثبت تخلف نصب خواهد شد که 

سرعت لحظه ای را ثبت می کند.
وی با اشاره به اینکه 19 دوربین نظارتی در جاده های استان قم فعال است 
و 2 دوربین نیز در آینده نصب می شود،   گفت: 1۵ دوربین کنترل سرعت ثابت 
در جاده ها فعال است و هشت دوربین نیز در آینده نزدیک نصب می شود و 
6 دوربین پلاک خوان نیز فعال است و چهار دوربین دیگر نیز نصب می شود.

نصب70 ترددشمار در جاده های استان قم 
مدیرکل حمل و نقل و پایانه های استان قم ادامه داد: یک دوربین راهنمای 
ترافیکی در سلفچگان نصب شده و دیگری نیز در عوارضی قم - تهران نصب 
می شود که رانندگان می توانند با استفاده از تابلو وضعیت ترافیکی جاده ها را 

بررسی کنند.
وی همچنین اظهار داشت: 7٠ ترددشمار در جاده های استان قم نصب 

شده که تعداد خودروهایی که از جاده ها تردد می کنند را شمارش می کند.
جمالی عنوان کرد: این اداره کل  بر ناوگان حمل و نقل عمومی مانند 
معاینه فنی خودروها نظارت می  کند و چنانچه اتوبوس ها وسایل ایمنی نداشته 

باشند اجازه حرکت داده نمی شود.

طی 72 ساعت گذشته؛

11 حریق در قم به وقوع پیوست
مدیر عامل سازمان آتش نشانی شهرداری قم از وقوع 11 حریق طی 72 

ساعت گذشته در قم خبر داد. 
عباس جعفری اظهار داشت: 46 عملیات آتش نشانی طی 72 ساعت 
گذشته در قم انجام شد که این عملیات ها شامل 27 ایمن سازی، 11 حریق 

و 9 نجات می شود.
وی گفت: ایمن سازی های انجام گرفته شامل هشت مورد بازگشایی درب 
خودرو و منزل، هفت مورد قطع آژیر، سه مورد نشت سوخت، سه مورد آب 
افتادگی، 2 مورد واژگونی خودرو، صید مار، بریدن قفل فرمان و صید زنبور 
می شود. مدیر عامل سازمان آتش نشانی شهرداری قم عنوان کرد:  حریق های 
بوقوع پیوسته شامل 2 حریق منزل، سه حریق درخت، یک حریق مغازه، 
حریق خودرو، حریق کود حیوانی، 2 مورد حریق ضایعات و حریق کارگاه 
انجام شده شامل چهار مورد  نجات های  بیان کرد:  نجاری می شود. وی 
محبوس شدن کودک در منزل، سه مورد انگشتر بری و 2 مورد گیر کردن 

در آسانسور می شود. 
جعفری در ادامه سخنان خود از شهروندان خواست: شهروندان تمامی 
نکات ایمنی در خصوص نصب بخاری های گازی را رعایت کنند تا حوادث 
کمتری رخ دهد. وی ادامه داد: شهروندان بخاری ها را قبل از نصب تمیز کرده، 
جای نصب بخاری را محکم کنند، از شیلنگ گاز مخصوص و به طول کمتر 
از یک و نیم متر استفاده کنند، همچنین برای بستن آن حتما از بست های 

مخصوص استفاده کنند.
مدیر عامل سازمان آتش نشانی شهرداری قم اضافه کرد: باید مسیر دودکش 
را قبل از نصب بازدید کرد تا مسیر خروج دود باز باشد و از دودکش های فلزی 

استفاده شود تا محکم نصب شوند.

در شش ماه نخست امسال صورت گرفت: 

برقراری 4600 تماس 
با اورژانس اجتماعی قم

مدیرکل بهزیستی  استان قم گفت: تمام هم استانی های عزیز در شهرها 
وروستا های استان می توانند از طریق تلفن های ثابت و همچنین تلفن های 
همراه بدون استفاده از  کد شهری با خط 123بصورت رایگان تماس حاصل 

نمایند. 
دکتررضاسلیقه درجمع پرسنل اورژانس اجتماعی قم که  به مناسبت 
هفتمین سال راه اندازی خط تلفن 123 اظهارداشت : اهداف اختصاصی 
اورژانس اجتماعی را کنترل و کاهش بحرانهای فردی،خانوادگی و اجتماعی، در 
دسترس قراردادن خدمات تخصصی به گروههای هدف برنامه ارتقاء توانمندی 
های افراد در معرض آسیب و آسیب دیده اجتماعی جهت مقابله با آسیب 
های اجتماعی در شرایط بحرانی، جایگزینی مداخله های روانی اجتماعی حین 
مداخله های قضایی- انتظامی، کمک به قضازدایی و پیشگیری از وقوع جرم 
می باشد.  سلیقه در ادامه افزود: گروههای هدف افراد مشمول دریافت خدمات 
عبارتند از. زوجین متقاضی طلاق و افراد دارای اختلاف خانوادگی حاد، زنان 
و دختران در معرض آسیب اجتماعی یا آسیب دیده اجتماعی ، افرادی که 
قصد خودکشی دارند یا اقدام به خودکشی کرده اند، کودکان خیابانی،همسران 
آزار دیده ، کودکان آزار دیده ، سالمندان آزار دیده، مبتلایان به اختلال هویت 
جنسی، دختران و پسران فراری از منزل ، سایر افرادی که در شرایط بحرانی 
قرار دارند. مدیرکل بهزیستی افزود، افراد می توانند به صورت خود معرف و یا 
با معرفی توسط پایگا های خدمات اجتماعی و خط اورژانس اجتماعی و یا با 
معرفی از طریق از مراجع قضایی ، انتظامی، سازمانها و نهادهای ذیربط و ... به 
مرکز مراجعه نموده و از خدمات این مرکز به صورت رایگان و شبانه روزی و به 

صورت سرپایی و نگهداری موقت  ارایه می گردد بهره مند گردند. 
سلیقه در ادامه تصریح کرد: در این مرکز پس از پذیرش ارزیابی های 
تخصصی اجتماعی ، روانشناختی ، بهداشتی و درمانی ، حقوقی تیم تشخیص 
مرکز ) متشکل از مسوول مرکز ، مددکار اجتماعی ، روانشناس( با توجه به 
ارزیابی های صورت گرفته و متناسب با نوع مشکل مراجع ، تصمیم گیری 
نموده و سپس  نسبت به ارایه خدمات تخصصی به افراد اقدام می گردد .  
خدمات تخصصی مرکز اورژانس اجتماعی  شامل خدمات مددکاری اجتماعی 
، خدمات روانشناسی ، خدمات بهداشتی و درمانی ، خدمات حقوقی و خدمات 

آموزشی و تربیتی می باشد.
مدیرکل بهزیستی همچنین بیان داشت: زنان و دختران در معرض آسیب 
و آسیب دیده اجتماعی  می توانند به مدت 3 تا حداکثر 2٠ روز از خدمات 
نگهداری موقت استفاده نمایند. این مدت با تایید تیم تخصصی مرکز برای یک 

دوره دیگر قابل تمدید است.
رضاسلیقه در پایان گفت،در شش ماه اول سال 94تعداد46۵2تماس باخط 
تلفن123صورت گرفته است که ازاین تعداد17٠٠ تماس مرتبط بوده است 
که اقدامات مشاوره ای و مداخله ای هاص صورت پذیرفته است،همچنین در 
طی این مدت تعداد121مداخله حضوری توسط تیم سیار اورژانس اجتماعی 

در نقاط مختلف شهر انجام شده است.

ریختن بخشی از سقف برج آزادی
گفته می شود: برج آزادی در بارش های چند روز پیش، باز هم دچار ریزش سقف شد. این خسارات 
به برج آزادی که از چند سال گذشته آغاز شده تا به امسال ادامه دارد و این در حالی است که هنوز در آغاز 
 ـآن هم در سالی که به گزارش  فصل بارش ها قرار داریم و هیچ تضمینی نیست که با ادامه بارندگی ها 
 ـچه اتفاقات ناخوشایند دیگری برای نماد شهر تهران  سازمان هواشناسی، سال سرد و پربارشی خواهد بود 
بیفتد.ریزش بخشی از سقف کاذب برج آزادی در اثر بارندگی های چند روز اخیر تهران، موجب شده تا 
کارکنان این برج احساس ناامنی در فضای کاری خود کنند. آن ها از تخریب بخشی از سقف این مجموعه 
و نشست آب باران به داخل مجموعه خبر دادند و گفتند، اگر قرار باشد، به وضعیت این برج رسیدگی نشود، 

احساس امنیت نمی کنیم، زیرا هر لحظه امکان ریزش سقف روی سرمان وجود دارد.

عذرخواهی تهیه کننده »فیتیله« از مردم
گفته می شود: در پی پخش نمایشی در برنامه »فتیله« در روز جمعه - 1۵ آبان ماه - از شبکه دو 
سیما که باعث رنجش خاطر هموطنان آذری شد، علیرضا آقایی - تهیه کننده این برنامه - در صفحه 
اینستاگرم خود سخنانی را خطاب به مردم با هدف عذرخواهی منتشر کرد. وی افزود: اصالت بازیگران 
اصلی این برنامه از اقوام اصیل ایران همچون آذری، گیلک و لر بوده و هیچ گاه به خاستگاهی که از آن 
برآمده اند توهین نمی کنند. در ادامه این توضیحات آمده است: مفهوم نمایش مورد اشاره در زمینه آموزش 
استفاده مسواک بوده و مانند نمایش های دیگر ترکیبی فانتزی از گویش و لهجه های مختلف در فضای 
نمایش استفاده شده است و این به معنای جسارت به قوم و یا لهجه خاصی نمی باشد. روابط عمومی کل 
سازمان صداوسیما امروز - یکشنبه - در اطلاعیه ای توقف پخش برنامه تلویزیونی »فیتیله« و برخورد با 

عوامل متخلف آن را اعلام کرد.

شورای نگهبان به دنبال کاهش رد صلاحیت ها
گفته می شود: محمدقاسم طهرانی رئیس هیات نظارت بر انتخابات استان تهران با بیان اینکه شورای 
نگهبان در امر انتخابات به دنبال کاهش رد و احرار نکردن صلاحیت نامزدهای انتخاباتی است گفت: هیات 

های اجرایی یابد شرایطی را فراهم کنند تا احراز صلاحیت نامزدها برای شورای نگهبان ثابت شود.

تعداد پورشه هایی که در نیمه اول سال وارد شد
گفته می شود: بر اساس گزارش گمرک یک میلیون و 4٨9 هزار و 23۵ دلار پورشه به کشور وارد 
شده است. به گزارش صدای اقتصاد، براساس گزارش گمرک در نیمه اول سال 94، 2۵ دستگاه خودرو 
پورشه ماکان به کشور وارد شده است. بیشترین تعداد پورشه های وارداتی در مرداد ماه اتفاق افتاده است. 
براساس این گزارش، در این مدت، یک میلیون و 4٨9 هزار و 23۵ دلار پورشه به کشور وارد شده است. 
این مدل پورشه ها 2٠٠٠ سی سی هستند. به این ترتیب، در لیست خودورهای لوکس دولت که واردات 
آنها ممنوع است، قرار ندارند. این خودروهای لوکس از نگاه دولت باید بالای 2۵٠٠ سی سی باشند. طبق 
آنچه که گمرک منتشر کرده است، تمام پورشه های وارداتی از کشور امارات بوده است. گفتنی است این 
پورشه ها بنا به دلیل ممنوعیت واردات خودرو با حجم موتور بیش از 2۵٠٠ سی سی همگی مدل هایی 

هستند که با حجم موتوری کمتر از این میزان وارد شده اند. 

صدور ویزای اربعین در ۱۵ نقطه کشور
گفته می شود: مدیرکل حج و زیارت خوزستان گفت: کشور عراق موافقت کرده علاوه بر چهار 
شهرستان تهران، مشهد، اهواز و کرمانشاه 11 نقطه دیگر هم ویزای اربعین صادر کند. ناصر حویزاوی در 
گفت وگو با مهر اظهار کرد: تمام امکانات مورد نیاز عبور و مرور زائران اربعین حسینی برای حضور در این 
مراسم بزرگ از مرزهای خو ستان آماده است. وی از آغاز خدمات رسانی مواکب در خرمشهر از یکم ماه 
صفر خبر داد و گفت: در خرمشهر از اول ماه صفر مواکب مستقر هستند و خدمات ارائه خواهند کرد. 
مدیرکل حج و زیارت خوزستان با بیان اینکه مرز چذابه نیز در حال آماده شدن است، افزود: به طور کلی 

هر دو مرز خوزستان یعنی چذابه و شلمچه در اوایل صفر مهیای استقبال از زائران خواهند بود.

رقم واردات کالا از انگلستان در دولت احمدی نژاد
گفته می شود: دولت محمود احمد ی نژاد که همواره خواهان پایان رابطه با دولت های غربی بود 
براساس آمار بالغ بر 93,372,٨23,٠٠٠,٠٠٠ ریال )9 میلیارد و 39٠ میلیون دلار( کالا از کشور انگلستان 
به ایران وارد کرد.  در یک ماه گذشته برخی رسانه ها در قالب پروژه »مقابله با نفوذ«، واردات کالا از برخی 
کشورهای غربی را بخشی از پروژه نفوذ در شرایط پساتحریم، عنوان می کنند. این رسانه ها در حالی نسبت 
به واردات از برخی کشورها هشدار می دهند که گویا واردات کالا از این کشورها  برای اولین بار در دولت 
حسن روحانی، صورت می گیرد. آمار واردات جمهوری اسلامی ایران از کشور انگلستان در دولت محمود 

احمدی نژاد، گویای عملکرد دولت مورد حمایت ایشان، در این خصوص است.

 منشأ بوی بد در حوالی فرودگاه امام چیست؟ 
گفته می شود: بوی بد مسیر و اطراف فرودگاه امام خمینی)ره( مربوط به دیروز و امروز نیست؛ 
بااین حال تاکنون اقدام خاصی برای رفع این بوی بد و مشمئزکننده در اطراف فرودگاه که اصلی ترین 
محل ورود و خروج گردشگران و سرمایه گذاران خارجی به کشور است، انجام نشده.در همین راستا، 
مدیرکل محیط زیست استان تهران در گفت وگویی با »شرق« می گوید شش ماه است دنبال منشأ بوی بد 
می گردند و هنوز موفق به یافتن آن نشده اند. محمدهادی حیدرزاده، مدیرکل محیط زیست استان تهران 
می گوید: هنوز منشأ بوی بد مسیر و اطراف فرودگاه امام خمینی )ره( نامعلوم است. پیش تر گفته شده 
بود منشأ این بو گاوداری های فعال در این محدوده هستند. ما از این گاوداری ها بازدید کردیم و حتی 
فعالیت چند گاوداری را متوقف کردیم اما بوی بد هنوز ادامه داشت. بعد گفتند ممکن است منشأ این 
بوی بد رودخانه ای باشد که اتفاقا فاضلاب مراکز صنعتی این منطقه به آن سرازیر می شود. به همین دلیل 
پس از بررسی به صنایعی برخوردیم که صنایع آلوده و شیمیایی خود را به این رودخانه سرازیر می کردند. 
متأسفانه پس از پلمپ شدن این مجموعه های صنعتی متخلف باز هم این بوی بد ادامه داشت. حیدرزاده 
تصریح می کند: احتمالا این بوی بد تلفیقی از چند منشأ با هم است که اتفاقا ماندگاری بالایی هم دارد. 
پیگیری های ما بیش از شش ماه است که ادامه دارد و در این مدت به دنبال منشأ این بوی بد هستیم اما 

هنوز نتوانسته ایم آن را پیدا کنیم.

امروز؛ ششمین جلسه دادگاه متهمان نفتی
گفته می شود: وکیل مدافع بابک زنجانی از برگزاری ششمین جلسه دادگاه متهمان نفتی در روز 
دوشنبه - 1٨ آبان ماه - خبر داد. رسول کوهپایه زاده در گفت وگو با ایسنا با بیان این مطلب گفت: جلسات 
بعدی دادگاه به ترتیب در روزهای دوشنبه، سه شنبه و چهارشنبه هفته جاری برگزار می شود. تاکنون ۵ 
جلسه دادگاه برای رسیدگی به پرونده موسوم به فساد نفتی در شعبه 1۵ دادگاه انقلاب به ریاست قاضی 
صلواتی برگزار شده که در سه جلسه اول کیفرخواست متهمان این پرونده قرائت و در جلسه چهارم و 
پنجم متهم اصلی پرونده به ارائه دفاعیات خود پرداخت. در جلسه چهارم و پنجم دادگاه بابک زنجانی ۵2 

صفحه از دفاعیات 2٠٠ صفحه ای خود را مطرح کرد.

توقف اعزام کاروان ها به عراق از اول آذر
گفته می شود: مدیرعامل شرکت "شمسا" از توقف اعزام کاروان های زیارتی ایران به عراق از اول تا 
14 آذرماه خبر داد و گفت: اعزام کاروانی زائران ایرانی به عتبات عالیات عراق پس از اربعین و از 1۵ آذرماه 
دوباره آغاز می شود. ناصر خدرنژاد اظهار کرد: توقف سفرهای کاروانی به عتبات عالیات عراق در اربعین 
دستور درست و بجایی بود، چرا که آن زمان نهایت 2٠ هزار نفر در قالب کاروان های تحت پوشش سازمان 
حج و زیارت به عراق اعزام می شدند، در حالیکه همه خدمات متمرکز همین تعداد زائر می شد. علاوه بر 
این زائران تمایل دارند در روز اربعین حتما در کربلا باشند که در سفرهای کاروانی این امکان 1٠٠ درصد 
مقدور نبود، اما اکنون با توقف سفرهای کاروانی همه خدمات و نیروهای شمسا در خدمت ستاد اربعین 

قرار خواهد گرفت تا به همه زائران خدمت رسانی شود.

رییس صدا و سیما پاسخگو باشد
گفته می شود: نماینده میانه در مجلس نهم با انتقاد از برنامه فتیله که در آن به صورت غیر مستقیم به 
مردم آذربایجان اهانت شده است، گفت: صدا و سیما بار ها مورد انتقاد قرار گرفت، اما با کمال تاسف همچنان به 
رفتارهای غیر اخلاقی خود ادامه می دهد. مددی از تهاجم فرهنگی که گریبانگیر کشور شده و بار ها مقام معظم 
رهبری نسبت به آن هشدار داده اند خبرداد و گفت: چرا در این شرایط بحرانی که صد ها شبکه ماهواره ای علیه 
ایران اسلامی برنامه تهیه می کنند تا به ترور شخصیت ایران و ایرانی بپردازند، صدا و سیمای جمهوری اسلامی 
ایران در مسیر آن ها حرکت می کند و زمینه ساز تفرقه می شود؟ وی گفت: در اولین فرصت در مجلس شورای 
اسلامی نسبت به این برنامه واکنش نشان خواهم داد و رییس سازمان صدا و سیما باید پاسخگوی رفتار برنامه 
سازان خودش باشد. مددی با اشاره به اینکه در حال حاضر ده ها مجری صداوسیما ممنوع التصویر هستند، 
گفت: به عقیده من باید با نویسنده و تهیه کننده این برنامه نیز برخورد شود تا درس عبرتی برای تمامی کسانی 

بشود که می خواهند با تخریب شخصیت اقوام، برنامه پرمخاطب درست کنند.

تهدید یک کارگردان برای حضور در یک برنامه
گفته می شود: همایون اسعدیان به ریاست سازمان صدا و سیما نامه ی سرگشاده ای نوشت. اسعدیان 
در بخشی از این نامه که ایسنا منتشر کرد با اشاره به اینکه بهروز افخمی او را از طریق اس ام اس، برای 
حضور در این برنامه دعوت کرده است و گفته است که "اگر نیایی، تکه تکه مصاحبه ات را با شبکه خبر 
پخش می کنیم و می گوییم،نیامدی و تکه تکه پنبه می زنیم."این کارگردان در پایان خطاب به سرافراز 
نسبت به نحوه ی دعوت از او که به تعبیر او "دعوتی تهدید آمیز" بوده است گلایه کرده است و خواستار 

توجه رییس سازمان صدا و سیما نسبت به این مساله شده است.

اعلام برائت زنجانی ها از »بابک زنجانی«!
گفته می شود: شب گذشته در گردهمایی خیرین زنجانی، یکی از بزرگ ترین خیران این استان از 
»بابک زنجانی«  اعلام برائت کرد. در این گردهمایی که توسط انجمن خیریه حمایت از بیماران مبتلا به 
سرطان در برج میلاد تهران برگزار شد، امیرنعمت بنی آدم به عنوان یکی از متولیان این انجمن سخنرانی 
کرد.به گزارش ایسنا، وی در سخنان خود با اعلام برائت از اقدامات افرادی مانند بابک زنجانی که به گفته او 

پول مردم را خورده و پس نمی دهند، او را اهل یکی دیگر از استان های کشور خواند!

اسرائیل، هدف بعدی قاسم سلیمانی است
گفته می شود:"مایکل پریگنت،" تحلیلگر خاورمیانه در گفتگو با "سی بی اس" مدعی شد: "سردار 
قاسم سلیمانی، فرمانده نیروی قدس سپاه پاسداران انقلاب اسلامی ایران مسئول عملیات خارجی این 
نهاد است. وی هنرهای خود را در عراق و سوریه به نمایش گذاشته است. سردار سلیمانی مسئول حفظ 
بشار اسد، رئیس جمهور سوریه در این 4 سال در قدرت است. هدف بعدی قاسم سلیمانی اسرائیل 

خواهد بود."

بیشترین جنایت داعش در کدام کشور رخ داده است؟
گفته می شود: دادستان کل دادگاه کیفری بین الملل با اشاره به اینکه همه طرف های درگیر در لیبی 
مرتکب جنایات گسترده ای شده اند، گفت: اعضای داعش در مقایسه با دیگر گروه های مسلح در لیبی بیشترین 
تعداد را به قتل رسانده اند. به گزارش مهر به نقل از پایگاه خبری الشروق، فاتو بن سودا، دادستان کل دیوان 
کیفری بین الملل اظهار داشت: داعش از مجموع 37 حمله انتحاری خود در سال جاری میلادی، 27 
حمله را در لیبی انجام داده است و اعضای این گروه تروریستی مردم لیبی را به اتهاماتی چون جاسوسی 
و یا فعالیت های اجتماعی اعدام می کنند. دادستان کل دیوان کیفری بین الملل با اشاره به اینکه اقدامات 
خشونت آمیز در لیبی افزایش یافته اظهار داشت: دستکم هر ماه 6٠ تن به طور میانگین در لیبی کشته 
می شوند این در حالی است که سازمان ملل در تلاش برای دستیابی به توافقی جهت تشکیل دولت وحدت 

ملی و مقابله با گروه تروریستی داعش است.

نامحرمانه 

که  بود   ٨٨ سال  آغازین  روزهای  در 
سازمان هواشناسی اعلام کرد  بسیاری از شهر 
ها از جمله قم شاهد بارندگی شدید خواهد 
بود و آبگرفتگی و احتمال سیلاب نیز وجود 
دارد،همین موضوع و هشدارها عملا فضا رابر 
ای هر گونه تصمیم گیری عقلانی و انجام 

اقدامات مناسب و مطمئن فراهم کرد.
های  بینی  پیش  مدتی  گذشت  از  بعد 
خود  به  واقعیت  رنگ  هواشناسی  سازمان 
گرفت و طبق اعلام قبلی بارندگی های شدید 
در همان روزها در قم آغاز شد و اوج و شدت 
بارندگی  از نیمه شب به بعد بود که خواب را 

از چشم مردمان شهر ربود.
مردم نگران هر لحظه انتظار حادثه ای را با 

توجه به شدت بارندگی داشتند اما مسئولان مربوطه به نظر 
در خواب وقت خود را سپری می کردند،اما بالاخره نگرانی 
مردم به واقعیت تبدیل شد و سیلاب ساعت 6 صبح با 
شدت تمام در مسیر رودخانه به جریان افتاده بود و هر چه 
در مسیرش قرار داشت را با خود می برد ،خودروهای معلق 
در آب،سرنوشت مبهم سرنشینان این خودروها و شدت 
سیلاب نگرانی عجیبی را در چشم تماشاچی ها و مسئولان 

به وجود آورده بود.
شدت سیلاب به حدی بود که کسی جرات وارد شدن 
به رودخانه را نداشت و البته امکاناتی نیز فراهم نبود که 
این اتفاق بیفتد،شایعات هر لحظه در بین مردم فراگیر تر  
می شد و از تعداد جانباختگان نیز خبری منتشر نمی شد.

چند ساعت بعد سطح آب کاهش یافت و به موازات آن 
نیز امداد رسانی ها آغاز شد هر چند برخی شتابزدگی ها و 
نبود امکانات نشانگر عدم آمادگی لازم برای  مقابله با اینگونه 

حوادث  را نمایان می کرد،تکاپو برای پیدا کردن جنازه ها 
در آب و دشت مسیله ادامه داشت و بعد از گذشت ۵ روز 
از وقوع سیلاب خبر های غیر رسمی از کشته شدن 6 نفر 

حکایت داشت.
به گزارش قم فردا، سیلی در روزهای آغازین سال ٨٨ و 
عید نوروز در قم اتفاق افتاد و هشدار های بسیاری را برای 
مسئولان شهری به همراه داشت تا نباید بدون هیچگونه 
نظر کارشناسی و هماهنگی های لازم دست به اقدامات 

عجیب زد.
از سوی دیگر این روزها کشورمان در معرض بارندگی 
های شدیدی قرار گرفته و این نعمت الهی در برخی استان 
ها خسارت های شدیدی را به با آورده است ، به عنوان 
نمونه استان ایلام از جمله استان هایی بوده که بیشترین 

خسارت و بیشترین تلفات را داشته است.
در  سالهای گذشته  همانند  نیز  قم  استان  از طرفی 
معرض خطر  است  تا جایی که سید حسن رضوی رئیس 

کشوردر  ریزی  برنامه  و  مدیریت  سازمان 
دهمین جلسه شورای حفاظت از منابع آب که 
در سالن امام جواد )ع( استانداری قم برگزار 
شد هشدار هایی را در این خصوص داده است.

وی با اشاره  به اینکه قم در معرض سیلاب 
قرار دارد، می گوید: متاسفانه به این خطر 
توجه جدی نمی شود  در حال حاضر بسیاری 
از استان های کشور امسال در معرض سیل 
خواهند بود؛ از همین رو باید نقاط حادثه خیز 
شناسایی شود تا بتوانیم برنامه ریزی های لازم 
را برای پیشگیری از سیلاب و کاهش حوادث 

احتمالی انجام دهیم.
علاوه بر این، روستاهای بخش مرکزی قم 
نیز متاسفانه در مسیر همین سیلاب های قرار 
دارند،هفته گذشته در اثر بارش باران، سیل بند واقع در 
مسیر سیلاب های فصلی در نزدیکی روستای حسین آباد 
میش مست شکسته شد که منجر به طغیان آب و وارد 
شدن آن به داخل روستا شد،در اثر طغیان این رودخانه 
سرنشینان یک خودرو پراید در گل ولای گیر افتاده بودند 

که با حضور به موقع نیروهای امدادی نجات پیدا کردند.
به هر حال این روزها ریزش نزولات آسمانی و بارش 
باران رحمت الهی موجب مسرت مردم شده است و حتی 
این بارش ها در شرایطی که کشور و استان در خشکسالی 
طولانی مدتی به سر می برد بسیار لازم است اما  باز هم به 
علت نحوه عملکرد  مدیران استان قم در پیشگیری از تبدیل 
نعمت به نقمت در سال های گذشته نگرانی ها در بین 
مردم وجود دارد که آیا باید انتظار تجربه تلخ سیل سال 
٨٨ را داشت یا مسئولان با آمادگی و فراهم کردن امکانات 

مناسب به استقبال زمستان سخت و سرد می روند؟!

مدیرکل میراث فرهنگی، صنایع دستی 
و گردشگری استان با بیان اینکه آثار تایخی 
قم برای مردم نا شناخته است، گفت: باید 
از تمام ظرفیت برای معرفی آثار تاریخی 

استفاده کرد. 
از  استقبال  مراسم  در  رضایی  عیسی 
دوچرخه سواران گردشگر طرح نوشهر تا 
بوشهر )خزر تا خلیج( با اشاره به اینکه استان 
قم 3۵9 آثار تاریخی ثبتی و 12 منطقه 
نمونه گردشگری دارد، گفت: برخی از آثار 
تاریخی و مناطق گردشگری از جمله تیمچه 
درویش  قلی  تپه  سبز،  گنبد  مقابر  بازار، 
شاخص  آثار  جز  پاسنگان  کاروانسرای  و 
هستند که باید از ظرفیت دوچرخه سواران 
گردشگر بهره برای معرفی این آثار استفاده 

کرد. وی افزود: حضور دوچرخه سوارانی که 
از نوشهر با هدف معرفی کنوانسیون جهانی 
راهنمایان 2٠17 وارد این استان شده اند و 
از آثار تاریخی قم بازدید می کنند فرصت 
مناسب برای معرفی جاذبه های تاریخی و 
گردشگی قم است تا با شناساندن این آثار 
بتوانیم میزبان گردشگران داخلی و خارجی 

باشیم.
مدیرکل میراث فرهنگی، صنایع دستی 
و گردشگری قم با بیان اینکه استان قم 
یک شهر زیارتی و تاریخی است، گفت: این 
استان با آثاری چون تپه قلی درویش نماد 
هفت هزار ساله این شهر را به نمایش در 
آورده است این آثار تاریخی بازگوی قدمت 
تاریخی استان قم است ضمن اینکه حرم 

مطهر حضرت معصومه)س( به عنوان نگین 
این شهر زمینه حضور گردشگران داخلی و 

خارجی را فراهم ساخته است.
کاوش های  طبق  داد:  ادامه  رضایی 
صورت گرفته در بسیاری از آثار و اماکن 
تاریخی قم در تپه صرم کهک، دیرگچین، 
تپه شاد قلی  خان و محوطه قلی درویش 
از  قم  استان  که  می دهد  نشان  جمکران 

لحاظ بعد تاریخی و فرهنگی غنی است.
وی با اشاره به اینکه باید از تمام ظرفیت 
برای معرفی آثار تاریخی استفاده کرد گفت: 
آثار تاریخی نماد فرهنگی یک ملت است 
از این رو باید هویت فرهنگی را شناخته و 
برای نسل جوان معرفی کنیم این در حالی 
است که برخی از آثار تایخی قم برای مردم 

نا شناخته است.
مدیرکل میراث فرهنگی، صنایع دستی 
به  اداره کل  این  افزود:  قم  و گردشگری 
از  مردم  فرهنگی  برداری  بهره  و  معرفی 
آثار تاریخی و جاذبه های گردشگری قم در 
قالب چاپ و توزیع بسته های فرهنگی از 
جمله کتاب، تولید فیلم، تهیه بروشورهای 
و  عربی  فارسی،  زبان  سه  به  فرهنگی 
انگلیسی و برپایی نمایشگاه پرداخته است 
تا این آثار را گردشگران و طبیعت دوستان 

معرفی کند.
نیازمند  عرصه  این  در  داد:  ادامه  وی 
راهنمایان  جمله  از  مختلف  تعامل های 
گردشگر، دفا تر خدماتی مسافرتی و اطلاع 

رسانی از طریق رسانه های جمعی هستیم.

آیا تجربه تلخ سیل سال 88 در قم دوباره تکرار می شود؟

روستاهای بخش مرکزی قم درمعرض خطر سیلاب

مدیرکل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری استان قم:

آثار تاریخی قم برای مردم نا شناخته است

دبیر برگزاری جشنواره ملی قرآن و 
عترت دانشجویان کشور گفت :سی امین 
جشنواره ملی قرآن و عترت دانشجویان 
کشور روزهای 19 تا 21 آبان ماه سال 

جاری در قم برگزار می شود. 
ظهر  از  پیش  شعاعی   اصغر  علی 
دیروز در جمع خبرنگاران  اظهارداشت : 
این جشنواره روز سه شنبه نوزدهم آبان 
ماه آغاز و مراسم اختتامیه نیز عصر روز 
پنجشنبه 21 آبان ماه از ساعت 19 برگزار 

می شود.
این  به  اشاره  با  شعاعی  اصغر  علی 
علوم  دانشگاه  توسط  جشنواره  این  که 
امام  مدرسه  در  کریم،  قرآن  معارف  و 
موسی کاظم)ع( قم ترتیب می یابد گفت: 
مسابقات قرآن دانشجویان کشور در مرحله 
و  ای  منطقه  استانی،  های شهرستانی، 
کشوری در دانشگاه های مختلف کشور 
از آذرماه سال گذشته برگزار شده است 
و نمایندگان هر دانشگاه چون علمی – 
کاربردی، دانشگاه آزاد، دانشگاه های وزارت 
علوم، پیام نور، دانشکده های علوم پزشکی، 
دانشگاه فرهنگیان، علوم و معارف قرآن 
کریم و دانشگاه فنی و حرفه ای به مرحله 

سراسری راه یافته اند.
وی با اشاره به این که در مرحله های 
پیش از مرحله سراسری، نزدیک به 3٠٠ 
هزار دانشجوی دختر و پسر در جشنواره 
جشنواره  داشت:  ابراز  اند  کرده  شرکت 
در بخش های شفاهی، کتبی، پژوهشی، 

فناوری، هنری و ادبی برگزار می شود.
در  کنندگان  تعداد کل شرکت  وی 
افزود:  و  را 734 تن ذکر کرد  جشنواره 
نزدیک به یک هزار و 1٠٠ تن به مرحله 
سراسری رایه یافته بودند که از این بین 
نام  ثبت  سراسری  مرحله  در  تن   734
کردند. دبیر سی امین جشنواره ملی قرآن 

و عترت دانشجویان کشور با اشاره به رشته 
های شفاهی این مسابقات، قرائت ترتیل، 
حفظ پنج، 1٠،2٠جزء و کل قرآن کریم، 
مداحی و اذان را به عنوان رشته های این 

بخش ذکر کرد.
شرکت  افراد  تعداد  چنین  هم  وی 
مسابقات  شفاهی  بخش  در  کنندگان 
 119 و  پسر  دانشجوی   147 شامل  را 

دانشجوی دختر عنوان کرد.
علوم  دانشگاه  عترت  و  قرآن  معاون 
بخش  در  افزود:  کریم  قرآن  معارف  و 
بخش  در  و  دانشجو   47 نیز  پژوهشی 
کرده  شرکت  دانشجو   43 نیز  فناوری 
اند که پیش از این در رشته هایی چون 
مقاله نویسی، تلخیص کتاب، نقد و بررسی 
کتاب، تولید نرم افزار و وبلاگ نویسی آثار 

خود را برای داوری به دبیرخانه جشنواره 
ارسال کرده بودند و آثار آن ها در محل 
دبیرخانه مورد داوری قرار گرفت و از نفرات 
برتر در مراسم اختتامیه تجلیل خواهد شد.

وی با اشاره به برگزاری مسابقات بخش 
کتبی، به رشته های این بخش اشاره کرد 
و  دانشجوی دختر  بیان داشت: 12٠  و 
پسر در رشته های احکام، آشنایی با سیره 
معصومان، آشنایی با احادیث و ادعیه و 
آشنایی با مفاهیم قرآن کریم روز پنجشنبه 
هفته جاری در مدرسه امام کاظم)ع( قم به 

رقابت با یکدیگر می پردازند.
شرکت  از  تن   197 افزود:  شعاعی 
را  خود  آثار  این  از  پیش  نیز  کنندگان 
چون  هایی  رشته  در  هنری  بخش  در 
تذهیب، طراحی پوستر، پویانمایی، معرق، 
فیلم کوتاه، عکاسی، نماهنگ، نقاشی و 
خوشنویسی به دبیرخانه جشنواره ارسال 
کرده بودند. وی یادآور شد: در رشته ادبی 
نیز 79 تن از دانشجویان در رشته هایی 
چون نمایشنامه نویسی، داستان نویسی 
و فیلمنامه نویسی به رقابت با یکدیگر 

پرداختند.
مسابقات  اول  نفر  داشت:  اظهار  وی 
این جشنواره  قرائت و حفظ کل  رشته 
به مسابقات قرائت دانشجویان کشورهای 

اسلامی اعزام می شود.
برگزاری محافل قرآنی
 در سه نقطه شهر قم

محافل  برگزاری  کرد:  بیان  شعاعی 
امین  سی  جنبی  برنامه های  از  قرآنی 
جشنواره قرآن و عترت است که در مسجد 
مقدس جمکران،  امامزاده ابراهیم و نهادی 

در منطقه نیروگاه قم برگزار می شود.
این  از  قسمتی  در  کرد:  ابراز  وی 
جشنواره نمایشگاهی با حضور نهادهای 

قرآنی استان برپا خواهد شد.

 به مدت دو روز برگزار می شود:

سی امین جشنواره ملی قرآن و عترت دانشجویان کشور در قم 

آگهی مزایده اموال غیر منقول نوبت دوم
به موجب اجراییه صادره از شعبه 6 دادگاه عمومی حقوقی قم که در 
اجرای احکام 2 قم به شماره 2/94ج/979 – ثبت گردیده لها خانم فرزانه 
براتعلی علیه آقایان ابوالفضل حسنی و علیرضا مظلومی عراقی محکوم علیه 
محکوم است به پرداخت مبلغ ٨٠9/913/37٨ ریال در حق محکوم لها و 
مبلغ 4٠/49۵/66٠ ریال به عنوان نیم عشر در حق صندوق دولت، محکوم 
لها در قبال طلب خود اتومبیل سواری 9٠L معرفی کرده که کارشناس 
به شرح ذیل مورد مزایده را ارزیابی کرده است. احتراما در اجرای دستور 
در مورد پرونده 94٠719 از خودروسواری L9٠ واقع در پارکینگ بابایی 
بازدید خودرو دارای شماره انتظامی 617 ه- ۵6 ایران ۵۵ بوده ضمن اینکه 
چراغ خطر عقب سمت راست شکسته و سپر عقب دارای سایش بوده است 
لاستیک 7٠ درصد کارکرد داشته و صندوق عقب کمی خراش داشته در 
شرایط فعلی خودرو مدل ٨6 به مبلغ بیست و یک میلیون ارزش داشته 
است. 21٠/٠٠٠/٠٠٠ ریال. لذا مقرر گردیده مورد فوق الذکر در تاریخ 
94/٠9/٠4 ساعت ٨/3٠ الی 9/٠٠ صبح به آدرس قم، خ ساحلی، جنب 
زندان ساحلی دادگاه های حقوقی واحد اجرای احکام مدنی اتاق مزایده از 
طریق مزایده حضوری به فروش برسد. لذا افرادی که قصد بازدید از مورد 
مزایده را دارند می توانند در مدت پنج روز مانده به مزایده با هماهنگی 
این اجرا از مورد مزایده بازدید و در صورت تمایل در جلسه مزایده شرکت 
نمایند. قیمت پایه از مبلغ کارشناسی شروع و به کسانی که بالاترین مبلغ 
را پیشنهاد دهند واگذار می گردد. برنده مزایده باید ده درصد از مبلغ 
پیشنهادی را فی المجلس نقدا و مابقی آن ظرف یکماه از تاریخ مزایده 
بپردازد. این آگهی یک نوبت در یکی از روزنامه های محلی درج می گردد 

جهت اطلاعات بیشتر به واحد مراجعه نمائید. 
داورز اجرای احکام دادگستری شهرستان قم – رضا زارعی


